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روزنامه صبح ایران

قائم مقام مقام بانک مرکزی:

مجلس از تصویب قوانین مشوق متخلفان بپرهیزد

محمدرضا عارف: 

نظام مدیریت کشور نیازمند پوست اندازی بود

دانشگاه علمی کاربردی تعطیل می شود؟

صادق زیباکلام:

شاید مجبور شویم 
به ناطق و لاریجانی رأی دهیم

در قصه برجام بسیار درست و عاقلانه عمل کردیم

حمایت  قاطع 
ناطق نوری از برجام
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مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: عوارض خودرو هرسال تا پایان همان 
سال قابل پرداخت است و چنانچه عوارض پرداخت نشود هر ماه مشمول 2 درصد جریمه می شود 
که طبق قانون غیرقابل بخشودگی است.علی اصغر رنگرز جدی با اشاره به وضعیت دریافت 
عوارض خودرو در شهر قم اظهار کرد: شهرداری در حوزه عوارض خودرو به صورت برون سپاری 
کار می کند و این امکان ایجاد شده که دفاتر پیشخوان هم می توانند عوارض را دریافت کنند و 
تعدادی از دفاتر رسمی منتخب هم برای دریافت عوارض مشخص شده اند.وی با اشاره به دیگر 
راه های پرداخت عوارض خودرو تصریح کرد: در مراکز ترخیص خودرو نیز باجه ای راه اندازی شده 
تا عوارض خودرو دریافت شود تا مردم دچار مشکل نشوند و به آسانی پرداخت عوارض خودرو 

داشته باشند.وی با تاکید بر جرائمی که بابت عدم پرداخت عوارض خودرو...

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: ما اصلاح طلبان 
شاید یک روز مجبور شویم به آقای ناطق نوری و علی 
لاریجانی رأی دهیم. این ها بستگی به شرایطی دارد که با 
آن مواجه می شویم بنابراین نباید اسمش را گدایی قدرت 
گذاشت. اصلاح طلبان چیزی در دولت دوازدهم به دست 
نیاوردند و نمی خواستند به دست بیاورند، اما در انتخابات 

ریاست جمهوری 92 و 9۶ شرکت کردند و به روحانی رأی 
دادند تا به عقب برنگردیم و سیاست های سال 84 تا 92 بر 
کشور حاکم نشود.صادق زیباکلام در پاسخ به این سئوال 
که چرا مردم باید به اصلاح طلبان رأی بدهند؟ گفت: مردم 
باید به اصلاح طلبان رأی بدهند، چون نتیجه رأی ندادن 

به اصلاح طلبان و نتیجه شرکت نکردن ...

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: در قصه برجام ما بسیار درست عمل کردیم و تصمیم بسیار عاقلانه ای 
گرفتیم و رهبر انقلاب هم هوشمندانه هشدار داد که بروید و مذاکره بکنید اما بدانید که آمریکایی ها حقه باز هستند.
حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر ناطق نوری عصر دیروز طی سخنانی در پنجمین کنگره ملی سربازان صلح که از 
سوی خانه سرباز صلح ایران برگزار شد، با بیان اینکه عنوانی که برای من در دعوتنامه این برنامه اعلام شده و در آن ما را 
»آیت الله« خوانده اید، نمی پسندم، گفت: این کار مثل این می ماند که به یک سرباز بگویند ژنرال، من یک طلبه هستم...

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از برطرف شدن مشکل 19 معارض احداث فرودگاه 
قم خبر داد. محمدرضا طلایی ، با اشاره به مسئله معارضین احداث فرودگاه قم اظهار داشت: 
ایجاد معارض در هر واگذاری و اجرای طرح های عمرانی امری طبیعی است چراکه هر زمینی 
به نوبه خود دارای حریمی خاص بوده که باید به نحو شایسته ای مدیریت و برطرف شود.وی با 
اشاره به معارضین ایجاد فرودگاه در قم افزود: زمین در نظر گرفته شده برای احداث فرودگاه قم 
به دلیل وسعت قابل توجه دارای برخی معارض مانند واحدهای مرغداری، دامداری و کارگاه های 
شن و ماسه بوده که در محدوده و حریم فرودگاه مشغول فعالیت هستند.رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم با اشاره به مشکل معارضین احداث و راه اندازی فرودگاه قم عنوان کرد: یکی 

از مهم ترین مشکلات و موانع احداث و ادامه عملیات عمرانی فرودگاه قم ...

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم:

عدم پرداخت عوارض خودرو
 2 درصد جریمه ماهیانه دارد

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

رفع مشکل معارضین 
احداث فرودگاه قم 

رئیـس قوه قضاییه بـا تاکید بر اینکه حل مشـکلات اقتصادی 
بـا برخورد هـای صرفا قضایـی ممکن نیسـت و به تدبیـر هر چه 
بیشـتر دولت نیاز دارد، به دادسـتان های سراسـر کشـور دستور 
داد کـه در چارچـوب قانـون بـه موضـوع گرانی هـا ورود کننـد. 
آیت الله آملی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه مسـئولان عالی 
قضایی اظهار داشـت: تلاش های بسـیار خوبی شـده و مسـاله ارز 

به تدریـج در یک مسـیر تعادلی قـرار گرفته...

وزیر کشور دولت اصلاحات گفت: با توجه به مشکلات  کشور بی 
تردید تنها راه عبور از بحران ها اصلاحات واقعی و همه جانبه در عرصه 
های   گوناگون است و در برابر این حجم مشکلات همه ارکان   نظام باید 
در پیشگاه مردم به عنوان صاحبان اصلی کشور و بیت المال،  پاسخگو 
باشند. حجت الاسلام و المسلمین عبدالله نوری در دیدار با جمعی از 
اعضای شورای مرکزی و کمیته  فرهنگی، اجتماعی مجمع زنان اصلاح 

طلب با ارائه تحلیلی   از وضعیت کشور و...

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

دادستان ها به موضوع 
گرانی ها ورود کنند 

عبدالله  نوری: 

تنها راه عبور از بحران
 اصلاحات واقعی است

7 3

8

فاطمه معصومه)س( ؛بزرگ بانوی معرفت و کرامت
به مناسبت سالروز رحلت حضرت معصومه)س(:

ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

88

دکتر سقائیان نژاد با صدور پیامی ارتحال ملکوتی بانوی کرامت حضرت فاطمه معصومه)س( را تسلیت گفت.
در متن پیام تسلیت دکتر سقائیان نژاد شهردار قم آمده است:

بسمه تعالی
خاک قم در دهم ربیع الثانی توفیق میزبانی میراث ولایت را یافت.

یکی از الطاف زیبای تجلی نعمت های الهی، همجواری و همسایگی در جوار بارگاه نورانی ائمه اطهار)ع( و در 
قم مضجع شریف حضرت فاطمه معصومه)س( است که در توسعه بخشی به فضای معنوی و تبلیغ دین جایگاهی 

سترگ داشته و خاک قم توفیق میزبانی و امانت داری از این میراث ارزشمند امامت را برعهده گرفته است. 
تاریخ تمدن اسلامي همواره شاهد جلوه های ویژه تبیین معرفت دینی با هویت های اصیل بندگی بوده که 
تاثیر دامنه انعکاس ظهور و بروز اهتمام وافر آنان در ایام حیات و بعد از آن برای اعتلای پرچم آموزه های دینی 
ماندگار مانده و فهم این مهندسی سازه های هدایت بشری،  نیازمند بینشی عمیق و معرفتی دقیق است و چنان 
مجاهدانه کوشیدند که فرازهای بلندمعانی در فرودهای الفاظی همانند وَبَذَلْتُمْ انَْفُسَکُمْ فی مَرْضاتِهِ، وَصَبَرْتُمْ عَلی 

ما اَصابَکُمْ فی جَنْبِهِ تجلی یافت . 
  درس آموزی از گفتمان حضرت فاطمه معصومه)س( می بایست پیوست زندگی فردی و اجتماعی گردد و عطر 
زیبای عمل به این آیه شریفه الَّذِینَ آمَنُوا وَ هاجَرُوا وَ جاهَدُوا فِي سَبِیلِ اللَّهِ بِأَمْوالِهِمْ وَ أنَْفُسِهِمْ أَعْظَمُ دَرَجَةً عِنْدَ 

اللَّهِ وَ أُولئِكَ هُمُ الْفائِزُون را در زندگانی و وجود نازنین این بانوی بزرگوار شاهدیم .
بی شک شکرانه هم جواري با مضاجع شریف ائمه اطهار)ع( و امامزادگان واجب التعظیم)ع(  عمل به دستورات 

آن بزرگواران و تکریم و خدمت به زائرین و مجاورین خواهد بود.
اینجانب ایام سوگواری این بانوی افتخار آفرین را تسلیت گفته و برای خود و همگان بهره مندی و خوشه چینی 
از خرمن با برکت این سلاله پاک را که  معراجي براي رسیدن به حقیقت نور علم توحیدی است آرزومندم  و اقتدا 

به بارقه های امید در محراب بندگی ایشان را مسالت دارم.

پیام تسلیت شهردار قم
به مناسبت سالروز ارتحال حضرت فاطمه معصومه سلام الله علیها

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد - شهردار قم
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عوامل فساد 
و ناکارآمدی در اقتصاد 

موازی کاری چه تبعات منفی و احیانا مثبتی می تواند 
داشته باشد؟شاید لازم بود ابتدا توضیح میدادم که ما 
در سطح ملی در یک تقسیم بندی، دو نوع فعالیت 

داریم که عبارتند از حکمرانی و تصدی  گری. حکمرانی به مفهوم سیاست گزاری 
و مقررات گزاری و کنترل و نظارت وظیفه ذاتی دولت ها است و تصدی گری به 
مفهوم تولید و توزیع کالاها و خدمات وظیفه ذاتی دولت نیست که البته ممکن 
است گاهی دولت ها به دلایلی مجبور به ورود به آن باشند خصوصا در مورد تولید 
کالاها و خدمات عمومی. موازی کاری در وظایف حکمرانی به نظر من هیچ جنبه 
مثبتی ندارد و موجب پیچیده شدن فضای کسب و کار و بالارفتن هزینه های 
دولت و سرگردانی مردم می شود. آیا در اقتصاد که دغدغه اصلی همه جوامع است، 
موازی کاری هزینه ساز تر از حوزه های دیگر نیست؟موازی کاری در فعالیت های 
تصدی گری و بنگاه داری و تولید و توزیع لزوما بد و مخرب نیست در این بخش 
موازی کاری یعنی رقابت و رقابت برای بهره وری اقتصاد مثبت است. البته موازی 
کاری در دستگاه های حاکمیتی و حکمرانی اقتصادی همانگونه که عرض کردم 
مخرب است. البته در بنگاهداری هم باید سطح رقابت رعایت شود انحصار تفریط 
است و رقابت بی ضابطه و تکثیر بنگاه های رقیب به حدی که مقیاس اقتصادی آن 
مخدوش شود هم افراط، اما این ضوابط را دستگاه های حکمرانی باید کنترل کنند. 
در حال حاضر موازی کاری فضای اقتصادی را با چه تهدیدهائی روبرر کرده است؟به 
نظر من مشکل اصلی کشور این ها نیست من معتقدم که مشکل اصلی کشور فقدان 

دولت به مفهوم دولت حکمران است. 
شاید این حرف کمی اغراق آمیز به نظر بیاید من قبلا راجع به این نوشته ام. در 
ایران در اغلب قریب به اتفاق وزارت خانه های و دستگاه های دولتی ما تصدی گری 
که وظیفه ذاتی دولت نیست بر حکمرانی غلبه دارد و حکمرانی بسیار ضعیف است 
و مدیران دولتی ما دانش حکمرانی ندارند. در جائی که دولت توان حکمرانی که 
من از آن به عنوان ترجمه Governance استفاده می کنم، ضعیف است و  خود 
دولت هم بیشتر درگیر بنگاهداری و رقابت با بخش خصوصی است و نتوانسته است 
حیطه های حکمرانی  تصدی گری خود را هم تفکیک کند اوضاعی به وجود می آید 

که شاهد آن هستیم. 
نباید فراموش کرد که در همان بخش حکمرانی هم نه در سطح دولت )به مفهوم 
دستگاه اجرائی( بلکه در سطح کل حاکمیت،  دوگانگی وجود دارد که نتایجش را 
قبلا عرض کردم. خصوصی سازی در شرایط فقدان دولتی که توان حکمرانی )یعنی 
سیاست گزاری، و کنترل و نظارت و قاعده گزاری( داشته باشد، اوضاع اقتصاد را 
پیچیده تر می کند و در این شرایط بنگاه های خصوصی شده افسارگسیخته و بعضا 
در خلاف جهت منافع ملی حرکت می کنند که شاهد آن نیز هستیم.موسسات مالی 

چه پیامدهائی را برای اقتصاد داشته اند.؟
وضعیت موسسات مالی هم محصول حاکمیت دوگانه، ضعف حکمرانی دولت در 

قاعده گزاری و کنترل و نظارت بر این موسسات و نیز محصول فساد است. 
به نظر من اگر نهادهای موازی در اعطای مجوز وجود نداشتند و این موسسات 
و در چهارچوب آن ضوابط  بودند  تاسیس  قابل  اساس ضوابط روشن  بر  صرفا 
کنترل و نظارت مستمر می شدند و فساد هم کنترل شده بود یعنی اعطاکنندگان 
مجوز و نظارت کنندگان سالم کار می کردند، کار به اینجا نمی کشید. با وجود 
هزینه سازی های موسسات مالی چه اصراری بر تداوم فعالیت آنها وجود دارد.تاسیس 
یک سازمان و موسسه چندان مشکل نیست اما جمع کردن آن بسیار سخت است 
وقتی سازمان ها ذینفعان گسترده پیدا می کنند و عملیات و فعالیت شان گسترش 
می یابد اصلاح خیلی دشوار می شود. در واقع همان سرچشمه ایست که موقع 
تاسیس با بیل گرفته نشده است و حالا که پر شده است با فیل هم نمی توان جلوی 
آن را گرفت. قانون در این زمینه چه می گوید.من حقوق دان نیستم اما یک نکته 
بسیار مهم که می فهمم و فکر می کنم که عامل بسیاری از فسادهاست ضعف قوانین 
و عدم اجرای قوانین مربوط به تعارض منافع است. یعنی قوانین مربوط به این 
مساله بسیار ضعیف است و همان هم که هست رعایت نمی شود. در همه کشورهای 

پیشرفته این قوانین بسیار محکم است. 
تعارض منافع که شاید بهتر است بگوییم تداخل منافع یعنی چه؟ مثلا بعنوان 
یک نمونه ساده در امریکا پزشکان حق ندارند در شرکت های داروئی یا رادیولوژی ها 
و امثال آن سهامدار باشند چرا، چون دیگر معلوم نیست که در نسخه نوشتن منافع 
خود و سهام خود را رعایت می کنند یا منافع بیمار را . حال شما ببینید در ایران 
چه وضعیتی داریم بسیاری از مقامات بانک مرکزی که باید ناظر بر کار موسسات و 
نهادهای مالی باشند در بانک ها و موسسات مالی پست و سمت دارند یا با آنها سَر 
و سِر دارند و نشانش هم این است که به محض بازنشستگی در آنجا پست و سمت 

می گیرند. نماینده مجلس که مرجع نظارتی است، مواجب بگیر وزارت خانه است. 
مدیر سازمان برنامه در وزارت خانه ای که باید به نوعی بر آن نظارت کند پست 
و سمت دارد و یا از قبل یا آنها بسته است و به آنها سرویس می دهد و یه محض 
بازنشستگی به آنجا می رود. مدیران بسیاری همزمان در دستگاه حکمرانی و در بنگاه 
تحت آن حکمرانی و حتی گاهی همزمان در دستگاه کارفرمائی و پیمانکاری پست و 
سمت دارند، در صورتی که قوانین تداخل منافع باید جلوی اینها را بگیرد. آیا چنین 
افرادی در مقام تدوین مقررات و ضوابط یا در مقام اعطای مجوز و نهایتا در مقام 
نظارت و کنترل، منافع خود را لحاظ خواهند کرد یا منافع ملی را؟ قبح این مساله 
هم کاملا از بین رفته است و این بخشی از همان چیزی است که در نامه ای اخیر 
اقتصاددانان به مردم و رئیس جمهور بعنوان "اقتصاد رفاقتی" از آن یاد شده است. 
اینها تنها مثال هائی بود که زدم شما در سطح حاکمیت به وفور با این پدیده مواجه 
هستید. به نظر من این مساله "تداخل منافع"،  هم باید از نظر فرهنگی بسیار قبیح 
شود و هم از نظر قانونی بسیار سخت و مسلما بخشی از فساد اقتصادی و ریشه های 

فساد، وابسته به این معضل است.

ضرورت جذب  حداکثری
»بسیاری از نسل نو علاقه ای که باید به ما داشته 
باشند را ندارد« این جمله را حجت الاسلام والمسلمین  

قرائتی، معلم معروف قرآن گفته است.
او دلایل این عدم علاقه را هم برشمرده است. » 
متاسفانه گاهی اوقات اسلام را بد فهمیدیم برای مثال 

سوءظن در اسلام حرام است و نباید نسبت به بقیه سوءظن داشته باشیم.«، » 
در بسیاری مواقع حق و ناحق می کنیم بدون آنکه سودی داشته باشد و گاهی 
در عالم سیاست، دین فروشی می کنیم«، »تاریخ اسلام نشان داده که می توان با 
کفار نیز شریک شد. دیر یا زود پرده ها کنار می رود و معلوم می شود دستمان 
خالی است«با مروری در نماز جمعه های سراسر کشور یا شنیدن سخنرانی های 
منبری های مشهور ایران به راحتی می شود به این سخنان رسید. روحانیونی که 

جذب حداکثری نمی کنند.
سخنانی که در آن تهدید نهفته است و جامعه را به گروه های مختلف فکری 

تقسیم می کند و نگاه یکسان ندارد.
نگارنده از متولدین دهه ۶۰ است و دفاع مقدس را تنها در روایت ها، کتاب ها و 
فیلم ها دیده است اما بر اساس همین شنیده ها و دیده ها می توانم بگویم بسیاری از 
آنهایی که در جنگ حضور داشتند و روی مین رفتند کسانی بودند که جوانی خود 
را در فضای دیگری سپری کردند. بسیاری از آنها در جوانی خود حتما سینما رفته 
بودند. در کنسرت شرکت کرده بودند اما دیدیم با انقلاب و امام خمینی همراه شدند 
و با جذب حداکثری که رهبر فقید انقلاب اسلامی انجام دادند حکومت پهلوی را 
ساقط و حماسه دفاع مقدس را رقم زدند. چرا؟ چون جذب روحانیون و متفکران 

شده بودند.
اشاره  بیانات خود به جذب حداکثری جوانان  بارها در  مقام معظم رهبری 
می کنند. باید از برخی روحانیون به ویژه ائمه جمعه پرسید آیا خطاب قرار دادن 

جوانان با القابی مانند - شهوت ران و عیاش- آنها را به انقلاب نزدیک می کند؟!
به نظر می رسد برخی خطبه ها و سخنرانی ها دفع حداکثری می کند و باعث 
می شود جوانان به سمت درهای خروجی کشور روانه روانه و از ایران  فاصله بگیرند. 
به همین راحتی با سخت گیری های این چنینی باعث می شویم جوانان رو به کارهای 

زیرزمینی بیاورند و دور زدن و رعایت نکردن قانون را یاد بگیرند.
دشمن وقتی می تواند بر کشور مسلط باشد که میان جوانان و حاکمان فاصله 
باشد و متاسفانه برخی سخنرانی ها و خطبه ها در حال ایجاد این فاصله است. این را 
به عنوان فردی می گویم که هم خود جوان است و هم در میان جوانان حضور دارد. 
امروز این صحبت های صدای جوانان معتقد به مبنای اسلام و انقلاب را هم درآورده 

است چه برسد به دیگران.
کاش برخی از روحانیون ما از خود سوال می کردند چرا جوانان دهه 4۰ و 5۰، 
علاقه مند به بهشتی، مطهری و شریعتی شدند. چرا پای سخنرانی آنها می نشستند 
و حتی حاضر بودند به خاطر آنها کتک بخورند. کاش در خلوت خود آن سخنرانی ها 
را گوش می دادند و می دیدند چقدر با خطبه هایی که خود می خوانند، تفاوت دارد. 

از موضع تبلیغ سخن گفتن کجا و تنها از جایگاه قدرت و حکومت گفتن کجا؟
آقای قرائتی موضوع خوبی را مطرح کردند، کاش روحانیون دیگر که مخاطب او 

یا موضوع این نوشته اند بکوشند به پاسخ آن برسند.

عبدالله نوری: 

تنها راه عبور از بحران، اصلاحات واقعی است
وزیر کشور دولت اصلاحات گفت: با توجه به مشکلات  کشور بی تردید تنها راه عبور از 
بحران ها اصلاحات واقعی و همه جانبه در عرصه های   گوناگون است و در برابر این حجم 
مشکلات همه ارکان   نظام باید در پیشگاه مردم به عنوان صاحبان اصلی کشور و بیت 

المال،  پاسخگو باشند.
حجت الاسلام و المسلمین عبدالله نوری در دیدار با جمعی از اعضای شورای مرکزی 
و کمیته  فرهنگی، اجتماعی مجمع زنان اصلاح طلب با ارائه تحلیلی   از وضعیت کشور و 
اصلاح طلبان و راهکارهای برون   رفت از مشکلات کنونی، تاکید   کرد: اگر بخواهم در یک 
جمله نظر خود را  درباره کلیات موضوع بگویم، عقیده ام این   است که مجموع عملکرد نظام 

در حوزه های مختلف می توانست خیلی بهتر  از این باشد که  امروز شاهدش هستیم.  
وی ادامه داد: مردم ما استحقاق زندگی، رفاه و آسایش  مادی و معنوی بسیار بهتر از 
آنچه  الان وجود دارد را دارند.  این مردم اهل گذشت، ایثار و  خیر هستند و با همه دشواری 
ها، جبهه های جنگ را  اداره کردند و  تاکنون نیز سختی های فراوانی را تحمل کرده اند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به آنچه آن را سقوط   اخلاقی نامید، نسبت 
به برخی برخوردهای صورت گرفته با منتقدان، گلایه کرد.وی درباره وضعیت اصلاح 
طلبان و برنامه   آنها  برای آینده، گفت: با توجه به مشکلات  فراوانی که کشور در آن   گرفتار 
است، بی تردید تنها راه عبور از بحران ها اصلاحات واقعی و همه جانبه در عرصه های 
  گوناگون است. آنچه بدیهی است این است که در برابر این حجم مشکلات و بحران ها، 
همه ارکان   نظام به جهت آنکه مشروعیت و مقبولیت آنها مستقیم و یا غیرمستقیم ریشه 
در خواست  و رای مردم دارد، باید در پیشگاه مردم به عنوان صاحبان اصلی کشور و بیت 
المال،  پاسخگو باشند. نه فقط رئیس جمهور و اعضاء کابینه که همه  مقامات و مسئولین 
به  نسبت اختیارات و قدرتی که دارند، باید نسبت به بحران ها و  چالش های امروز ایران در 

 حوزه های مختلف، در برابر مردم احساس مسئولیت کنند و  پاسخگو و عذرخواه باشند.
وزیر کشور دولت اصلاحات معتقد است:  هیچ مقام، جایگاه و نهاد و سازمانی نباید از 
نظارت مردم و  رسانه ها و مطبوعات آزاد و  مستقل استثنا باشد. اینکه مقامات و مسئولین 
برای فرار از  پاسخگویی به مردم نسبت  به عملکردشان، مسئولیت مشکلات را به گردن 
یکدیگر بیاندازند و خود به جای  پاسخگویی در نقش منتقد و اپوزیسیون عمل کنند، باعث 
 افزایش بی اعتمادی و  عمیق تر شدن شکاف میان حاکمیت و مردم می شود. به باور  من 
اکثریت مردم  ایران همچنان راه خروج کشور از بحران های مختلف را اصلاحات واقعی و 
 همه جانبه می دانند و به  راه حل های خشونت آمیز و دیکته شده از بیرون مرزها روی 
 خوشی نشان نمی دهند.نوری تاکید کرد:  در خصوص اوضاع و احوال امروز اصلاح طلبان 
در میان افکار  عمومی، بسیاری از مردم به عملکرد و کارآمدی شان  خصوصاً در مناصبی 
که با رأی آنها بدست آورده اند نقدهای  جدی دارند. من هم به عنوان یک ناظر بیرونی، به 
جد معتقدم نیروهایی که بواسطه جریان اصلاحات توانسته اند به درون حاکمیت راه پیدا 
کنند باید در جهت نیل به اهداف اصلاح طلبی، دفاع از حقوق شهروندی و کاهش آلام 
مردم، قدم های ملموس و راه گشایی بر می داشتند، ولی متأسفانه  مجموعاً نقطه خیلی 
روشن  و امیدوارکننده ای  نمی بینم و به  همین جهت نسبت به کوتاهی ها و ضعف ها و به 
عنوان یک علاقمند به  اصلاحات، از مردم عذرخواهی می کنم که نتوانستیم وظایف خود 

را آنگونه که شایسته ملت بزرگ ایران است انجام دهیم. 

 عضو حقوقدان شورای نگهبان: 

بی توجهی به قوانین به پیکره
 قانونگذاری لطمه می زند 

عضو حقوقدان شورای نگهبان گفت: قوانین بسیار خوبی وجود دارد که به آن عمل 
نمی شود، این اقدام به پیکره قانونگذاری لطمه می زند. اگر روزی قانونی تصویب شد و در 

رده مسئولان حرمت آن نگه داشته نشود، کیان و روح تقنین لطمه می خورد. 
محسن اسماعیلی روز دوشنبه در هفتمین همایش نقش پژوهش در فرآیند 
قانونگذاری افزود: این معنا ندارد که استفاده از یک شبکه اجتماعی ممنوع اعلام می شود 
ولی همه در آن فعالیت می کنند، چطور از مردم می خواهیم استفاده نکنند زمانی که 
خودمان از این شبکه ها استفاده می کنیم.وی اظهارداشت: قانون اگر خوب است باید برای 
همه خوب باشد و اگر خوب نیست برای همه باید خوب نباشد.عضو حقوقدان شورای 
نگهبان خاطرنشان کرد: امروز شاهدیم میزان اظهارنظر کسانی که تاکنون دستشان به 
کامپیوتر نخورده است از میزان اظهارنظر مدیر مایکروسافت در طول عمرش بیشتر است.

اسماعیلی تصریح کرد: این حساسیت ها خوب است ولی زمانی به کار می آید که آینده 
پژوهشی کرده باشیم.اسماعیلی یادآور شد: ما باید واقعیت ها را مدیریت کنیم وگرنه آنان 
ما را مدیریت می کنند.وی همچنین گفت: اگر می خواهیم کشوری منحصربه فرد در 
منطقه و جهان باشیم بدون آینده پژوهی ممکن نیست و باید آن را سرلوحه کار خود قرار 
دهیم.اسماعیلی افزود: امروز باید آینده نگری در فرآیند تقنین را به آینده پژوهی تبدیل 
کنیم و این ضرورتی پذیرفته شده در دنیا است. وی ادامه داد: براساس آینده نگری ما 
حدس می زدیم و براساس آن قانونگذاری می کردیم ولی امروز براساس آینده پژوهی 
باید آینده را بسازیم و نه منتظر بمانیم آینده برای ما ساخته شود.عضو حقوقدان شورای 
نگهبان با تاکید بر این که تحول دانش و فناوری با سرعت در دنیا در حال رخ دادن است، 

گفت: اگر آینده پژوهی نداشته باشیم از این دانش و فناوری عقب می افتیم.

محمدرضا عارف: 

نظام مدیریت کشور نیازمند پوست اندازی بود 
رئیس فراکسیون امید در مجلس شورای اسلامی گفت: نظام مدیریتی کشور نیازمند 
پوست اندازی بود و این مساله با اجرای قانون مترقی منع به کارگیری بازنشستگان 

حاصل شد. 
محمدرضا عارف روز دوشنبه در مراسم تکریم و معارفه استاندار تهران با بیان اینکه 
قانون منع به کارگیری مجدد بازنشستگان از دستاوردهای ارزشمند مجلس دهم است 
افزود: پوست اندازی نظام مدیریتی کشور با جابه جایی مدیران دولتی آغاز شد و از این 
پس شادابی مورد نیاز این حوزه را شاهد خواهیم بود.عارف اظهار داشت: با تمام مزایایی 
که اجرای این قانون داشت اما موجب کنار گذاشته شدن افرادی همچون محمدحسین 
مقیمی استاندار سابق تهران شد.رئیس مجمع نمایندگان استان تهران در مجلس شورای 
اسلامی یکی از ویژگی های تهران را وجود شاخص های توسعه نامتوازن در آن برشمرد 
و تاکید کرد: استان تهران فقط شهر تهران نیست همانگونه که پایتخت فقط مناطق 
بالای خیابان انقلاب نیست.وی با بیان اینکه هم اکنون 35 درصد مدارس استان تهران 
فرسوده محسوب می شوند و بسیاری از مدارس دیگر هم نیازمند بازسازی هستند ادامه 
داد: بافت فرسوده، بحران آب، حاشیه نشینی و آسیب های اجتماعی از مسائل و چالش 
های جدی پیش روی این استان هستند که رفع و حل آنها نیازمند پیگیری جدی است.

نماینده تهران در مجلس شورای اسلامی به تشکیل مجمع نمایندگان امید در مجلس 
برای پیگیری رفع مشکلات پایتخت اشاره کرد و گفت: 51 نماینده در این مجمع حضور 

دارند و با جدیت و همراه با مسئولان استانی و شهری مشکلات را پیگیری می کنند.
 

حشمت الله فلاحت پیشه: 

احتمال تصویب لوایح پالرمو و CFT زیاد است
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت : 
احتمال تصویب لوایح اصلاح قانون مبارزه با پولشویی، پالرمو و الحاق ایران به کنوانسیون 

مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT( بیشتر از عدم تصویب آن است.
حشمت الله فلاحت پیشه با اشاره به جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام برای 
بررسی موارد اختلافی بین شورای نگهبان و مجلس شورای اسلامی در لایحه اصلاح 
قانون مبارزه با پولشویی، اظهار کرد: بنده در این جلسه حضور داشتم. جلسه ای که در 
آن مباحث جدی مطرح شد به طوری که تنها برای بررسی یک ماده در لایحه پولشویی 
سه ساعت بحث و بررسی صورت گرفت.به گفته رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس شورای اسلامی این جلسه نشان می دهد که در مجمع مباحث جدی 
مطرح است و موضوع با حساسیت پیگیری می شود. لذا معتقدم یک قانون باقی  مانده 
و دو کنوانسیون مرتبط با گروه اقدام ویژه  مالی ) FATF ( بحث ها را داغ خواهد کرد.

رییس کمیسیون امنیت ملی  و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی در پیش بینی از 
تصویب لوایح پولشویی، پالرمو و CFT در مجمع تشخیص مصلحت نظام، گفت : معتقدم 
احتمال تصویب این لوایح بیشتر از عدم تصویب آن است. البته این به معنای نبود بحث 
های جدی نیست چون بحث های جدی در مجمع مطرح می شود که روند آن کمتر از 

مجلس شورای اسلامی نیست.

رحمانی فضلی: 

هزینه های حمل و نقل باید کاهش یابد 
وزیر کشور گفت: هزینه های حمل و نقل و خسارات ناشی از تصادفات را باید کاهش 

دهیم. 
»عبدالرضا رحمانی فضلی« دیروزدر همایش روز ملی حمل و نقل که در وزارت کشور 
برگزار شد، افزود: هزینه های بسیار زیادی در بخش های اقتصادی، اجتماعی، محیط 
زیستی در اثر حمل و نقل ایجاد می شود، همچنین روزانه 8۰ تا 85 میلیون لیتر سوخت 

مصرف می شود که براساس برآوردها و شاخص بین المللی این رقم بسیار بالا است.
وی خاطرنشان کرد: هزینه های آلودگی هوا نیز بسیار بالاست و روزانه پنج هزار نفر 
درون شهر تلفات شهری در حوزه حمل و نقل است که جامعه را دچار مشکل و خانواده 

ها را دچار غم و اندوه می کند.

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: در قصه برجام ما بسیار درست عمل 
کردیم و تصمیم بسیار عاقلانه ای گرفتیم 
و رهبر انقلاب هم هوشمندانه هشدار داد 
که بروید و مذاکره بکنید اما بدانید که 

آمریکایی ها حقه باز هستند.
حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر 
ناطق نوری عصر دیروز طی سخنانی در 
پنجمین کنگره ملی سربازان صلح که از 
سوی خانه سرباز صلح ایران برگزار شد، 
در  من  برای  که  عنوانی  اینکه  بیان  با 
دعوتنامه این برنامه اعلام شده و در آن 
ما را »آیت الله« خوانده اید، نمی پسندم، 
گفت: این کار مثل این می ماند که به یک 
سرباز بگویند ژنرال، من یک طلبه هستم. 
این گونه القاب ما را مقداری بهم می ریزد؛ 
وقتی کسی به من بگوید »آیت الله«، کم 
کم بادی به غبغب من می افتد و حال 
اگر کسی بعد از این به من بگوید »حجت 
الاسلام« فکر می کنم که او با من چه 
مشکلی داشته که چنین گفته است. پس 
از آنجا که این القاب ما را بهم می ریزد 
از شما خواهش می کنیم که ما را بهم 
نریزید! وی با اشاره به اینکه برپایی عدالت 
از طریق صلح انجام می شود نه جنگ، 
اظهار کرد: من زمانی که قبل از انقلاب 
منبر می رفتم وقتی می خواستم آیه ای از 
قرآن را که در آن به پیامبر سفارش شده 
است که خوش رو باشد، برای مردم تعبیر 
کنم می گفتم که قرآن به پیامبر می گوید 

مردم حال قیافه گرفتن ندارند پس برای 
آنان قیافه نگیر که از پیرامونت دور می 
شوند.ناطق نوری با تاکید بر اینکه اسلام 
دین رحمت و صلح و عدالت است، گفت: 
فرزندان این کشور هم در سالهای دفاع 
مقدس، جنگ کردند که صلح را برقرار 
کنند. این دشمن بود که حمله را آغاز 
کرد و ملت ایران مردانه ایستادند و دفاع 
کردند و افتخار آفرین شدند. افتخار من به 
عنوان یک ایرانی و عاشق ایران این است 
که این ملت با دستهای خالی نه فقط در 
برابر صدام که در برابر تمام دنیا ایستادند 
تا جلوی ظلم را بگیرند و جنگ را متوقف 
کنند.عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
با اشاره به اینکه ما نتوانستیم تجربه جنگ 
را به نسلهای بعدی منتقل و برای مردم 
تبیین اش کنیم، اظهار کرد: از این جهت 

ما به دفاع مقدس ظلم کرده ایم. حالا 
اینکه عده ای امروز شعار صلح و حقوق 
بشر در دنیا می دهند، آدمهای دروغ گوی، 
حقه باز و عوام فریب هستند. همانطور که 
خود آن کشورها از جمله آمریکا، انگلیس 
و فرانسه از صدام و جنگ با ایران حمایت 

می کردند.
* ما در دنیا اعلام کردیم که صلح 

طلب هستیم 
دارم  دیدگاهی  من  کرد:  تاکید  وی 
که شاید منحصر به خودم باشد و کسی 
قبول نداشته باشد. ولی معتقدم از فردای 
یازدهم سپتامبر سال ۲۰۰1، جرج بوش 
اعلام کرد که جنگ صلیبی که جنگ 
اسلام با مسیحیت است مجددا شروع 
شد که من همان زمان گفتم که این کار 
خودشان است که با همکاری اسراییلی 

ها انجام شد، کما اینکه با وجود داشتن 
دفتر و اتاق در آن دو برج، هیچ کدام از 
آن صهیونیست ها کشته نشدند، چون از 

پیش خبر داشتند.
ناطق نوری ادامه داد: آنان با این کار به 
دنبال خشن نشان دادن اسلام و مسلمانان 
و اسلام هراسی را از همان جا آغاز کردند 
چرا که می ترسیدند انقلاب اسلامی زمینه 
ساز سایر کشورها باشد و با یک تیر چند 
نشان زدند.عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام افزود: آنان عده ای را دستگیر کردند 
و در گوانتانامو و ابوغریب آموزش دادند 
تا خشونت را گسترش دهند و به دست 
مسلمانان متحجر، خشن ترین جنایات 
منطقه  در  هم  حالا  شدند،  مرتکب  را 
از آنان حمایت می کنند و نمی گذارند 
سوریه امنیت داشته باشد.وی با اشاره به 
موضوع برجام، تصریح کرد: در قصه برجام 
ما بسیار درست عمل کردیم و تصمیم 
بسیار عاقلانه ای گرفتیم و رهبر انقلاب 
هم هوشمندانه عبارت امیرالمؤمنین به 
مالک را هشدار داد و فرمود که بروید و 
مذاکره بکنید اما بدانید که آمریکایی ها 
حقه باز هستند و حواستان جمع باشد 
که در پی فریب دادن شمایند.ناطق نوری 
در پایان گفت: ما در دنیا اعلام کردیم 
که صلح طلب هستیم و تا امروز هم پای 
برجام ایستاده ایم و آنهایی که نقض پیمان 
کردند، طرفداران دروغین صلح و حقوق 

بشرند.

رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که بزرگ ترین دغدغه 
ما باید کارآمدی نظام باشد، گفت: قوای سه گانه و سایر بخش ها هم بایستی برای کارآمدی 

نظام آسیب شناسی کنند. 
»کاظم جلالی« روز دوشنبه در هفتمین همایش نقش پژوهش در فرآیند قانونگذاری که 
در مجلس برگزار شد، افزود: پارلمان به عنوان نهادی که در راس هرم سیاست گذاری کشور 
قرار دارد، نمی تواند از پژوهش و تحقیقات علمی بی نیاز باشد، حیات یک پارلمان کارآمد به 
اطلاعات و پژوهش وابسته است.وی ادامه داد: اعضای مجلس قانونگذاری برای انجام وظایف 
خود به نحوی کارآمد و موثر، نیازمند اطلاعات و پژوهش های مناسب به موقع و دقیق 
هستند. به طوری که امروزه با چندوجهی شدن مسائل مطروحه در صحن پارلمان ها توجه 
قانونگذاران به حوزه پژوهش بیش از گذشته افزایش یافته و رابطه ای مستقیم بین پژوهش و 
ارتقای کارآمدی برقرار شده است.رییس مرکز پژوهش های مجلس یادآور شد: کارآمدی قوه 
مقننه به مفهوم ارتقای کارایی وظایف نمایندگی است. به همین دلیل در آستانه ورود به دهه 
پنجم انقلاب و شکل گیری جنگ اقتصادی تمام عیار آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران، 
استراتژی مطالعاتی مرکز پژوهش ها به سمت دو محور ارتقای کارآمدی قوه مقننه از دریچه 
کارآیی وظایف نمایندگی و مقاوم سازی اقتصاد و امنیت کشور در برابر تهدیدات مختلف 
هدفگذاری شده است.جلالی یادآور شد: استراتژی مطالعاتی هنگامی از ویژگی کارآمدی و 
اثربخشی برخوردار است که با تجمعی ظرفیت های تقنینی، نظارتی و دیپلماتیک قوه مقننه 
مسیر کشور را برای دستیابی به اهداف ایران در سال 14۰4 هموار کند.وی از اولویت های 

استراتژیک مرکز پژوهش های مجلس را بهره گیری از ظرفیت نخبگان دلسوز کشور برای 
غنی سازی سند بالادستی الگوی ایرانی- اسلامی پیشرفت و تبدیل جمهوری اسلامی ایران 
به کشوری الهام بخش و الگو در غرب آسیا بیان کرد.وی خاطرنشان کرد: البته دستیابی به 
این هدف هنگامی تحقق می یابد که با ایمان به نیروها و توانمندی های داخل کشور تصاعد 
کارآمدی در اولویت سیاستگذاری های قرار گیرد.رییس مرکز پژوهش های مجلس گفت: 
این مرکز به منظور ارتقای کارایی وظایف نمایندگی و همچنین معاضدت به مقاوم سازی 
اقتصاد و امنیت کشور در برابر تهدیدات، منشور پژوهشی خود را براساس 1۲ اصل پایه 
گذاری کرد. جلالی افزود: توجه به حوزه جامع شناختی قوانین، تقویت بنیان های پدافند 
غیرعامل در بخش قانونگذاری، توجه به چابک سازی و هوشمندسازی نظام بودجه ریزی 
کشور، توجه به قوام قانونگذاری، نگاه راهبردی به حقوق امنیت ملی، توجه به پژوهش های 
ملی، حمایت از شکل گیری رشته مطالعات پارلمانی، تقویت خرد جمعی، تشکیل بانک 
مطالعات پشتیبان، توانمندسازی و چابک سازی ظرفیت های نظارتی مجلس، پیشگیری از 
تورم قانونگذاری و ارتقای کارآیی فعالیت های دیپلماتیک مجلس شورای اسلامی از جمله 
محورهای این منشور پژوهشی است.وی ادامه داد: قانون در صورتی از کارایی لازم در نظام 
حقوقی کشور برخوردار است که آثار مثبت آن در معیشت، امنیت، رفاه و رونق کسب و کار 
مردم بروز و ظهور داشته باشد. به همین دلیل پژوهش هنگامی می تواند در سبد کارآمدی 
نظام قرار گیرد که خلاق و کارآفرین باشد وخروجی آن به کاهش بار روانی جنگ اقتصادی 

تمام عیار آمریکا در جامعه کمک کند.

در قصه برجام بسیار درست و عاقلانه عمل کردیم

حمایت قاطع ناطق نوری از برجام

رییس مرکز پژوهش های مجلس: 

بزرگ ترین دغدغه ما کارآمدی نظام باشد 

اخبــار سرمقاله

یادداشت

معاون اول رییس جمهوری با بیان این که نباید اجازه 
دهیم تولید در کارخانه های خودروسازی با مشکل روبه 
رو شود، گفت: خودرو سازان باید به دنبال جلب رضایت 

مردم و اقناع جامعه باشند. 
اسحاق جهانگیری ظهردیروز جلسه ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی با اشاره به برنامه ریزی و هدف گذاری 
آمریکا برای تحریم بخش های مهم و اثر گذار در اقتصاد 
کشور که نسبت به آنها حساسیت اجتماعی بالایی وجود 
دارد، تاکید کرد: یکی از مهمترین صنایعی که مورد تحریم 
آمریکایی ها قرار گرفته، صنعت خودروسازی کشور است.

جهانگیری با اشاره به اهمیت صنعت خودرو سازی در 
اشتغالزایی، افزود: صنعت خودروسازی کشور با همه نقدها 
و گله هایی که در جامعه نسبت به آن وجود دارد، صنعتی 
است که زنجیره گسترده ای از واحدهای صنعتی کوچک 
و بزرگ به ویژه واحدهای قطعه سازی در سراسر کشور 

به آن وابسته هستند.
صنعت  در  نفر  هزار  صد  چند  اینکه  بیان  با  وی 
خودروسازی و صنایع وابسته به آن اشتغال دارند، تصریح 
کرد: یکی از اولویت های مهم دولت در شرایط خطیر 
کنونی حمایت از واحدهای تولیدی مقابل تحریم های 
ظالمانه آمریکا است چرا که این تحریم ها با هدف ایجاد 
نارضایتی از طریق گسترش بیکاری و مانع تراشی بر سر 

تولید کالاهای مورد نیاز مردم،  انجام می شود.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی با بیان این که 

امروز شرایط صنعت خودروسازی و قطعه سازی کشور، 
شرایطی عادی نیست، اظهار داشت: در گذشته هدف 
گذاری صنعت خودرو مبتنی بر همکاری و تولید مشترک 
با خودروسازان برتر بین المللی بود، اما امروز با وضع تحریم 
ها علیه صنعت مهم خودروسازی کشور، شرایط این 
صنعت، غیرعادی است و نباید اجازه دهیم کارخانه های 
خودروسازی و واحدهای قعطه سازی کشور با مشکل روبه 
رو شوند.جهانگیری با اشاره به رفتارهای دو گانه رسانه 
های بیگانه با موضوعات اجتماعی در سطح جهان، افزود: 
متاسفانه امروز رسانه های بیگانه با بزرگ نمایی برخی 
اعتراضات در واحدهای تولیدی کشور قصد التهاب آفرینی 
در جامعه را دارند این در حالی است که به سادگی از کنار 
اعتراضات اجتماعی در سایر کشورها نظیر آنچه در فرانسه 
و سایر کشورهای اروپایی شاهد هستیم، عبور کرده و از 

پوشش خبری این حوادث خودداری می کنند.
جهانگیری بر لزوم استفاده از ظرفیت و توانمندی 
داخلی برای ساخت قطعات خودرو که از خارج وارد می 
شوند، تاکید کرد و گفت: خودرو سازان باید با کمک 
این  نیاز  دانشگاه ها و بخش خصوصی قطعات مورد 
صنعت را در داخل تولید کرده و مصرف ارز خارجی را 

کاهش دهند.
* اخلال درروند مدیریت کشورحرکت در مسیر 

خواست دشمن است
یادآوری  با  رییس جمهوری همچنین  اول  معاون 

مسائل و مشکلات پیش روی خودروسازان کشور نظیر 
کمبود ارز، مشکل تامین برخی قطعات و سرمایه در 
و  برای حل مسائل  بر ضرورت تلاش جدی  گردش، 
مشکلات صنعت خودرو کشور تاکید و خاطر نشان کرد: 
لازم است وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت، امور 
اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه و بودجه و نظام بانکی 
کشور حمایت های لازم را برای رفع مشکلات و موانع 

پیش روی صنعت خودرو انجام دهند.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی تاکید کرد: 
خودروسازان ضمن دفاع مستدل و قاطع از برنامه ها و 
عملکرد خود به انتقادها و درخواست های مردم برای 
ارتقای سطح کیفیت خودروها و جلب رضایت جامعه و 
اقناع افکار عمومی توجه کنند تا بتوانند از مشارکت و 
همراهی مردم در پیشبرد برنامه های آینده شان بهره 

مند شوند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به انتقاداتی که 
برخی مدیران از دخالت هایی که توسط نهادهای نظارتی 
در فرایند تصمیم گیری مسایل اجرایی کشور صورت 
می پذیرد، تاکید کرد: با توجه به شرایط سخت تحریم 
ضرورت همراهی و همکاری نهادهای نظارتی و اجرایی 
برای حل مسایل و مشکلات کشور بیش از پیش احساس 
می شود، زیرا امروز هر اختلالی که در روند مدیریت 
اجرایی کشور ایجاد شود در مسیر خواست دشمن و به 

ضرر منافع و مصالح ملی است.

معاون اول رییس جمهوری: 

خودروسازان باید به دنبال جلب رضایت مردم و اقناع جامعه باشند 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت 
:ما اصلاح طلبان شاید یک روز مجبور 
علی  و  نوری  ناطق  آقای  به  شویم 
لاریجانی رأی دهیم. این ها بستگی به 
شرایطی دارد که با آن مواجه می شویم 
بنابراین نباید اسمش را گدایی قدرت 
در  چیزی  طلبان  اصلاح  گذاشت. 
و  نیاوردند  دست  به  دوازدهم  دولت 
نمی خواستند به دست بیاورند، اما در 
و ۹۶  ریاست جمهوری ۹۲  انتخابات 
شرکت کردند و به روحانی رأی دادند 
تا به عقب برنگردیم و سیاست های سال 

84 تا ۹۲ بر کشور حاکم نشود.
این  به  پاسخ  در  زیباکلام  صادق 
سئوال که چرا مردم باید به اصلاح طلبان 
رأی بدهند؟ گفت: مردم باید به اصلاح 
رأی  نتیجه  بدهند، چون  رأی  طلبان 
ندادن به اصلاح طلبان و نتیجه شرکت 
نکردن در انتخابات ما را به عقب می برد. 
رأی دادن به اصلاح طلبان ممکن است 
ما را به جلو نبرد، همچنان که رأی دادن 
به روحانی در ۲۹ اردیبهشت ۹۶ ما را 
خیلی به جلو نبرد. اما رأی ندادن و عدم 

شرکت در انتخابات یقینا ما را به عقب 
می برد.وی ادامه داد: وقتی در انتخابات 
شرکت  نهم  و  هشتم  هفتم،  مجلس 
نکردیم، مجلس دست کسان دیگری 
افتاد. شورای شهر 1۲ سال دست رقیب 
بود، در این دوران دیدیم چقدر خسارت 
و هزینه به مردم وارد شد بنابراین چاره 
دیگری جز مشارکت در انتخابات نداریم.
* اصلاح طلبان صادقانه با مردم 

سخن بگویند 
این استاد دانشگاه در پاسخ به این 
سئوال که اگر اصلاح طلبان عذرخواهی 
کنند مردم به آن ها رأی می دهند؟ اظهار 
اصلاح  نیست  عذرخواهی  بحث  کرد: 
طلبان باید صادقانه با مردم سخن بگویند، 
بگویند رأی به روحانی درست بود و اگر 
چرخ زمان به ۲۹ اردیبهشت ۹۶ برگردد، 
ما همچنان باید به روحانی رأی بدهیم.وی 
با بیان اینکه سکوت اصلاح طلبان معنا و 
مفهوم ندارد افزود: اصلاح طلبان یا سکوت 
کردند یا می گویند »ما پشیمانیم و نباید 
به روحانی رأی می دادیم«، این موضع 
درستی نیست. اعتبار و سرمایه اجتماعی 

محسوب  طلبان  اصلاح  امتیاز  تنها 
می شود، چون قدرت و تشکیلات ندارند 
بنابراین باید درباره درستی تصمیم شان 
برای حمایت از روحانی در سال ۹۲ و ۹۶ 

با مردم صحبت کنند و توضیح دهند.
* عدم شرکت در انتخابات یقینا 

ما را به عقب می برد 
 این تحلیلگر مسائل سیاسی یادآور 
شد: راه برون رفت از وضعیت فعلی این 
انتخابات  نیست که اصلاح طلبان در 
شرکت نکنند بلکه برعکس راه برون 
تحت  را  روحانی  که  است  آن  رفت 
فشار بگذارند که در جهت مطالبات ۲۹ 
اردیبهشت سال ۹۶ گام بردارد.وی در 
پاسخ به این سئوال که چه طور بهزاد 
نبوی زمان مجلس ششم در اعتراض 
به نظارت استصوابی شورای نگهبان و 
ردصلاحیت اصلاح طلبان استعفا کرد، 
اما الان می گوید نباید از اصولگرایان میانه 
باهنر و لاریجانی جدا  ناطق،  رو مثل 
شویم؟ گفت: واقعیت ها چشمان خیلی ها 
را باز کرد. واقعیت ها باعث می شود که 
آدم از اوج ایده آلیستی فاصله بگیرد و به 

خیلی چیز ها تن بدهد یا آن ها را قبول 
مرحوم  که چشمان  همان طور  کند. 
همان  یا  شد  باز  رفسنجانی  هاشمی 
طور که چشمان اصلاح طلبان به روی 

مرحوم هاشمی رفسنجانی باز شد.
* رأی به روحانی درست بود 

صادق زیباکلام یادآور شد: ما اصلاح 
طلبان شاید یک روز مجبور شویم به 
آقای ناطق نوری و علی لاریجانی رأی 
دهیم. این ها بستگی به شرایطی دارد 
که با آن مواجه می شویم بنابراین نباید 
اسمش را گدایی قدرت گذاشت. اصلاح 
طلبان چیزی در دولت دوازدهم به دست 
نیاوردند و نمی خواستند به دست بیاورند، 
اما در انتخابات ریاست جمهوری ۹۲ و 
رأی  روحانی  به  و  کردند  شرکت   ۹۶
دادند تا به عقب برنگردیم و سیاست های 
سال 84 تا ۹۲ بر کشور حاکم نشود.

این تحلیلگر مسائل سیاسی تأکید کرد: 
معتقدم کار اصلاح طلبان درست بود که 
سعی خود را بر این گذاشتند تا مردم 
را مجاب به حضور در پای صندوق های 

رأی کنند. 

صادق زیباکلام:

شاید مجبور شویم به ناطق و لاریجانی رأی دهیم

رئیس شورای راهبردی روابط خارجی گفت: ما نشان 
دادیم که مرد میدان نبرد هستیم ، امروز بعد از موفقیت 
های نسبی باید نشان دهیم قهرمانان میدان صلح هستیم. 
سید کمال خرازی روزدوشنبه در همایش »صلح و ثبات 
در غرب آسیا؛ یک منطقه، یک سرنوشت« با بیان اینکه ما 
ثابت کردیم در برابر تحولاتی که با هدف بی ثباتی انجام می 
شود ساکت نمی نشینیم ، اظهار داشت: در منطقه دیدیم 
که داستان سوریه برای تجزیه این کشور و داستان عراق 
برای حاکم شدن تروریسم و همچنین لبنان و یمن آغاز 
شد، اما در سوریه همچنان دولت بشار اسد حاکم است.

وی افزود: در حالی که همه مدعی بودند ظرف یک ماه 
اسد ساقط خواهد شد امروز می بینیم دولت هایی که با آن 
مخالف بودند یکی یکی روابط خود را با دولت سوریه برقرار 
می کنند.خرازی گفت:ما نشان دادیم که مرد میدان نبرد 
هستیم و بعد از موفقیت های نسبی امروز هم باید نشان 
دهیم قهرمانان میدان صلح هستیم. به این بیندیشیم ، حال 
که توانسته ایم در میدان نبرد به پیروزی برسیم ، اکنون 
زمان آن است که صلح و ثبات را در منطقه برقرار کنیم.

وی با اشاره به برگزاری کنفرانس امنیتی گفت: باید ببینیم 
که چه اقداماتی برای برقراری صلح و ثبات و آرامش در 

منطقه می توانیم داشته باشیم و چگونه می توانیم یک ساز 
و کار امنیت منطقه ای نائل شویم.رئیس شورای راهبردی 
روابط خارجی اظهار داشت: برای دستیابی به این هدف ابتدا 
باید تحلیل دقیقی از اوضاع و موقعیت فعلی داشته باشیم و 
به دور از هر گونه سوگیری تحلیل های مان را ارائه دهیم 
چراکه تحلیل هایی که سوگیری داشته باشد نمی تواند مورد 
توافق همه اطراف قضیه قرار گیرد.خرازی ادامه داد: واقعیت 
این است که جبهه مقاومت به پیروزی های زیادی نائل 
آمده است ولی این به این معنا نیست که یک جبهه از 

قدرت هژمونیک برخوردار است.

کمال خرازی:

باید نشان دهیم قهرمان میدان صلح هم هستیم 

سید غلامحسین حسنتاش

مصطفی داننده
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اقتصادی

قائم مقام بانک مرکزی گفت: مجلس از تصویب قوانینی که با منطق اقتصادی 
سازگاری ندارد و فقط به تشویق متخلفان و تنبیه منضبطین منجر می شود، بپرهیزد.

اکبر کمیجانی روز دوشنبه در همایش تجلیل از پژوهشگران برتر نظام بانکی اظهار 
داشت: تبصره 16 قانون بودجه امسال و یا تبصره اصلاح قانون بودجه سال 1395 از 

جمله این تصمیم ها است.
»تبصره 16 قانون بودجه به این موضوع می پرداخت که بدهکاران بانکی در صورت 
تسویه با بانک از پرداخت خسارت و دیرکرد معاف شوند و در تبصره 35 قانون بودجه 
95 نیز بخشی از درآمدهای تسعیر ارز به بدهکاران بانکی با مبالغ کمتر از 100 میلیون 

تومان اختصاص یافت.«
کمیحانی این نوع قانونگذاری را به منزله گذاشتن بار سنگین مالی به دوش نظام 

بانکی دانست.
نرخ سود های  را  بانکی  نظام  امروز  از چالش های  یکی  مرکزی  بانک  مقام  قائم 
غیرمتعارف دانست و گفت: این کار بار سنگینی را به دوش بانک ها می گذارد و نیز 

متناسب با آن نرخ تسهیلات گیرندگان افزایش می یابد.
وی به موضوع نرخ تورم اشاره کرد و ادامه داد: با وجود موفقیت های دولت یازدهم در 
مهار تورم با انضباط پولی، اما بخاطر سیاست های انبساطی و ساختار اقتصاد کلان و 
نیز تکالیف عدیده ای که بر نظام بانکی تحمیل شد، شاهد رشد نقدینگی در سال ها و 

دهه های گذشته بودیم.
کیمجانی اظهار داشت: این امر سبب شده تا رشد نقدینگی از انضباط لازم برخوردار 

نباشد.
قائم مقام بانک مرکزی افزود: در کنار رشد نقدینگی و نیز شرایط بنیادین حاکم بر 
اقتصاد کشور، انتظارات بدبینانه درباره بازگشت تحریم ها در ماه های پایانی سال 

گذشته سبب شد تا شاهد تلاطم در بازار ارز باشیم و این تلاطم تا نیمه نخست امسال 
تداوم یافت.

کمیجانی گفت: عوامل درونی اقتصاد ایران و نیز تحریم ها سبب شد تا شاهد بازگشت 
نرخ تورم در کشور باشیم که البته خوشختانه با سیاست هایی که بانک مرکزی در پیش 

گرفت این وضعیت در حال بهبود است
قائم مقام بانک مرکزی اظهار داشت: در دوره جدید مدیریت بانک مرکزی شاهد تغییر 

مسیر حرکت تورم و نیز بازار ارز و تقویت ریال در مقابل سایر ارزها هستیم .
وی با اعلام اینکه ثبات در بازار ارز مورد توجه ویژه بانک مرکزی قرار دارد، اضافه 
کرد: هر چند از شتاب نرخ تورم کاسته شده است اما تقویت ریال تا حدی که شرایط 

اقتصادی ایجاب می کند، ادامه می یابد تا شاهد ثبات در بازارها باشیم.
کمیجانی اظهار داشت: بانک مرکزی با مصوبات سران سه قوه توانسته نه تنها تلاطم 
های ارزی را کنترل کند بلکه ارزش ریال را نیز تقویت کرده است که این روند بر اصلاح 

انتظارات عمومی نسبت به نرخ ارز اثرگذار بود.
وی افزود: با این حال همچنان نظام ارزی نیازمند اصلاحاتی است تا از تلاطم ها دور 

شده و به ثبات برسد.
قائم مقام بانک مرکزی خواستار آن شد که ابزارهایی برای پوشش ریسک ارزی فعالان 

اقتصادی طراحی و عملیاتی شود.
*پژوهشگران برای حل مشکلات نظام بانکی راه حل عملی ارایه کنند

قائم مقام بانک مرکزی گفت: برای ارتقای عملکرد سیستم بانکی نیازمند پژوهش 
های کاربردی و عملی و ورود پژوهشگران به این میدان هستیم.

کمیجانی اظهار داشت: اغلب کشورهای توسعه یافته، توجه ویژه ای به تحقیق و 
پژوهش و تلفیق آموزه های علمی و صنعتی دارند و از این طریق توانسته اند به بهبود 

پول ملی و در نهایت بهبود رفاه عمومی دست یابند.
وی افزود: اکنون بسیاری از کشورها بر اساس میزان توسعه یافتگی سه تا پنج درصد 

تولید ناخالص داخلی خود را به تحقیق و پژوهش اختصاص می دهند.
کمیجانی هزینه های تحقیق و توسعه را از مولفه های بسیار مهم در اقتصاد ملی 
کشورها دانست و اظهار داشت: تحقیق و توسعه منجر به بهره وری عوامل تولید خواهد 

شد.
این اقتصاددان با بیان این که در ایران نیز استقبال از تحقیق و توسعه از اوایل دهه 
هشتاد مورد توجه قرار گرفت، اضافه کرد: در برنامه سوم توسعه 2.5 درصد از رشد 
اقتصادی به بهره وری اختصاص یافت که همان زمان توفیق های خوبی در این زمینه 

حاصل شد.
کمیجانی اظهار داشت: بر اساس سیاست های کلی علم و فناوری که از سوی رهبر 
معظم انقلاب ابلاغ شده است، باید در پایان سال 1404 سهم بودجه تحقیق پژوهش به 

حداقل چهار درصد افزایش یابد.
وی افزود: تاکنون عملکرد خوبی در تخصیص سهم بودجه به بخش های پژوهشی 
نداشته ایم و در بهترین حالت نیم درصد بوده که این امر بیش از هر چیز به وابستگی 

بودجه کشور به درآمدهای نفتی باز می گردد.
کمیجانی افزود: تلاش ما برای یافتن همه راه حل ها از محل درآمدهای نفتی، سبب 
شده تا توجه ویژه ای به تحقیق نشود، بر این اساس شاهدیم که با بروز شوک های نفتی 

دچار مشکل در اقتصاد شده ایم.
قائم مقام بانک مرکزی تاکید کرد: اگرچه در دو دهه اخیر با جهت گیری های انجام 
شده، انجام طرح های پژوهشی رواج یافته است اما اینکه چقدر این پژوهش ها کاربردی 

بوده هنوز جای سوال دارد.
کمیجانی خواستار هدایت پژوهش های نظری به حوزه های کاربردی شد زیرا به 

اعتقاد کمیجانی در این حوزه هنوز شتاب لازم را نداریم.
وی خواستار ورود پژوهشگران به مشکلات حوزه بانکداری و یافتن راه حل برای برون 

رفت از این مشکلات شد و گفت: در این عرصه احساس خلاء می کنیم.
* شرایط انعقاد پیمان های پولی باید فراهم باشد

قائم مقام بانک مرکزی در حاشیه برگزاری این آیین نیز در جمع خبرنگاران، پرسش 
های آنان درباره نرخ سود در نظام بانکی را بی پاسخ گذاشت و تنها درباره اقدام های 
بانک مرکزی برای انعقاد پیمان های پولی دو جانبه اظهار داشت: در سال های اخیر 
به ویژه در ماه های اخیر بر عملیاتی شدن توافق نامه ها و پیمان های پولی دو جانبه 

تاکید شده است.
کمیجانی خاطرنشان کرد: بانک مرکزی نگاه دوباره ای به پیمان های پولی داشته 
و تعدادی از کشورهایی که مبادلات تجاری خوبی با ایران دارند، با توجه به تمایل 
خودشان برای پیمان پولی دوجانبه و مبتنی بر تسویه تجارت به اتکاء پول های ملی 

خودشان می اندیشند.
قائم مقام بانک مرکزی با اعلام اینکه انعقاد پیمان های پولی درباره برخی از کشورها 
پیشرفت داشته و با برخی عملیاتی شده و با برخی دیگر از کشورها باید شرایط و زمان 
هر دو طرف فراهم باشد، درباره ابراز تمایل روسیه برای اجرایی کردن پیمان های پولی 
گفت: تمایل برای این موضوع از سوی هر دو کشور وجود داشته ولی باید شرایط و 

محیط آن فراهم شود. 
این کارشناس ارشد اقتصادی تاکید کرد: یکی از موضوعاتی که درباره پیمان های 
دوجانبه و چند جانبه مطرح می شود، موضوع تسویه در زمانی است که تراز تجاری 

مثبت یا منفی باشد.
کمیجانی افزود: باید به دنبال راهکاری باشیم تا به جای استفاده از پل رابط برای 

تسویه و کسری های تجاری، از پول ملی دو کشور استفاده کنیم.

قائم مقام مقام بانک مرکزی:

علی لاریجانی:مجلس از تصویب قوانین مشوق متخلفان بپرهیزد

بودجه98بایدبراساسقطعوابستگیبهنفتباشد
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: در لایحه بودجه 98 براساس تاکیدات رهبر معظم 
انقلاب باید در کاهش هزینه ها، قطع وابستگی به نفت و توجه به اقتصاد مقاومتی گام 

برداریم و اگر بر این اساس بودجه را تدوین نکنیم، موفق نمی شویم.
»علی لاریجانی« دیروزدر هفتمین همایش نقش پژوهش در فرآیند قانونگذاری درمورد 
وضعیت بودجه سال آینده کشور افزود: بودجه در شرایط تحریمی باید با دیگر شرایط کشور 
متفاوت باشد در این شرایط ضروری است که برخی موضوعات مورد توجه ویژه قرار گیرد.

وی به رهنمودهای رهبر معظم انقلاب اسلامی درمورد بودجه سال آتی اشاره کرد و 
اظهار داشت: ایشان بیان کردند که باید چند نکته در موضوع بودجه مورد لحاظ باشد 
مبنی بر این که در شرایط تحریم باید با ملاحظات تدوین شود، یعنی ما باید نیازهای 

اساسی و ضرورت ها را در دستور کار خود قرار دهیم.
رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: براساس بیانات رهبر معظم انقلاب و تاکیدات 
ایشان ما باید در کاهش هزینه ها، قطع وابستگی به نفت و توجه به اقتصاد مقاومتی گام 

برداریم، اگر در این شرایط بر این اساس بودجه را تدوین نکنیم، موفق نخواهیم بود.
لاریجانی با بیان این که بودجه کشور باید التزام یابد، خاطرنشان کرد: اگر امسال بودجه 
را اینگونه نهایی و تصویب کنیم، این قانون می تواند پایه بودجه سال بعدی کشور نیز باشد، 
از این روز بودجه 98 باید با اصلاح تدوین شود. وی تصریح کرد: اصلاح ساختار بودجه باید 
براساس قانون برنامه ششم توسعه، سیاست های کلی نظام و بیانات رهبر معظم انقلاب 

انجام شود.
* دولت باید چابک سازی شود

رییس مجلس شورای اسلامی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر کوچک سازی 
و چابک سازی دولت گفت: هنوز این اتفاق نیفتاده است و فقط افرادی بازنشسته می 
شوند ولی هنوز کوچک سازی را در دولت ندیده ایم. لاریجانی خاطرنشان کرد: اگر دولت 
الکترونیک نیز اجرایی شود بر اساس آن حجم کارمندان نیز کم می شود، البته ما نمی 
خواهیم کارمندان اخراج شوند بلکه خواستار فعال شدن تولید کشور هستیم از این رو باید 
برای چابک سازی دولت طرح هایی ارائه شود. وی ادامه داد: توجه به معضلات کشور در 
چند سال اخیر باید از نکات مهمی باشد که در فرآیندهای پژوهشی مورد توجه قرار می 
گیرد و مرکز پژوهش های مجلس باید به آن توجه ویژه داشته باشد. رییس مجلس شورای 
اسلامی یادآور شد: این مرکز در موضوعاتی مانند مشکلات صندوق های بازنشستگی، 
کمبود آب، مشکلات نقدینگی، اعمال تحریم ها علیه ایران و این که در شرایط فعلی باید 
چه اقداماتی را انجام دهیم، گزارش های خوبی را ارائه کرده است.  لاریجانی به گزارش مرکز 
پژوهش های مجلس در موضوع انرژی اشاره کرد و گفت: 900 هزار میلیارد تومان یارانه 
در بخش انرژی و بخش های دیگر مصرف می کنیم که باید بیشتر درمورد نحوه مصرف یا 
تغییر آن گزارش هایی ارائه شود. وی یادآور شد: مرکز پژوهش های مجلس در مورد امنیت 
غذایی گزارش های خوبی را تهیه کرده که بخش سلامت کشور مربوط می شود. در مورد 
آب شرب نیز گزارش این مرکز مطلوب بوده است. رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر 
این که موانع سرمایه گذاری در کشور باید برداشته شود، گفت: ارائه گزارش های مناسب 
در این زمینه می تواند در برداشتن موانع تاثیرگذار باشد. در این راستا مرکز پژوهش های 
مجلس باید از مراکز تحقیقاتی دیگر کشورها نیز استفاده کند و بانک اطلاعاتی آنان را به 
کار گیرد. لاریجانی تاکید کرد: البته ما نباید فقط گرته برداری کنیم بلکه باید از تجربیات 
دیگر کشورها استفاده کنیم خصوصا بایستی از تجربیات کشورهای شرق آسیا مثل چین، 
مالزی، اندونزی و همچنین روسیه که شرایط نزدیک ترین به ما دارند استفاده کنیم. وی 
تصریح کرد: در شرایط تحریمی که فشار بر کشور وجود دارد، ما باید از پژوهش ها استفاده 
مطلوب کنیم. رییس مجلس شورای اسلامی یادآور شد: در شرایط عادی رویکرد رفتن به 
سمت تولید را نداریم و از واردات استفاده می کنیم ولی امروز که در تحریم هستیم باید به 
سمت تولید داخلی برویم، آن وقت موفق می شویم. لاریجانی خاطرنشان کرد: ما بدون 
حمایت دانشگاهیان نمی توانیم کار را در کشور جلو ببریم از این رو دانشگاه ها باید به سمت 
تولید بروند و ما بایستی مشوق های لازم برای تولید را به آنان بدهیم. وی گفت: در شرایط 
تحریمی لزوم تمرکز در تصمیم گیری و سرعت عمل نیز مهم است اگر تصمیم گیری ها 
جزیره ای باشد، کارآمد نیست از این رو باید تصمیم گیری ها پرکاربرد باشد. وی ادامه داد: 
اگر در ایران هر فردی براساس پژوهش محوری کار کند، حرفش به نتیجه می رسد و می 
تواند کارها را به جلو ببرد. رییس قوه مقننه افزود: هم اکنون برخی پیچیدگی ها در مسائل 

اقتصادی وجود دارد که برای حل آن نیازمند کار مشترک است.

پرمصرف ها و قاچاق، 

تهدیدهایکهرویایخودکفاییتولیدبنزین
رابربادمیدهد

واردات بنزین به کشور در سایه راه اندازی 
طرح های جدید پالایشگاهی مانند ستاره 
خلیج فارس از بیش از 2 ماه پیش تاکنون 
صورت  در  البته  که  است  شده  متوقف 
مدیریت نادرست مصرف و افزایش قاچاق، 
این خودکفایی خیلی زود به پایان رسیده و 

واردات از سر گرفته خواهد شد.
قطع واردات بنزین و خودکفایی در تولید 
و  ها  سیاست  از  استراتژیک  فراورده  این 
آرزوهای درازمدت در کشور بوده که بارها 
به مرز تحقق نزدیک شده، اما هر بار با اوج 
های  برنامه  همه  مصرف،  میزان  گیری 

خودکفایی بر باد رفته است.
در ماه های اخیر نیز با اجرای طرح های جدید پالایشگاهی مانند ستاره خلیج فارس و 
افزایش ظرفیت پالایشگاه بندرعباس، این آرزو یک گام به واقعیت نزدیک شده و واردات 

قطع شده است، اما به نظر می رسد که این خودکفایی چندان به درازا نکشد.
براساس گزارش ها، واردات بنزین از بیش از 2 ماه پیش به کشور قطع شده است؛ 

میانگین واردات بنزین در نیمه نخست امسال کمتر از پنج میلیون لیتر در روز بوده است.
* خودکفایی در تولید بنزین با ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس

فازهای اول و دوم پالایشگاه ستاره خلیج فارس در دولت های یازدهم و دوازدهم ساخته 
شد و به بهره برداری رسید. قرارداد ساخت پالایشگاه ستاره خلیج فارس در اواسط دهه 
1380 به امضا رسید که قرار بود در چهار سال با افزایش تولید بنزین و خودکفایی کشور در 
این فرآورده راهبردی هر چه زودتر ساخته شود اما این هدف هیچگاه محقق نشد و ساخت 
آن به دلیل تحریم و سوءمدیریت طبق برنامه پیش نرفت و بارها با تاخیر افتاد. درنهایت، در 
دولت یازدهم بخش هایی از مرحله نخست این پالایشگاه به بهره برداری رسید و در تیرماه 
96 نیز فاز 2 با حضور رییس جمهوری به طور رسمی راه اندازی شد که در نتیجه تراز تولید 
بنزین کشور بالا رفت. سه فاز این پالایشگاه از ظرفیت تولید روزانه 36 میلیون لیتر بنزین و 

14 میلیون لیتر گازوییل با استاندارد یورو4 اتحادیه اروپا برخوردار است.
با وارد مدار شدن همه فازهای پالایشگاه ستاره خلیج فارس، ایران پس از ١٠٥ سال، می 

تواند به صادر کننده این فراورده تبدیل شود.
علیرضا صادق آبادی مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران پیش 
از این در این باره گفته بود: با راه اندازی فاز سوم ستاره خلیج فارس، روزانه 12 میلیون 
لیتر دیگر به حجم بنزین یورو 5 تولیدی ایران افزوده خواهد شد؛ تلاش بر این است که 
روزانه 80 میلیون لیتر بنزین یورو 5 تولید کنیم و به هدف ظرفیت تولید روزانه بیش از 
100 میلیون لیتر بنزین نزدیک شویم. ایران در سال های گذشته ناچار به واردات 10 تا 
20 میلیون لیتر بنزین در روز بود اما امسال پس از راه اندازی فازهای پالایشگاه میعانات 
گازی ستاره خلیج فارس و همچنین چند طرح توسعه در پالایشگاه هایی مانند بندرعباس 

توانست به مرز خودکفایی رسیده و واردات را متوقف کند.
* بیدار شدن غول مصرف بنزین با پایان فصل سرما

به نظر می رسد جشن خودکفایی در تولید بنزین زمان زیادی به درازا نکشد و با وضعیت 
کنونی رشد مصرف، بزودی باید شاهد از سرگیری واردات باشیم.

در نیمه نخست امسال و به ویژه فصل تابستان، میزان مصرف بنزین در کشور به مرز 
با رشدی  تابستان  روزهای فصل  برخی  در  به طوری که حجم مصرف  هشدار رسید 
چشمگیر به مرز 100 میلیون لیتر افزایش یافت. حتی در سی و یکم تیرماه رکورد بیشترین 
مصرف بنزین کل کشور شکسته شده و رقم بی سابقه 121میلیون و 800 هزار لیتر در آن 
روز ثبت شد. براساس گزارش ها، مصرف بنزین در کشور در فصل تابستان حدود 9.6 
درصد نسبت به مدت مشابه پارسال رشد داشت. اما با فرارسیدن فصل پاییز و کاهش 
سفرهای برون شهری از حجم مصرف بنزین کاسته شد و به حدود 80 میلیون لیتر در روز 
رسید. البته باید توجه داشت که کاهش مصرف، دوام چندانی نداشته و با پایان ماه های 
سرد سال و رسیدن تعطیلات نوروز و بهار و تابستان، غول مصرف بنزین دوباره از خواب 

بیدار خواهد شد و میزان مصرف افزایش قابل توجهی خواهد یافت.
در صورتی که فکری برای مدیریت مصرف در ماه های پیش رو نشود، باید انتظار جهشی 
بزرگ در مصرف این فراورده استراتژیک را داشت به طوری که تولید داخل نیز احتمالا توان 

پاسخگویی به آن را نداشته و کشور دوباره ناچار به واردات بنزین خواهد شد.
* تهدید قاچاق بر سر خودکفایی بنزین

تهدید دیگری که پیش روی خودکفایی در مصرف سوخت کشور وجود دارد، معضل 
قاچاق است که علاوه بر خارج کردن سرمایه های ملی به آن سوی مرزها، آرزوی خودکفایی 
در تولید بنزین را نیز بر باد خواهد داد. درباره میزان قاچاق بنزین و انواع دیگر سوخت، 
آمار دقیقی وجود ندارد اما به گفته وزیر نفت، مجموع قاچاق سوخت اکنون حدود 4 تا 
5 میلیون لیتر برآورد می شود. در فصل تابستان میزان قاچاق سوخت به طور غیر رسمی 
حدود 10 میلیون لیتر اعلام شده بود که با تشدید نظارت ها در مناطق و شهرهای مرزی، 
از حجم قاچاق کاسته شد. با وجود افزایش نظارت ها به دلیل اختلاف قیمت بنزین در 
داخل با کشورهای همسایه، بازار قاچاق سوخت همچنان داغ است. قاچاقچیان سوخت 

برای دست یابی سود هزار درصدی قاچاق بنزین، به هر شیوه ای متوسل می شوند.

برخی واردکنندگان، کالاهای خود را اسفندماه پارسال با نرخ ارز 
سه هزار و 800 تومانی به بازار عرضه کردند و اکنون باید بدهی 
ارزی خود بابت اعتبارات اسنادی نسیه را با نرخ نیمایی - یعنی 

حدود هشت هزار و 200 تومان - پرداخت کنند.
نسیه  صورت  به  را  خود  کالاهای  واردکنندگان  از  بسیاری 
خریداری می کنند؛ آنها با استفاده از اعتباری که نزد طرف های 
خارجی دارند، کالا را وارد و پس از عرضه در بازار، بدهی های خود 

را تسویه می کنند. 
برخی دیگر، از ابزارهایی مانند اعتبارات اسنادی نسیه )ال.سی 
یوزانس( استفاده می کنند؛ آنها تضامینی نزد بانک ایرانی می 
گذارند؛ بانک ایرانی وجه آنها را از طریق یک بانک یا کارگزاری بین 
المللی به دست فروشنده خارجی می رساند و پس از چند ماه، 

وجه را از واردکننده دریافت و تضامین را آزاد می کند. 
اتفاقی که در 10 ماه اخیر رخ داده، این است که واردکننده ای، 
یک محموله را با ارز سه هزار و 800 تومانی وارد کرده و بسته به 
ماهیت کالا، آن را با حدود پنج درصد سود، به بازار یا واحدهای 
تولیدی عرضه کرده است؛ این واردکننده اکنون پس از چند ماه، 
باید تعهدات خود را با ارز نیمایی – حدود هشت هزار و 200 تومان 
- پرداخت کند؛ یعنی روی هر یک دلار باید حدود چهار هزار و 

400 تومان ضرر نوسان ارز بپردازد.
هرچند برخی از تولیدکنندگان و واردکنندگان، مرتکب تخلف 
شده و کالای خود را آن زمان انبار کرده و در زمان گرانی، آن را 
روانه بازار کردند، اما غالب فعالان اقتصادی شناسنامه دار، مجبور 
بودند در برابر بازار و واحدهای تولیدی به تعهدات خود عمل کنند. 

** خطر قفل شدن بنگاه های اقتصادی 
یکی از واردکنندگان که نخواست نامش ذکر شود، در گفت و گو 
با ایرنا اظهار داشت: »برای واردات کالایی، در بانک سپه ال.سی 
باز کردم و به صورت یوزانس)نسیه(، محموله را در اسفندماه وارد 
کشور کردم؛ 10 درصد از کل منابع در ابتدا به بانک پرداخت شد؛ 
پس از آنکه کالا به کشور رسید، 10 درصد دیگر پرداخت شد؛ 
پس از پنج ماه، 80 درصد باقیمانده سررسید شد؛ بنابراین، ما 
20 درصد ابتدایی را با ارز سه هزار و 800 تومان پرداخت کردیم و 
اکنون بانک برای تسویه 80 درصد باقیمانده، خواستار ارز نیمایی 
است.«  به گفته وی، بسیاری از واردکنندگان توان مالی پرداخت 
این مابه التفاوت را ندارند و این مساله باعث می شود حساب های 
بانکی آنها بسته شود، ممنوع الخروج شوند و به طور کلی آن بنگاه 

اصطلاحا »قفل« شود. 
این واردکننده پیشنهاد کرد که مابه التفاوت ها در قالب تسهیلات 
ارزی برای واردکنندگان در نظر گرفته شود تا فعالیت اقتصادی آنها 

ادامه یابد و با درآمدهای آتی، این زیان را جبران کنند. 
*خدشه دار شدن اعتبار واردکنندگان ایرانی 

»محمدرضا نجفی منش« رئیس کمیسیون تسهیل کسب و 
ایرنا گفت:  ارتباط به خبرنگار  این  بازرگانی تهران، در  اتاق  کار 
مابه التفاوت هایی که به تعهدات واردکنندگان مربوط می شود، 
به 2 صورت قابل تعریف است؛ یکسری از واردکنندگان ال.سی 
و یوزانس باز کرده اند؛ برخی نیز نزد فروشندگان خارجی اعتبار 
داشتند؛ طرف خارجی آنها را می شناخته و به او اعتماد داشته 
است؛ واردکننده کالا را می آورده و بعد از یک سال پول را برمی 

گردانده است. 
وی اظهار داشت: »محمدرضا نعمت زاده« وزیر سابق صنعت، 
معدن و تجارت همیشه به واردکنندگان می گفت »چرا پول می 

دهید؟ بروید یوزانس های سه ساله بگیرید«. 
نجفی منش ادامه داد: برای هر کدام از این دو حالت، کسی 
اکنون زمان  را عرضه کرده،  و اسفندماه جنس خود  که بهمن 
بازپرداخت آن فرا رسیده است؛ واردکننده جنس را آورده و با همان 
قیمت تولید کرده و فروخته است؛ اکنون اگر بخواهد با نرخ نیمایی 

بازپس بدهد، عملا ورشکسته می شود. 
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  نمایندگان  هیات  عضو  این 
می  واردکننده  شرکت  »یک  داشت:  اظهار  تهران،  کشاورزی 
شناسم که کل سرمایه اش 3.5 میلیارد تومان است، اکنون یک 
میلیارد و 100 میلیون تومان تعهدات ارزی دارد که اگر مساله مابه 
التفاوت ها حل نشود، باید به جای یک میلیارد و 100 میلیون 
تومان، بیش از 2 میلیارد و 300 میلیون تومان پرداخت کند؛ در 

این صورت، این شرکت عملا ورشکست می شود.« 
نجفی منش پیشنهاد کرد: اینکه کالاها پس از ورود با چه ارزی 
به  باید  بنابراین  است؛  پیگیری  قابل  اند،  شده  عرضه  بازار  در 
واردکنندگانی که کالا را با همان نرخ ارز اولیه به بازار عرضه کرده اند 

اجازه داد تعهداتشان را با همان قیمت تسویه کنند. 
وی ادامه داد: در کنار ال.سی ها، تعهدات واردکنندگان بابت 
ما  کشور  اعتبار  زیرا  گیرد  قرار  توجه  مورد  باید  نیز  نسیه  خرید 
زیرسوال می رود؛ شرکت های کره ای، چینی و هندی کالا را 
نسیه به واردکننده ایرانی داده اما اکنون قابل تسویه نیست؛ چون 

واردکننده ایرانی، نمی تواند این منابع را تامین کند. 
رئیس کمیسیون تسهیل کسب و کار اتاق بازرگانی تهران، اظهار 
داشت: این پیشنهاد در وزارت صنعت، معدن و تجارت و بانک 

مرکزی مطرح شده و اکنون منتظر تصمیم دولت هستیم. 
* پیامدهای بخش نامه یک هفته ای

»احمد تفرشی« معاون اداره کل بین الملل بانک سپه، درباره 
مشکل پیش آمده برای واردکنندگان به خبرنگار ایرنا گفت: تا پیش 
از سیاست های ارزی دولت در شانزدهم مردادماه امسال، نرخ بازار 
ثانویه و نرخ ارز رسمی نزدیک به هم بود اما با تغییر این سیاست 

ها قرار بر این شد نرخ بازار ثانویه روزانه و براساس عرضه و تقاضا 
متعادل شود. 

وی افزود: با توجه به این سیاست ها، بانک مرکزی 20 مردادماه 
بخشنامه ای به سیستم بانکی ابلاغ کرد که در بند 9 آن روش 
پرداخت آن دسته از واردکنندگانی که پیش از این ثبت سفارش 

کرده و دارای گواهی تخصیص ارز بودند را مشخص کرده بود.
»براساس این بخشنامه، اگر همه اقدام ها از ثبت سفارش تا 
اخذ گواهی آماری ارز تا پیش از 15 مردادماه انجام شده بود، 
ارز با نرخ سابق به اعتبارات اسنادی اعم از دیداری و مدت دار 
تخصیص می یافت. « وی توضیح داد: این بخشنامه به این معنی 
بود که بانک مرکزی به بانک عامل و واردکننده تضمین می داد که 
اگر همه فرآیندهای اداری از ثبت سفارش تا گواهی ثبت آماری 
را تا پیش از تاریخ یاد شده انجام داده باشد، باقیمانده بدهی با 
نرخ های سابق تامین شود.  »این بخشنامه فقط یک هفته عمر 
داشت و در بخشنامه دیگری که 27 مرداد صادر و ابلاغ شد، این 
بند لغو شد؛ بر این اساس، اگر کالای ثبت سفارش شده مربوط به 
گروه 2 باشد، باید از نرخ نیما به نرخ روز برای آن تامین ارز شود و 
صادرکننده باید معادل ریالی مابه التفاوت مربوط به گشایش های 
اعتبار اسنادی را به بانک بپردازد.« تفرشی با تایید متضرر شدن 
بخشی از واردکنندگان به دلیل لغو این بخشنامه تاکید کرد: با لغو 
این بخشنامه، هم بانک عامل و هم واردکننده آسیب دید؛ زیرا 
برخی از آنها ماه ها پیش کالای خود را با نرخ پایین ارز وارد کرده و 
فروخته بودند و اکنون مجبورند مابه التفاوت آن با نرخ های جدید 

نیمایی به بانک بپردازند تا تضمین های آنها آزاد شود. 
وی افزود: در برخی موارد حتی اگر اصل و سود ارزش کالای وارد 
شده را با هم در نظر بگیریم، باز هم کفاف مابه التفاوت ارزی بوجود 

آمده را نمی دهد. 
* واردکنندگان تفکیک شوند 

این مدیر بانکی در پاسخ به چرایی لغو این بخشنامه گفت: »همه 
شاهدند برخی از »واردکنندگان نااهل« از اواخر پارسال ارز دولتی 

برای واردات می گرفتند اما وقتی جنس آنها وارد می شد، برای 
نرخ گذاری گوشه چشم آنها به چهارراه استانبول و بازار آزاد بود و با 

نرخ های بازار، ارزش گذاری می کردند.« 
وی افزود: مشکل اینجاست که نمی توان کالاهایی وارد شده با 
ارز ارزان را در زمان عرضه به بازار رصد کرد که آیا با همان نرخ هایی 

که وارد می شوند، به بازار عرضه می شود یا خیر؟ 
معاون اداره کل بین الملل بانک سپه تاکید کرد: البته گروهی 
از واردکنندگان هستند که کالاهای آنها قابل پیگیری است؛ یا به 
سفارش سازمان ها و شرکت های دولتی واردات انجام داده اند و یا 
آزادی عمل در فروش کالا را نداشته اند و یا حتی کالای وارد شده 
مشمول نرخ گذاری دولتی بوده است؛ یعنی به هر دلیل می توان 
حساب و کتاب واردات آنها را انجام داد که در حقیقت این دسته از 

واردکنندگان از نوسان های ارزی ضرر کرده اند. 
نیز اظهار  بانک ها  برای  تفرشی درباره مشکلات پیش آمده 
داشت: وقتی به هر شکل گشایش اعتبار اسنادی انجام می شود، 
فروشنده خارجی دیگر با خریدار طرف حساب نیست و بانک را 

می شناسند. 
وی افزود: در چنین شرایطی کارگزار خارجی از حساب بانک 
برداشت ارزی کرده و پول فروشنده را می دهد؛ یعنی در شرایطی 
که هنوز خریدار در داخل ایران معادل ریالی مبلغ را به بانک نداده، 
در آن سوی مرزها مجبور است به فروشنده پول، آن هم به ارز توافق 

شده بپردازد. 
معاون اداره کل بین الملل بانک سپه اظهار داشت: وقتی وجه 
را از واردکننده دریافت می کنیم، آن را به بانک مرکزی تحویل داده 
و به ازای آن ارز دریافت می کنیم؛ در شرایطی که این فرایند دچار 
اخلال شود، منابع ارزی بانک های عامل به میزان لازم تامین نمی 

شود. 
به منابع  تنها  نه  این است که  این کار  نتیجه  تفرشی گفت: 
خارجی بانک فشار وارد می شود، بلکه معوقه های مشتریان نیز رو 
به افزایش می گذارد و بانک مجبور است برای دریافت طلب خود 

طبق دستورالعمل ها اقدام کند. 
* نامه نگاری وزیر صنعت با جهانگیری 

معاون اداره کل بین الملل بانک سپه درباره اینکه آیا قرار نیست 
این مشکل حل شود؟ گفت: گویا رایزنی هایی در دست انجام 
است؛ »محمد شریعتمداری« وزیر پیشین صنعت در روزهای 
پایانی حضور خود در این وزارتخانه نامه ای در این زمینه به معاون 
اول رییس جمهوری ارسال کرد و خواستار حل این مشکل شد؛ 
رضا رحمانی وزیر کنونی صنعت نیز 19 آبان ماه نامه دیگری را به 
جهانگیری ارسال کرده تا مشکل بانک ها و واردکنندگان حل شود 

اما تاکنون بخشنامه ای به دست بانک ها نرسیده است. 
تفرشی یادآور شد: مشابه این مشکل در زمان بحران ارزی سال 
های 1390 و 1391 نیز بُروز کرد و هنوز هم بانک در مورد پرونده 

های آن زمان درگیر مسایل قضایی است. 
وی افزود: این مشکل باید با تدبیر دولت حل شود زیرا وقتی 
بانک بخشی از منابع ارزی خود را به فروشنده خارجی می دهد و 
در قبال آن هنوز از واردکننده معادل ریالی نگرفته، منابع ارزی لازم 

برای تامین ارز واردات آتی ندارد. 
وی خاطرنشان کرد: منابع ارزی بانک ها از محل سپرده گذاری 
ارزی مشتریان تامین می شود و وقتی بانک تضمین کرده که 
سپرده مشتری را به همان ارز بازپس دهد، باید منابع خود را تجهیز 

کند و به ازای ریال دریافتی، از بانک مرکزی ارز دریافت کند. 

گره ای که به دست دولت باز می شود

تاوان2برابرشدنتعهداتارزیوارداتراچهکسیمیپردازد؟

رییس اتحادیه قنادان تهران اعلام کرد: شیرینی شب یلدا گران 
نمی شود و قنادان حق تغییر قیمت را ندارند.

»علی بهره مند« افزود: قیمت های انواع شیرینی در واحدهای 
گل  تومان،  هزار   26 تر  شیرینی  کیلوگرم  هر  برای  یک  درجه 
محمدی )دانمارکی( 21 هزار تومان، زبان و پاپیونی 21 هزار و 
500 تومان، برنجی 21 هزار و 500 تومان و کیک یزدی 15 هزار 

تومان است.
وی ادامه داد: نرخ شیرینی طبق نرخ مصوب اردیبهشت ماه به 
شرط خالص فروشی است و با وجود افزایش قیمت تخم مرغ، هیچ 

تغییر قیمتی نخواهیم داشت.
بهره مند تاکید کرد انواع باسلوق به دلیل نوع کیفیت و افزایش نرخ گردو قیمت ثابتی ندارد.  وی اضافه کرد: قیمت هر کیلوگرم 
باسلوق لوله ای ساده و باسلوق لقمه ای گردویی بسته به نوع مواد اولیه، استفاده از گردو و کیفیت تولید آن متغیر است. به گزارش 
ایرنا، پارسال قیمت هر کیلوگرم شیرینی تر و خامه ای درجه یک به شرط خالص فروشی 21 هزار و 500 تومان، زبان و پاپیونی 18 هزار 

تومان، شیرینی برنجی 18 هزار تومان، گل محمدی 17 هزار و 500 تومان و کیک یزدی 13 هزار تومان بود.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور گفت: امسال 75 هزار فرصت شغلی از طریق پرداخت تسهیلات و 
کاریابی برای مددجویان این نهاد ایجاد شد.

حجت الله عبدالملکی روز دوشنبه در جمع خبرنگاران در کرج افزود: سه منبع کاریابی از طریق بنگاه های اقتصادی برای جذب نیرو 
و مشاوره شغلی ، صندوق امداد ولایت و تسهیلات بانکی در حوزه اشتغالزایی کمیته امداد فعالیت دارند.

وی ادامه داد: تسهیلات بانکی در قالب بودجه کشور برای اشتغالزایی مددجویان 14 هزار میلیارد ریال و از محل صندوق امداد ولایت 
6 هزار میلیارد ریال بوده است.

عبدالملکی گفت: برای اشتغال پایدار روستایی مشکلاتی داریم که در این زمینه پرداخت چندانی نبوده و تنها کمتر از یک هزار 
میلیارد ریال پرداخت شده است.

وی اضافه کرد: ساز و کارهای دستگاه های اجرایی برای این مهم با پیچیدگی های خاصی همراه است ، با این وجود در سازمان برنامه 
و بودجه و سیستم بانکی تلاش هایی در دست اقدام است.

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد امام خمینی )ره( کشور گفت: اکنون برای 25 هزار میلیارد ریال تسهیلات در حدود 2 هزار 
و 700 پرونده اشتغالزایی تشکیل و ثبت شده است.

عبدالملکی خاطرنشان کرد: مجلس شورای اسلامی و دولت قول های در این زمینه داشتند که امیدواریم موانع در اشتغال پایدار 
روستایی برداشته شود.

رییس اتحادیه قنادان:

شیرینیشبیلداگراننمیشود
معاون اشتغال کمیته امداد امام )ره(:

75هزارفرصتشغلیبرایمددجویانایجادشد
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اشتباه نکنید، مشکل بسکتبال دوغ و ماست نیست!

سکوت صمد شکست؛ بی پرده و شفاف با کاپیتان
کاپیتان تیم ملی بسکتبال بعد از چند 
ماه در گفت و گوی مفصل با "ورزش سه" 
سکوت خود را شکست و پیرامون حواشی 
اخیر و غیبتش در بازی های اخیر تیم 

ملی به صحبت پرداخت.
نزدیک به 20 سال حضور در تیم ملی. 
اگر فقط به سختی هایی که ممکن است 
برای یک ورزشکار در این مسیر به وجود 
که  متوجه می شویم  کنیم؛  فکر  بیاید، 
صمد نیکخواه بهرامی نه تنها چیزی برای 
بسکتبال ایران کم نگذاشته، بلکه او را می 
توان یکی از اسطوره های به یاد ماندنی 

این رشته نامید.
حتی وقتی به خاطر تصمیم عجیب سرمربی آلمانی و رییس فدراسیون وقت 2 سال از 
تیم ملی دور شد، رفتار عجیبی از این بازیکن بزرگ و باتجربه ندیدیم. چه بسا که او بعد از 
این مدت هم خیلی زود دعوت دوباره به تیم ملی را قبول کرد و یکی از عوامل تاثیرگذار در 
جریان نایب قهرمانی ایران در بازی های آسیایی 2018 و راهیابی به جام جهانی 2019 
بود. صمد نیکخواه بهرامی برخلاف خیلی ها بی پرده و صریح صحبت می کند. او بعد 
از همراهی تیم ملی در اولین بازی پنجره چهارم انتخابی جام جهانی، طبق هماهنگی 
با کادرفنی و فدراسیون، ایران را به مقصد آمریکا ترک کرد و حالا بعد از چند ماه به ایران 
بازگشته است. البته غیبت او در بازی های اخیر تیم ملی حرف و حدیث هایی را به همراه 
داشت و برخی بدون اطلاعات درباره چرایی نبود صمد در ترکیب تیم ملی صحبت هایی 
را مطرح کردند. با اینکه تیم ملی در دیداری که کاپیتان و چند بازیکن بزرگ دیگر را در 
اختیار نداشت به جام جهانی رسید، همچنان طرفداران پروپاقرص این رشته خواهان 
حضور صمد نیکخواه بهرامی، حامد حدادی و ارسلان کاظمی در تیم ملی برای شرکت 
در جام جهانی 2019 هستند. کاپیتان تیم ملی بسکتبال که در چند ماه اخیر در قبال 
برخی اتفاقات حاشیه ای سکوت کرده بود، دقایقی را با خبرنگار "ورزش سه" به گفت و 
گو نشست تا درباره مسائلی که پیرامون خودش و تیم ملی وجود دارد، به صورت مفصل 
صحبت کند. در این مصاحبه سعی کردیم اتفاقاتی که برای صمد نیکخواه بهرامی در 10 
ماه اخیر و بعد از بازگشت دوباره اش به تیم ملی رخ داده را با او مرور و برخی ابهام های 

موجود را با گرفتن پاسخ مناسب از این بازیکن باتجربه برطرف کنیم.
*وقت برگشت به تیم ملی فکر آینده نبودم

اواخر سال گذشته که دوباره به تیم ملی دعوت شدم، اصلا به فکر این نبودم که تا چه 
زمانی می توانم برای تیم ملی بازی کنم. اصلا یک ورزشکار حرفه ای هیچ وقت نمی تواند 
بگوید تا چه زمانی توانایی بازی کردن دارد چون هر اتفاق غیرمنتظره ای ممکن است 
رخ دهد. مگر من وقتی بچه بودم، می دانستم که قرار است بازیکن تیم ملی شوم؟ 
شاهین طبع شخصا بعد از اینکه سرمربی تیم ملی شد، با من صحبت کرد و گفت 
می توانی به تیم ملی کمک کنی. من هم مثل همیشه و با کمال میل دعوت به تیم ملی 

را پذیرفتم.
 *من راضی، سرمربی راضی؛ چه کسی ناراضی بود؟

من بعد از بازی های حرفی از خداحافظی نزدم چون اصلا قصد خداحافظی نداشتم. 
الان هم شرایطم با گذشته فرقی نکرده و تاکید می کنم با هیچ کس مشکلی ندارم. قبل 
از اینکه پنجره چهارم انتخابی جام جهانی برگزار شود، با شاهین طبع صحبت کردم و 
او را در جریان مشکلاتم گذاشتم. بازهم تصمیم بر این شد که من مقابل فیلیپین بازی 
کنم و تیم ملی را در سفر به ژاپن همراهی نکنم. همیشه افرادی هستند که در اینگونه 
موارد اذیت می کنند و شایعه می سازند. منطقی بودن یا نبودم اینکه من در بازی با ژاپن 
همراه تیم ملی نبودم و به سفر رفتم را من و شاهین طبع تعیین می کنیم. بازیکن راضی، 
سرمربی راضی، نمی دانم چه کسی ناراضی بود که پشت سر من حرف هایی را مطرح 

کردند.
*می خواهند معروف شوند و پشت من حرف می زنند!

متاسفانه که این را می گویم؛ اما برخی آدم ها مریض هستند. آنهایی که مدتی دنبال 
پست و مقام می گردند، حرف هایی را می زنند که خودشان هم به آن حرف ها اعتقاد 
ندارند. من نزدیک به 20 سال برای تیم ملی بازی کردم. واقعا اگر کسی بخواهد بگوید 
از ترک کردن اردوی تیم ملی برای بازی با فلان تیم قصد و غرضی داشتی، خنده دار 
است. کسانی این صحبت ها را مطرح می کنند که حضورشان در بسکتبال مقطعی 
است و می خواهند معروف شوند! من با این همه سابقه بازی کردن برای تیم ملی پیش 
خودم می گویم این افراد ارزش جواب دادن ندارند چون هدفشان کمک به تیم ملی و 
بسکتبال نیست. به این افراد توصیه می کنم با من کاری نداشته باشند چون اصلا برایم 

مهم نیستند.
 *به خاطر تحصیل فرزندم به آمریکا رفتم

من به خاطر تحصیل فرزندم به آمریکا سفر کردم و در این شرایط ترجیح دادم که چند 
ماهی را برای پیگیری کارهایم ایران نباشم. اینطور نیست که ایران را رها کرده باشم. دائم 
در رفت و آمد هستم. هر چه دارم از همین ایران است و عاشق کشورم هستم. با این حال 

آلودگی هوا، ترافیک و مشکلات اینچنینی هم در تصمیم من تاثیر داشت.
*هنوز هم شانس دارم در آمریکا بازی کنم

برای ادامه بسکتبال خودم هم فکرم این بود که در آمریکا بازی کنم. به هر حال آنجا 
درآمدها و سطح بسکتبال متفاوت است. این شانس را داشتم که بروم و با چند تیم خوب 
آمریکا تمرین کنم. این شانس هم برای من وجود داشت که با تیم های حاضر در جی 
لیگ آمریکا قرارداد امضا کنم؛ اما فعلا که این اتفاق نیفتاده؛ اگرچه هنوز هم این شانس 
را دارم. نزدیک به 60، 70 بازیکن از درفت انتخاب شدند و من هم ممکن است در آینده 
پیشنهادی داشته باشم. شاید در آینده بازهم در لیگ ایران بازی کردم؛ اما با این وضعیت 

اقتصادی اصلا به صرفه نیست.
*اختلافی با کسی ندارم؛ تنها دلیل غیبتم مسائل شخصی بود

واقعا شرمنده همه بازیکنان، مربیان و فدراسیون شدم که نتوانستم تیم ملی را همراهی 
کنم. البته از نظر بدنی هم کاملا آماده نبودم. شخصیتم طوری است که دوست ندارم 
کسی مرا حتی با 80 درصد آمادگی ببیند و ترجیح می دهم زمانی در تیم ملی باشم که 
صددرصد آماده ام. مطمئن باشید من با هیچ کسی اختلاف ندارم و تنها دلیل غیبتم در 
تیم ملی همین مسائلی بود که گفتم. هر کسی هم که پشت سر من حرف زده، خودش 
می داند و خدای خودش. من آدم رُکی هستم و اگر مساله خاص دیگری باشد، مطمئن 
باشید که می گویم. البته برایم عجیب بود که در این مدت نقل قول هایی از من شد. خدا 
را شکر رابطه ام با خبرنگاران هم که خوب است و با آنها در ارتباط هستم، نمی دانم چرا 
از من نقل قول هایی کردند که واقعیت نداشت. شاید جوانتر بودم، نمی توانستم خیلی 

حرف ها را بزنم؛ اما الان با هیچ کس تعارف ندارم.
 *مدل انتقاد کردن ملی پوشان را نپسندیدم

*در چند ماه اخیر اتفاقاتی در تیم ملی رخ داد که سعی کردم در آنها دخالت نکنم. 
احساس می کردم بیشتر این اختلافات به وجود آمده به خاطر شیطنت های بیرونی 
است. قبل از این هم انتقادهایی به شرایط اردوهای تیم ملی می شد؛ اما نباید آن ها را 
در رسانه ها مطرح می کردند. می شد بازیکنان به اتاق رییس فدراسیون بروند و همین 
مسائل را بگویند. حتی من چند ماه قبل رفتم و برخی مسائل را گفتم و مشکلاتی هم 

برایم پیش آمد که بعدا حل شد. من این مدل انتقاد کردن در رسانه ها را نمی پسندم.
*این وسط فقط ارسلان کاظمی ضربه خورد

*برخی از این بازیکنان جوان هستند و تجربه کافی ندارند. من هم در طول این سالهایی 
که در تیم ملی بودم، چنین بلایی سرم آمده است. الان هم فکر می کنم ارسلان کاظمی 
فریب خورد. پشت این بازیکن خیلی زود خالی شد و فقط او از تیم ملی خط خورد. 
ارسلان این وسط ضربه خورد؛ در حالی که به نظرم حقش نبود. اگر همه با هم صحبتی 
را مطرح کردند، باید پشت هم می ایستادند. وقتی حرف از تیم بودن می زنیم، باید تا 
آخر اتحاد داشته باشیم. این اتفاق نشان داد که بازیکنان یکدل نبودند! آنها می توانستند 
بروند و مشکلشان را در فدراسیون حل کنند؛ اما یکسری اول در رودربایستی ماندند و 
خیلی زود پشت ارسلان را خالی کردند. من برای ارسلان ناراحتم؛ اما بازهم می گوید 

نحوه طرح این انتقادات اشتباه بود.
 *حامد اشتباه کرد؛ مشکل بسکتبال دوغ و ماست نیست

*با حامد حدادی هم صحبت کردم و به خودش هم گفتم. به نظرم ورود حامد به این 
ماجرا اشتباه بود. من هم به عنوان بزرگتر در تیم ملی از بازیکنان جوانتر حمایت می کنم؛ 
اما با این روش مخالف بودم. همانطور که گفتم خودم قبل از همه این ماجراها انتقادهایی 
را کردم که برخی از بازیکنان هم فهمیدند. به هر حال شرایط فدراسیون هم سخت است. 
باید درک کنیم مشکل بسکتبال ما دوغ و ماست نیست؛ بلکه مشکلی اصلی پول است. 

اگر پول باشد، همه این مسائل حل می شود.
 *ارزش هر چیزی که داشتم، یک سوم شد!

*الان واقعا نمی توانم درباره آینده صحبت کنم و بگویم چه زمانی می توانم در تیم ملی 
باشم. من عاشق این مردم و بسکتبال هستم؛ اما باید مرا هم درک کنند. 5 سال دیگر که من 
بسکتبال را کنار گذاشتم، باید یک چیزی بخرم و خانه ببرم. آن موقع دیگر دغدغه ام بازی 
کردن در تیم ملی نیست. من از 17 سالگی در تیم ملی بودم و سال هاست که تنها دغدغه ام 
بسکتبال است. از طرفی کاری هم جز بسکتبال بازی کردن بلد نیستم. در این سال هایی که 
بازی می کردم، پیش خودم می گفتم بازنشسته می شوم و پولی که جمع کردم را در بانک می 
گذارم تا با سودش زندگی ام را بچرخانم. چند سال قبل به یک باره دلار 900 تومانی، 3500 
تومان شد. در واقع هر چیزی که داشتم، یک چهارم قبل شد. بازهم به لیگ چین رفتم و پول 

درآوردم؛ اما حالا بازهم دلار گران شده و هر چیزی که داشتم، یک سوم شده است.
*به فکر روزی هستم که دلار 50 هزار تومان شود!

*بحث من دلار نیست؛ اما وقتی دلار گران می شود، هر چیزی که در زندگی با آن سروکار 
داریم، قیمتش بالا می رود. الان هم پیش خودم می گویم اگر 6 سال دیگر دلار 50 هزار 
تومان شد، من یک آدم فقیر می شوم. برای من که این همه سال در ورزش زحمت کشیدم، 
سنگین است که چنین اتفاقی برایم رخ دهد. اگر کسی باشد ضمانت بدهد که من زندگی ام 

را می توانم تامین کنم، من همه چیز را رها می کنم به بسکتبال می چسبم.

کی روش:

بهتیمملیاحترامگذاشتهنمیشود
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: در چند ماه گذشته از سوی برخی افراد به 

خصوص وزیر ورزش و جوانان احترام لازم به تیم ملی گذاشته نشده است.
کارلوس کی روش در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال ایران گفت: هشت سال پیش 
وقتی به ایران آمدم با مشکلاتی روبه رو بودیم اما امروز بعد از هشت سال شرایط متفاوت 

شده و زمین و ساختمان بسیار خوبی را برای نسل های آینده فوتبال ایران ساختیم. 
وی در خصوص اعتراض بازیکنان به عدم حضور مسئولان در مراسم بدرقه تیم ملی 
اظهار کرد: احتیاجی به برگزاری جشن برای تیم ملی نداریم. هر روز قوی تر می شویم. 
عذرخواهی می کنم اما فکر می کنم شما منظور بازیکنان را متوجه نشدید. بازیکنان 
من منظورشان احترام است و تنها مطلبی که آنها درباره آن صحبت کردند این است 
که این تیم ملی ایران و متعلق به همه مردم کشور است اما درک این مساله برای چند 

نفر دشوار است.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: به عنوان سرمربی وظیفه داریم که بگویم 
متاسفانه در چند ماه گذشته به خصوص از طرف وزیر ورزش احترام لازم به تیم ملی 

گذاشته نشده است. البته این موضوع مهم نیست زیرا عادت کرده ایم.
وی تصریح کرد: آماده ایم تا برای موفقیت تیم ملی بیشتر بجنگیم و بیشتر از گذشته 

فداکاری کنیم و بازهم تکرار می کنم ما برای مردم ایران بازی می کنیم.
کی روش تاکید کرد: مهم ترین مطلب برای یک تیم فوتبال این است که قلب مردم 

را تسخیر کند.
وی در خصوص بازیکنان مصدوم تیم ملی گفت: همانطور که می دانید در اردوی اول 
خود در قطر 21 بازیکن را در اردو خواهیم داشت و در نتیجه من بهترین نفرات را برای 

لیست نهایی انتخاب خواهم کرد. 
سرمربی تیم ملی افزود: در حال حاضر 21 بازیکن در اردو حضور دارند 9 بازیکن 
شاغل در اروپا هم در لیست آماده باش هستند. این 30 بازیکن در حد توان خواهند 

جنگید تا در لیست نهایی حضور داشته باشند. 
آقاجانیان: حمایت خوبی از تیم ملی نشد

مربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: برای حضور موفق در جام ملت های آسیا حمایت 
خوبی از تیم ملی نشد.

ماکار آقاجانیان در حاشیه بدرقه تیم ملی به جام ملت های آسیا گفت: باید از تیم ملی 
حمایت بیشتری شود تا بازیکنان انگیزه بگیرند. البته بازیکنان ما برای مردم جان خود را 

می گذارند اما انتظاراتی هم دارند. 
وی ادامه داد: برای برگزاری دیدارهای دوستانه چند فیفادی را از دست دادیم که 
این اتفاق بسیار بد بود. مشکلات مالی شرایط دشواری را برای تیم ملی ایجاده کرده و 

امیدوارم امروز به بعد بتوانیم تیم ملی را حمایت کنیم. 
مربی تیم ملی فوتبال ایران در خصوص وضعیت مصدومان، گفت: مصدومان زیر نظر 
کادرپزشکی باشگاه های خود فعالیت می کنند و امیدوارم به جام ملت های آسیا برسند.
وی تصریح کرد: پزشکان تیم ملی با پزشکان باشگاه های بازیکنان در ارتباط هستند و 

تمام تلاش خود را برای حضور آنها در جام ملت ها خواهیم کرد. 
آقاجانیان اظهار داشت: متاسفانه در این مدت حمایت خوبی از تیم ملی صورت 

نگرفته و این را می توانید از وضعیت تیم ملی متوجه شوید. 
 دژاگه:  امکانات تیم ملی در حد مدعی قهرمانی جام ملت ها نیست

کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران گفت: امکانات تیم ملی در مقایسه با سایر حریفان بسیار 
ضعیف است و شرایط ما در حد تیم مدعی قهرمانی در جام ملت ها نیست.

اشکان دژاگه در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال اظهار داشت: خوشبختانه بازیکنان 
شرایط بسیار خوبی برای حضور در جام ملت های آسیا دارند و امیدوارم مصدومان هم 

به ترکیب تیم ملی اضافه شوند. 
وی ادامه داد: اردوی خوبی در قطر خواهیم داشت و بازی های دوستانه مهمی در 

پیش رو داریم. امیدوارم با ترکیب کامل راهی دوبی شویم. 
کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران در رابطه با شرایط مصدومیت خود گفت: خوشبختانه 
مصدومیتم کاملا برطرف شده است. به دلیل سرماخوردگی نتوانستم در هفته گذشته 

تراکتورسازی را در لیگ همراهی کنم. 
وی افزود: جام جهانی را به خاطر مصدومیت از دست دادم و نمی خواهم در جام 
ملت ها هم غایب باشم. هدفم کمک به تیم ملی است و امیدوارم در این راه موفق باشم.
دژاگه با اشاره به شانس بالای تیم ملی برای موفقیت در جام ملت های آسیا خاطرنشان 
کرد: در جام جهانی نشان دادیم توانمند هستیم و قطعا در جام ملت ها هم شانس 

زیادی برای موفقیت داریم. 45 سال است که تیم ملی نتوانسته موفق شود و امیدوارم 
این بار بتوانیم دل مردم را شاد کنیم.

کاپیتان تیم ملی فوتبال ایران گفت: امکانات ما در حد تیمی که می خواهد قهرمان 
جام ملت ها آسیا شود، نیست. برخلاف ما سایر تیم ها همه در بهترین شرایط تمرینات 

خود را پشت سر می گذارند. 
وی افزود: بازیکنان برای پیراهن تیم ملی و پرچم کشور می جنگند و کمبود امکانات 
اتفاق جدیدی برای ما نیست. ژاپن، کره جنوبی و استرالیا جدی ترین رقبای ما در جام 

ملت های آسیا هستند اما نباید از تیم های عربی غافل شویم. 
 شجاعی: با شرایط سخت به جام ملت ها می رویم

بازیکن تیم ملی فوتبال ایران گفت: تمام توان خود را به کار گرفته ایم اما با شرایط 
سخت به جام ملت های آسیا می رویم.

»مسعود شجاعی« در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال ایران افزود: هر اقدامی که لازم 
بود انجام دادیم. اردو و بازی تدارکاتی برگزار کردیم و در این روزها تنها باید از لحاظ ذهنی 

مهیا شویم. با این حال باید بگویم که از مسئولان ناامید شده ایم.
این بازیکن باتجربه در مورد حضور نیافتن مسئولان ورزش کشور در آخرین تمرین تیم 
ملی فوتبال ایران، عنوان کرد: این نخستین بار نیست که چنین مسائلی پیش می آید 

و حرفی برای گفتن ندارم.
شجاعی گفت: آنقدر در این خصوص حرف زده ایم که دیگر به مسئولی برنمی خورد. 

فقط به خاطر مردم که تیم ملی را دوست دارند، تلاش می کنیم تا دل آنها را شاد کنیم.
وی ادامه داد: تیم ملی پتانسیل موفقیت را دارد و تنها نیاز به حمایت مسئولین داشتیم 

که حمایتی هم صورت نگرفت. 
شجاعی با اشاره به انگیزه بالای بازیکنان، گفت: به موفقیت تیم خیلی امیدوارم و در 

این مسیر تمام امیدمان به حمایت های مردم و پیشکسوتان است.
 چشمی: برای موفقیت تیم ملی همه یکدل هستیم

مدافع تیم ملی فوتبال ایران گفت: بر خلاف تصور، هیچ مشکلی میان بازیکنان 
پرسپولیس و استقلال وجود ندارد و برای موفقیت تیم ملی همه یکدل هستیم.

»روزبه چشمی« در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال ایران گفت: این آخرین اردوی تیم 
ملی در ایران قبل از جام ملت های آسیا است و امیدوارم همه از تیم ملی حمایت کنند. 
با وجود همه سختی ها تلاش خواهیم کرد تا بتوانیم بهترین نتیجه را در جام ملت های 

آسیا بدست بیاوریم. 
وی ادامه داد: امیدوارم بازیکنان مصدوم در اردوی قطر به تیم ملی اضافه شوند. هدف 
همه اعضای تیم ملی موفقیت در جام ملت ها است و تمام مشکلات را کنار گذاشته ایم. 
مدافع تیم ملی فوتبال ایران در خصوص شانس قهرمانی تیم کشورمان گفت: همیشه 

یکی از شانس های نخست قهرمانی در جام ملت ها هستیم و امیدوارم بعد از سال ها 
بتوانیم به این هدف بزرگ برسیم.

وی در رابطه با اختلاف نظر شدید بازیکنان استقلال و پرسپولیس در هفته های اخیر 
و تاثیر این مساله روی کار تیم ملی ادامه داد: مشکل خاصی میان بازیکنان پرسپولیس 
و استقلال وجود ندارد و اگر هم مشکلی بوده به خاطر بحث ملی آن را فراموش کرده ایم. 
مدافع تیم ملی فوتبال ایران گفت: قهرمانی در جام ملت های آسیا برای ما اهمیت 

بسیار زیادی دارد و امیدوارم با دعای مردم به این هدف برسیم. 
آزمون:  آماده قهرمانی در جام ملت های آسیا هستیم

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: شرایط تیم ملی بسیار ایده آل است و آماده 
قهرمانی در جام ملت های آسیا هستیم.

سردار آزمون در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال ایران در جمع خبرنگاران اظهار داشت: 
خوشبختانه شرایط تیم ملی بسیار مناسب است و امیدوارم در بازی های دوستانه نیز به 

شرایط ایده آل برسیم. 
وی در خصوص اینکه همه از تیم ملی انتظار قهرمانی دارند، یادآور شد: تیم های 
مدعی آسیا همه برای قهرمانی به جام ملت ها می آیند و امیدوارم بتوانیم با شکست آنها 

مردم خود را خوشحال کنیم. 
مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان در خصوص عدم حضور مسئولان در اردوی پایانی 

گفت: دوست داشتیم مسئولان در کنار ما باشند اما این اتفاق رخ نداد. 
وی تصریح کرد: امروز راهی قطر خواهیم شد و در آنجا چند بازی دوستانه را پشت سر 

خواهیم گذاشت. این مسابقات می تواند به بهبود شرایط تیم ملی کمک کند.
آزمون در خصوص رقابت سخت در میان مهاجمان تیم ملی اظهار داشت: برای همه 
ما موفقیت تیم ملی مهم است و هر بازیکنی که در ترکیب اصلی قرار گیرد برای قهرمانی 

تیم ملی از جان مایه خواهد گذاشت. 
طارمی: بازیکنان تیم ملی بسیار متحد هستند

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: وظیفه مسئولان بود تا پیش از اعزام به جام ملت 
های آسیا کنار ما حضور داشته باشند، اما مطمئن هستم در صورت قهرمانی در این 

رقابت ها آنها برای گرفتن عکس یادگاری به استقبال ما خواهند آمد.
مهدی طارمی در حاشیه تمرین تیم ملی فوتبال ایران با انتقاد از حضور نیافتن 
مسئولان در آخرین تمرین تیم ملی پیش از اعزام به جام ملت های آسیا گفت: هدف تیم 
ملی فقط قهرمانی در جام ملت های آسیا است و هیچ چیزی نمی تواند باعث کاهش 

انگیزه ما شود. 
وی ادامه داد: عدم حضور مسئولان در آخرین تمرین تیم ملی نباید روی کار ما تاثیر 
گذار باشد، اما وظیفه آنها بود تا امروز کنار ما باشند. البته اگر تیم ملی قهرمان شود حتما 

آنها برای گرفتن عکس یادگاری به استقبال ما خواهند آمد. 
مهاجم تیم ملی فوتبال ایران در خصوص بازی های دوستانه پیش رو گفت: بازی های 
خوبی در پیش داریم و در این مرحله نمی توانیم به سراغ حریفان قدرتمند برویم. ما 
باید با تیم هایی بازی کنیم که بتوانیم کار های تاکتیکی مد نظر را در زمین پیاده کنیم. 
وی در خصوص رقبایی که برای حضور در ترکیب اصلی دارد، اظهار داشت: ابتدا 
اجازه دهید ببینم آیا در لیست 23 نفره حضور دارم یا خیر و سپس در این باره صحبت 
می کنم. برای ما بازیکنان هیچ فرقی نمی کند که چه کسی در ترکیب اصلی بازی کند؛ 
زیرا هدف اصلی ما قهرمانی در جام ملت ها است. طارمی خاطرنشان کرد: بازیکنان 
تیم ملی بسیار متحد هستند و تمام رفتارهایی را که امروز مشاهده می کنید پیش از جام 
جهانی نیز وجود داشت. بازیکنان در جام جهانی توانستند با عملکرد خوبشان نگاه ها 

را به خود معطوف کنند.
 وریا غفوری: دیدارهای تدارکاتی کمک بزرگی است

مدافع ملی پوش تیم ملی فوتبال ایران، گفت: دیدارهای تدارکاتی، کمک بزرگی به 
ما خواهد داشت.

»وریا غفوری« در حاشیه تمرین دیروز تیم ملی فوتبال ایران، اظهار داشت: رسیدن 
به آمادگی کامل برای حضور در جام ملت های آسیا، تنها هدف ما است و امیدوارم به 

شرایط آرمانی نزدیک شویم. 
وی افزود: در این راستا بازی های دوستانه کمک بزرگی است و می توانیم با هماهنگی 

بیشتری به مصاف حریفان برویم. 
غفوری در مصدومیت برخی بازیکنان لژیونر ایران، تصریح کرد: »سعید عزت الهی« 
شرایط نسبتا خوبی دارد، اما مصدومیت »علیرضا جهانبخش« تشدید شده است. البته 

پیش بینی این است که هر دو بازیکن به جام ملت های آسیا خواهند رسید.

مهاجم تیم فوتبال استقلال اعلام کرد که تیمش در نیم فصل 
دوم لیگ برتر باشگاههای ایران فقط برای قهرمانی تلاش می کند 

و به جز دستیابی به این مهم به چیز دیگری نمی اندیشد.
»روح الله باقری« زمان زیادی نیست که پیراهن استقلال را بر تن 
کرده اما در همین مدت کم توانسته است به یک بازیکن ثابت در 
جمع آبی پوشان تبدیل شود و بازی های خوبی در خط حمله از 
خود به نمایش بگذارد؛ همین موضوع باعث شده »و وینفرد شفر« 
سرمربی آبی پوشان اعتقاد زیادی به این مهاجم شماره 10 پیدا 

کند.
باقری روز دوشنبه در گفت و گو با ایرنا حرف های جالبی در 
خصوص استقلال، شرایط کنونی این تیم و عزم بازیکنان برای 
کسب عنوان قهرمانی در نیم فصل دوم به زبان آورده است. این 

گفت وگو را در زیر می خوانید:
*نیم فصل اول مسابقات لیگ برتر به پایان رسید، نظرت در 

خصوص این بازیها چیست؟
- اگر چه آن طور که می خواستیم نشد و به آن چه لیاقت و 
استحقاقش را داشتیم، نرسیدیم اما عملکرد تیمی در پایان خوب 
بود و به آینده ای که انتظار استقلال را می کشد و به طور حتم 

روشن است، امیدواریم.
*استقلال فصل جدید را با حاشیه ها و مشکلات زیادی 

شروع کرد، این مسائل چقدر در نتایج تیم تاثیرگذار بود؟
- به عنوان یک بازیکن به جز مسائل فنی به هیچ چیز دیگری 
فکر نمی کنم و همان طور که دیدید استقلال هر چه از شروع 
فصل گذشت شکل بهتری به خود گرفت و عملکرد قابل قبولی در 

مسابقات لیگ برتر به نمایش گذاشت.
*استقلال در هفته های آخر سه پیروزی بدست آورد که 

طلسم این بردها برابر پدیده شکست؟
- ما سه بازی خوب را برابر تیم های استقلال خوزستان، صنعت 
نفت آبادان و سپیدرود رشت به اجرا گذاشتیم و توانستیم 9 امتیاز 
بگیریم. در برابر پدیده نیز برای پیروزی به زمین رفته بودیم و می 
خواستیم با 3 امتیاز کامل نیم فصل اول را به پایان برسانیم اما با 
بدشانسی و البته اشتباهات داوری این مهم شکل نگرفت و در 

ورزشگاه آزادی برابر رقیب مشهدی به تساوی رسیدیم.

*هنوز حاشیه های این بازی تمام نشده است؟
- ما می توانستیم برنده شویم و تمام تلاش خودمان را برای این 
امر به کار بستیم. وقتی با اشتباه داوری که همه کارشناسان هم به 
آن اعتقاد داشتند 2 امتیاز مهم را از دست دادیم بازیکنان ناراحت 
بودند و مصاحبه هایی انجام دادند اما به یک موضوع مهم ایمان 

دارم.
*چه موضوعی؟

- من برای داوران احترام و ارزش زیادی قائل هستم و به خوبی 
می دانم انسان های شریف و زحمت کشی هستند که اگر در زمین 
مسابقه اشتباهی انجام می دهند نه از روی عمد بلکه کاملا سهوی 
است. اگر من بازیکن مصاحبه ای انجام دادم قصد توهین به 
داوران را نداشتم و خدای ناکرده نمی خواستم به آنها توهین کنم. 
بعد از این که بازی به پایان رسید فشار روی ما زیاد بود و منظورم 
این بود که داوران با دقت بیشتری قضاوت کنند تا زحمت یک تیم 

جلوی چشم هوادارانش هدر نرود.
*خسرو حیدری در سخنانی گفته که استقلال قبل از بازی 

با نتیجه 2 بر صفر از حریفان عقب است، چرا؟ 
- آقا خسرو درست می گوید. چرا که این تفکر باعث می شود 
بدون حرف و حدیث به برتری برسیم و امتیازات کامل را از آن خود 

کنیم.
*به نیم فصل دوم مسابقات لیگ برتر چقدر امیدواری؟

- خیلی زیاد. یک نیم فصل کامل باقی مانده و به طور حتم ما 
برای نیمه دوم لیگ برتر برنامه زیادی داریم. می خواهیم از همان 
از  باشیم که همه  بازی اول شروعی مقتدر داشته و استقلالی 

تماشای بازی های آن لذت ببرند.
*قبول داری جایگاه استقلال رتبه پنجم جدول نیست؟

قطعا همین طور است. جایگاه پر افتخارترین تیم ایران در آسیا 
همیشه قرار گرفتن در صدر جدول است و قطعا این رتبه استقلال 
موقتی است و روزهای خوبی در نیم فصل دوم انتظارش را خواهد 

کشید.
*به نظر شما استقلال شانس قهرمانی در لیگ برتر را دارد؟
قائل نشد.  برای قهرمانی استقلال شانسی  - مگر می شود 
استقلال همیشه استقلال است و شانس زیادی برای قهرمانی 

دارد، همان طور که گفتم نیم فصل دوم شروعی دیگر برای ما 
خواهد بود و برای قهرمانی تلاش می کنیم و به خوبی می دانیم 
برای تحقق این امر کار سختی پیش رویمان است اما به هواداران 
عزیز استقلال که همیشه و در همه حال پشتیبان تیم محبوبشان 
بوده اند قول می دهم تا آخرین لحظه و توانمان برای قهرمانی 

تلاش کنیم.
*هواداران از نتایج استقلال ناراضی بودند اما در پایان بازی با 

پدیده تیم را تشویق کردند، چرا؟
هر  و  استقلال هستند  اصلی  و صاحبان  - هواداران سرمایه 
آن چه از تیمشان انتظار دارند کاملا طبیعی و بجاست. هوادار 
استقلال می خواهد تیمش همیشه در اوج باشد و بازیکنان نیز 
برای شادی شان دست به هر کاری می زنند. این عزیزان وقتی 
دیدند همه عوامل تیم تلاششان را کردند اما شانس با ما یار نبود 
و به حق خود نرسیدیم تیم را تشویق کردند که از این بابت ممنون 

شان هستیم.
*از عملکرد خودت در نیم فصل اول راضی بودی؟

- من بازیکن تازه واردی در استقلال هستم و تازه یک نیم فصل از 
حضورم در این تیم بزرگ گذشته است. تمام تلاشم را به کار بستم تا 
مهره ای تاثیرگذار برای استقلال باشم. اما در پاسخ به پرسش شما 
باید بگویم هنوز به طور کامل از خودم رضایت ندارم و حتم دارم به 
مروز زمان بهتر از این می شوم، امیدوارم در ادامه راه بتوانم نمایش 

های بهتری را برای تیم محبوبم به اجرا بگذارم.
*به پیراهن تیم ملی فکر می کنی؟

- پوشیدن پیراهن تیم ملی آرزوی هر فوتبالیست ایرانی است 
و هر بازیکنی دوست دارد روزی ملی پوش شود. من هم از این 
قاعده مستثنی نیستم. نهایت تلاشم را می کنم تا با درخشش در 
تیم استقلال به یک بازیکن ملی پوش تبدیل شوم. جا دارد برای 
تیم ملی ایران در مسابقات جام ملت های آسیا آرزوی موفقیت کنم 

و امیدوارم با کسب بهترین نتایج به ایران بازگردد.
*کار کردن با وینفرد شفر چگونه است؟

- شفر مربی بزرگ و با دانشی است که تعصب زیادی به استقلال 
دارد و همواره می کوشد به بهترین شکل ممکن تیمش را برای 
و  ایشان بسیار خوشحالم  با  از کار کردن  آماده کند.  مسابقات 

امیدوارم روز به روز با توصیه های فنی او در فوتبال پیشرفت کنم.
*در جام باشگاه های آسیا در گروه مرگ قرار گرفته اید، فکر 

می کنی از این گروه صعود کنید؟
- استقلال عنوان پرافتخار ترین تیم ایران در قاره کهن را یدک 
می کشد و همه تیم های آسیایی از رویارویی با آن وحشت دارند، 
فصل گذشته نیز این تیم در گروه بسیار سختی قرار گرفت اما 
در نهایت با شایستگی به مقام اول گروه خود رسید و امسال نیز 
تلاشمان را می کنیم بهترین نتایج را در مهم ترین و معتبرترین 
تورنمنت باشگاهی آسیا بگیریم. مطمئن باشید استقلال برای این 

بازی ها به آمادگی کامل می رسد.
*تو تنها بازیکن استقلال هستی که در سه جام گل زده ای.
- اگر این اتفاق شکل گرفته حاصل تلاش همه بازیکنان تیم 
بوده است و در فوتبال هر موفقیتی که به دست می آید نتیجه یک 
کار گروهی است و یک بازیکن به تنهایی نمی تواند تاثیرگذار باشد.
*... و سوال آخر. چرا »الحاجی گرو« و »مارکوس نیومایر« از 

استقلال جدا شدند؟
این دو بازیکنان خوبی بودند و برای استقلال زحمات زیادی 
کشیدند، شاید یک بازیکن نتواند در یک تیم موفق باشد و آن 
هم می تواند دلایل زیادی داشته باشد اما نمی توان کیفیت فنی 
اش را زیر سئوال برد و اطمینان دارم در تیم های دیگر خواهند 
درخشید. برای این دو بازیکن که دوستان خوبی در استقلال برایم 

بودند آرزوی موفقیت می کنم.

روح الله باقری:

استقلال نیم فصل دوم فقط برای قهرمانی تلاش می کند

کارشناس فوتبال ایران معتقد است حضور مربیانی چون کریمی، قطبی و نکونام در لیگ ایران، باعث جذابیت این لیگ شده است.
امیر حاج رضایی درباره 15 هفته نخست لیگ برتر هجدهم، اظهار کرد: ابتدا می خواهم به تنوع مربیان اشاره کنم. مدتی بود که 
مربیان تغییر نمی کردند و فقط باشگاه آنها تغییر می کرد اما الان که مربیان جوان تر آمده اند قطعا لیگ ما جذاب تر خواهد شد. الان 
می بینیم در صدر جدول، تیم ها فاصله کمی با یکدیگر دارند که لیگ را در نیم فصل دوم جذاب تر می کند. لیگ ما بر خلاف دیدگاه 
کادر فنی تیم ملی، لیگ خوبی است که می تواند بازیکنان خوبی به تیم ملی بدهد و تقریبا به یک لیگ مولد تبدیل شده که بازیکن 
و مربی و  داور تولید می کند. البته این تولید، نسبی است نه این که سیستماتیک تولید کند. با وجود این که لیگ ما برای مربیان تیم 
ملی، کم رنگ است و لژیونرها بیشتر در ترکیب تیم ملی هستند اما من می خواهم بگویم لیگ داخلی ما خیلی می تواند برای تیم ملی 

مفید باشد و نادیده گرفتن آن بی انصافی است.
وی درباره هجمه های اخیر به داوران و اشتباهات آنها در بازی ها هم گفت: شخصا سه نسل داوری را در خاطر دارم. نسل اخیر به هر 
دلیلی کناره گیری کردند. مظفری زاده و ترکی که خودشان کنار رفتند و در ادامه نوید مظفری و ... کنار رفتند. وقتی این ها کنار می روند 
باید برایشان جایگزین داشته باشیم. لیگ ما داور تولید می کند. این تولیدات و داوران جوان این اواخر اشتباهات زیادی داشته اند اما بر 
خلاف بعضی از باشگاه ها که بیانیه می دهند و مسائلی مطرح می کنند و شاید مستنداتی هم داشته باشند، من به عنوان یک تماشاگر 
فکر نمی کنم تعمدی در کار باشد. باشگاه ها می توانند بگویند در بخشی هایی از مسابقه ها داوران اشتباه کرده اند اما شائبه ای وجود 
ندارد و داوران اشتباهات سهوی دارند. حاج رضایی تاکید کرد: داوران به خاطر عشق خودشان می آیند و قضاوت می کنند. بابت هر 
بازی 800 هزار تومان می گیرند و مگر در یک فصل، چند بازی را قضاوت می کنند؟ دریافتی یک داور در طول یک فصل از یک بازیکن 
درجه چندم کمتر است. داوران تا همین یکی، دو سال قبل حتی گوشی مخصوص برای ارتباط با یکدیگر را هم در اختیار نداشتند. مگر 
چه امکاناتی در اختیار داوران ماست؟ داوری کار بسیار سختی است چون یک انسان با چشم قضاوت می کند و ممکن است خطای 

دید وجود داشته باشد. اگر با این شرایط، باشگاه ها هم کمی رعایت کنند واقعا بهتر است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: مربیان جوان مثل علی کریمی و جواد نکونام برای آینده نیازمند تجربه هستند و نباید آن ها را با 
نتایجشان ارزیابی کرد. آن ها برای لیگ ما جذابیت می آورند چون در دوران بازیگری بازیکنان پرافتخاری بودند. این افراد می توانند 
تماشاگر را به ورزشگاه بیاورند. در کنار آنها افرادی چون رضا مهاجری و سیروس پورموسوی هم باید باشند و کار کنند. من معتقدم 

افرادی همچون کریمی، نکونام و قطبی لیگ ما را جذاب تر کرده اند.

 قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا روز )دوشنبه( در مقر یوفا در شهر نیون سوئیس برگزار شد تا 16 تیم صعود 
کرده از مرحله گروهی رقبای خود را در اولین مرحله حذفی رقابت ها بشناسند. در این مراسم مسئولان یوفا، نمایندگان تیم ها و 

چهره هایی همچون فرانچسکو توتی، لوئیز گارسیا )میهمان ویژه(، یرژی دودک و استبان کامبیاسو حضور داشتند.
در این مرحله تیم های صدرنشین مرحله گروهی با در نظر گرفتن معیارهایی مانند شرایط جغرافیایی و همگروهی در مرحله قبل با 

تیم های دوم آن مرحله رو به رو شدند.
بر این اساس برنامه هشت بازی مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا به شرح زیر است: )اسامی تیم های میزبان بازی رفت 

در ابتدا آمده است(
شالکه )آلمان( - منچسترسیتی )انگلیس(
اتلتیکومادرید )اسپانیا( - یوونتوس )ایتالیا(

منچستریونایتد )انگلیس( - پاری سن ژرمن )فرانسه(
تاتنهام )انگلیس( - بوروسیا دورتموند )آلمان(

لیون )فرانسه( - بارسلونا )اسپانیا(
رُم )ایتالیا( - پورتو )پرتغال(

آژاکس )هلند( - رئال مادرید )اسپانیا(
لیورپول )انگلیس( - بایرن مونیخ )آلمان(

بازی های دور رفت از مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا طی دو هفته و در روزهای 12 و 13 فوریه )23 و 24 بهمن( و 19 و 
20 فوریه )30 بهمن و یکم اسفند( برگزار می شود.

 بازی های دور برگشت نیز به همین شکل در روزهای پنجم و ششم مارس )14 و 15 اسفند( و 12 و 13 مارس )21 و 22 اسفند( 
انجام خواهند شد. در این مرحله از رقابت ها تیم های صدرنشین مرحله گروهی در دور رفت میهمان و در دور برگشت میزبان 

هستند.
فینال این دوره از رقابت های لیگ قهرمانان اروپا در ورزشگاه »واندا متروپولیتانو« شهر مادرید )ورزشگاه خانگی اتلتیکو( برگزار 

می شود.

قطبی، کریمی و نکونام لیگ را جذاب تر کرده اند

حاج رضایی: نادیده گرفتن لیگ، بی انصافی است
 قرعه کشی یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا

سه بازی سخت و بزرگ ؛ نفس راحت رئال و سیتی 
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علمی و سلامت 

زیبایی و سلامت دست ها

۷ دلیل پیر شدن دست ها

از کرم های  استفاده  احتمالًا هرگز  میان می آید،  به  زیبایی صورت  از  وقتی حرف 
فراموش  را  چین وچروک  کاهش دهنده  سرم های  و  مرطوب کننده  کرم  ضدآفتاب، 

نمی کنید. اما در مورد دست هایتان چطور؟
اگر پوست دستتان به اندازه پوست صورتتان شاداب نیست و ناخن هایتان شکننده 

هستند احتمالًا دست هایتان پیر به نظر می رسند. 
در اینجا هفت دلیل پیر شدن دست هایتان را به شما نشان می دهیم:

لکه های پیری
نکته جالب درباره لکه های سنی این است که، آن ها واقعاً با سن ارتباطی ندارند. این 
لکه ها ناشی از قرار گرفتن در معرض نور خورشید هستند. علاقه زیاد به قرار گرفتن زیر نور 
خورشید می تواند باعث بروز زودتر این لکه ها شود، در حالی که اغلب این لکه ها در سنین 
بالای ۵۰ سال خود را نشان می دهند. شما باید هر روز قبل از ترک خانه، دست هایتان را 
با کرم ضدآفتاب با SPF 3۰ بپوشانید و اگر حتی به میزان اندکی در معرض نور خورشید 
هستید، پس از هر بار شستن دست ها و پس از هر دو ساعت دوباره این کرم را بر روی 
دست هایتان بمالید. لکه های موجود روی پوست را می توان با کرم های محوکننده دارای 
۲ درصد هیدروکوینون )بدون نیاز به نسخه( از بین برد. اطمینان حاصل کنید که به دقت 
دستورالعمل ها را حتی در دوز کم دنبال کنید. لکه های تیره تر ممکن است نیاز به یک 
راه حل 3 درصدی داشته باشند، اما به تجویز و راهنمایی متخصص پوست نیاز دارید تا 

آن ها را امتحان کنید.
پوست چروکیده

اگر پوست دستتان شروع به چروکیدن و جمع شدن کرد، از یک کرم حاوی رتینوئید 
نسخه ای برای بهبود بافت و تولید بیشتر کلاژن استفاده کنید. از آنجا که این کرم ها با 
نسخه پزشک قابل تهیه هستند، بهتر است از یک متخصص پوست بخواهید نوع مناسب 
این کرم ها را برایتان تجویز کرده و چگونگی استفاده از آن را برایتان توضیح دهد، تا از 

عوارض شایع رتینوئیدها مانند سوزش و تحریکات پوستی جلوگیری شود.
رگ های برجسته

با خبر بد شروع می کنیم: تنها راه برای خلاص شدن کامل از شر این رگ های برجسته 
روی پوست، پول خرج کردن برای حذف آن هاست. این دقیقاً یعنی حذف رگ های 
سطحی که دقیقاً زیر پوست دستتان قرار دارند )رگ هایی که در بخش های عمیق تر قرار 

دارند وظیفه خون رسانی به دستتان را عهده دار هستند(.
یک خبر خوب و کمتر تهاجمی: اعمال برخی کانسیلرهای سنگین بر روی پوست 
می تواند این رگه های تیره زیر پوست دست را پوشش دهند. البته بعد از هر بار شستشوی 

دست نیاز به استفاده مجدد از این پوشش دهنده ها خواهید داشت.
پوست خشک و فلس دار

هیچ گاه پوست خشک و پوسته پوسته »پوست جوان و سالم« به حساب نمی آید. 
برای رفع پوست خشن و زبر و سلول های مرده روی دست ها بهتر است هر روز ابتدا از 
یک اسکراب )لایه بردار( ملایم و سپس از یک کرم آبرسان حاوی روغن گلیسیرین یا 
روغن های گیاهی استفاده نمایید. سپس دست ها را با پوشش پلاستیکی پوشانده و 

روی آن دستکش پنبه ای بپوشید.
ناخن های لک دار

ابتدا باید بفهمید که چرا ناخن هایتان زرد یا قهوه ای رنگ شده است؟ اگر تغییر رنگ 
باقی بماند یا با درد همراه باشد، احتمال دارد که به یک عفونت قارچی دچار باشید 
)بهتر است برای درمان هرچه سریع تر موضوع را با پزشک خود در میان بگذارید( چیزی 
که ممکن است باعث تغییر رنگ یک نیمه از همه ناخن ها شود. اگر به پزشک مراجعه 
کردید و او عفونت قارچی را رد کرد، آرامش خود را حفظ کنید، این تغییر رنگ می تواند 
ناشی از اثر جانبی یک دارو مانند داروی درمان پسوریازیس یا دوام لاک های ناخن تیره 
رنگ باشد. می توانید برای رفع این لکه ها از یک تکه لیمو استفاده کنید و آن را روی 
ناخن هایتان بکشید، زیرا اسیدهای طبیعی میوه می تواند بستر ناخن را روشن تر کند. 
همچنین می توانید ناخن هایتان را ۱۵ الی ۲۰ دقیقه در یک تمیزکننده دندان مصنوعی 

بخیسانید تا لکه ها از بین بروند.
ناخن شکننده

آلودگی آب و یا مواد شیمیایی، تغییرات آب و هوایی فصلی و حتی ژنتیک، می تواند 
منجر به شکنندگی ناخن ها شود. اما مصرف مکمل های مناسب می تواند به رفع این 
مشکل کمک کنند. نشان داده شده که مصرف بیوتین با دوز ۲.۵ می تواند موجب 

تقویت قدرت ناخن و کاهش شکنندگی در عرض شش تا نه ماه شود.
ناخن های نامرتب

شکل و سایه های ناخن به طور مداوم تغییر می کنند و مراقبت از آن ها بهترین راه 
برای جوان و شاداب نشان دادن آن ها است. کوتاه نگه داشتن ناخن ها )تا حدود ۰.۵ 

سانتی متر بالای ناخن( بهترین راه برای جوان نشان دادن آن ها است.

عادت هایی که در اثر مشغله ی زیاد ایجاد می شوند

استرس چگونه بر تغذیه اثر می گذارد
کار زیاد و نگرانی و استرس می تواند منجر به عادت های ناسالم در سبک زندگی شود که 

استرس را تشدید می کند و یک سیکل معیوب ایجاد خواهد کرد...
استرس بخشی جدایی ناپذیر و معمول از زندگی ماست، اما می تواند تأثیر منفی بر 
سلامتی ما بگذارد. کار زیاد و نگرانی و استرس می تواند منجر به عادت های ناسالم در 
سبک زندگی شود که استرس را تشدید می کند و یک سیکل معیوب ایجاد خواهد کرد؛ 
مثلًا اگر با یک ضرب العجل کاری بسیار سخت روبرو شوید، ممکن است انتخاب های 
ناسالمی در مورد تغذیه بکنید و به کافئین و قند پناه ببرید تا روزتان را پیش ببرید. 
متأسفانه این انتخاب ها می توانند در بلندمدت استرس بیشتر و مشکلات دیگری 
تولید کنند. در ادامه به چند عادت بد اشاره می کنیم که افراد وقتی که دچار استرس و 

آشفتگی می شوند در پیش می گیرند.
زیاد قهوه نوشیدن

وقتی در محل کارتان خسته می شوید یا خسته از کار به خانه برمی گردید ممکن است 
دوست داشته باشید چند فنجان قهوه بنوشید تا کمی خستگی تان در برود.

خوردن غذاهای اشتباهی
افراد استرسی به دلیل افزایش هورمون کورتیزول تمایل دارند غذاهای چرب و شیرین 

و شور بخورند. برای همین معمولًا سراغ چیپس و بستنی و سایر هله هوله ها می روند.
حذف یک وعده ی غذایی

وقتی مشغله هایمان زیاد می شوند و درگیر کارها و مسئولیت های جورواجور می شویم، 
خوردن غذا معمولًا اولویت خود را از دست می دهد. مثلًا ممکن است صبح به دلیل 
عجله ای که داریم از خوردن صبحانه صرف نظر کنیم یا از خوردن ناهار بگذریم چون باید 

قبل از پایان ساعت کاری، پروژه ای را تحویل بدهیم.
هیجانی خوردن

استرس ما را در معرض هیجانی خوردن نیز قرار می دهد، یعنی ممکن است بدون 
اینکه گرسنه باشیم غذا بخوریم چون به ما احساس خوبی می دهد.

ننوشیدن آب و مایعات کافی
مشغله ها و مسئولیت ها باعث می شوند حتی فراموش کنیم آب بنوشیم. کم آبی برای 

بدن مشکلاتی را به همراه خواهد داشت.
فست فودها

امروزه به نسبت گذشته، آدم ها کمتر در خانه غذا می خورند، چون رفتن به رستوران 
فست فود و یک غذای آماده و فوری خوردن خیلی راحت تر و بی دردسرتر از آماده کردن 
و پختن غذا در خانه است. فست فودها علاوه بر گران بودن متأسفانه ناسالم هم هستند.

رژیم های نادرست
این طور  نادرست  تغذیه ی  و  استرس  از  ناشی  وزن  افزایش  دلیل  به  افراد  از  خیلی 
تصمیم می گیرند که کمتر از میزان نیازشان غذا بخورند یا رژیم های کاهش وزن سریع 
و ناسالم را در پیش می گیرند. رژیم های غذایی که شامل میوه ها و سبزی ها و پروتئین 
و کربوهیدرات های سالم نباشد معمولًا برای سلامتی ضرر دارد و در بلندمدت عوارض 

بدی به جا می گذارد، حتی اگر در کوتاه مدت، سودمند به نظر برسد.
عدم تعادل قند خون

اگر شما غذاهای کافی و سالم نخورید و مواد مغذی ضروری را دریافت نکنید، دچار 
نوسان در قند خون خواهید شد. این نوسانات می توانند منجر به نوسانات خلقی، 
خستگی، عدم تمرکز و سایر پیامدهای منفی در کوتاه مدت و مشکلات دیگری مانند 

هایپرگلیسمی در بلندمدت شوند.
عوارض جانبی کافئین

کافئین زیاد می تواند تمرکز را به هم بزند، کارایی را پایین بیاورد، خواب را مختل کند و 
کورتیزول را بالا ببرد.

عواقب منفی برای سلامتی
به  ابتلا  بنابراین مستعد  نیز می تواند موجب ضعف ایمنی شود،  تغذیه ی ضعیف 
بیماری های گوناگون خواهید شد. متعاقباً این اتفاق هم پیامدهای پیوسته ی خودش را 
دارد که شامل افزایش استرس به دلیل بیماری می شود و این چرخه ادامه پیدا می کند.

سرکه می تواند خاصیت حفاظتی در برابر باکتری ها، قارچ ها 
و سایر میکروب های مضر داشته باشد و از همین رو قرار دادن 
پاها درون محلول آب و سرکه خواص بالقوه برای سلامت پاها 

دارد.
به گزارش ایسنا، سرکه استفاده های گوناگونی از جمله در 
آشپزی و تمیزکاری یا به عنوان داروی جایگزین دارد، چرا که به 
دلیل حاوی بودن "اَسِتیک اسید" دارای خواص ضد میکروبی 
است. سرکه می تواند به بهبود مشکلاتی مانند بوی پا، بیماری 
قارچی پای ورزشکاران و زگیل ها کمک کند. انواع مختلف 
سرکه حاوی مقادیر متفاوت استیک اسید هستند. به طور مثال 
سرکه سفید حاوی حدود چهار تا هفت درصد استیک اسید 
و سرکه سیب حاوی حدود پنج تا شش درصد استیک اسید 

است.
چگونه محلول سرکه را برای قرار دادن پاها در داخل آن 

تهیه کنیم؟

برای خیساندن پاها در محلول سرکه دستورالعمل زیر را انجام 
دهید:

- یک فنجان سرکه داخل یک لگن بریزید.
- دو فنجان آب گرم به آن اضافه کنید.

- اضافه کردن یک فنجان سرکه و دو فنجان آب گرم را تا جایی 
که لگن پر شود، ادامه دهید.

- پاها را برای ۱۰ تا ۲۰ دقیقه درون لگن قرار دهید.
- این روند را روزانه تکرار کنید تا مشکل پاهایتان برطرف شود.
بعید است نوع سرکه ای که فرد استفاده می کند تفاوت 
قابل توجهی در اثربخشی این درمان داشته باشد با این حال 
بهتر است از کاربرد سرکه های گیاهی و میوه ای به دلیل در 

برداشتن مواد اضافی اجتناب کنید.
چرا سرکه برای پاها مفید است؟

پوست روی پا به دلیل کم آبی و قرار گرفتن در محیط هایی که 
باکتری ها یا قارچ ها می توانند در آن رشد کنند، مستعد ابتلا 

به برخی مشکلات است. سرکه حاوی بسیاری از خواص مفید 
است که می تواند به حل این مشکلات کمک کند.

- بوی بد پاها: بوی بد پاها می تواند به دلیل عرقی باشد 
افراد حتی  یابد. برخی  پاها تجمع  تواند در اطراف  که می 
زمان هایی که ورزش یا فعالیت های شدید دیگری ندارند، 
دچار تعریق پاها می شوند.  بعضی اوقات بوی پا به دلیل رشد 
باکتری ها و قارچ روی پاها و داخل کفش تشدید می شود. 
از آن جایی که سرکه خاصیت ضد میکروبی دارد، خیساندن 
پاها در محلول سرکه برای ۱۰ تا ۲۰ دقیقه می تواند به کشتن 
باکتری ها یا قارچ های عامل بوی پا کمک کند. پاها را با یک 
صابون نرم معمولی پیش و پس از خیساندن در سرکه تمیز 

کنید.
بیماری  یک  ورزشکاران  پای  ورزشکاران:  پای  بیماری   -
پوستی عفونی است که به دلیل قرار گرفتن در معرض قارچ 
های خاص رخ می دهد. این بیماری به دلیل آن که کفش ها 

فراهم  قارچ ها  رشد  برای  مرطوب  و  تاریک  گرم،  محیطی 
می آورند، ایجاد می شود و اغلب بین انگشتان پا رخ داده و 
باعث خشکی، حساسیت و آسیب پذیر شدن پوست نسبت 
پا برهنه بودن در محیط های عمومی  به جراحات می شود. 
مانند باشگاه ها یا استخرها نیز می تواند منجر به بیماری پای 

ورزشکاران شود.
از آن جایی که سرکه خواص ضد قارچی دارد، خیساندن 
روزانه پاها در محلول سرکه می تواند با عفونت های قارچی 
مانند پای ورزشکاران مقابله کند. اگرچه در حال حاضر هیچ 
شواهد قابل اطمینانی وجود ندارد که نشان دهد هرگونه درمان 
خانگی از جمله سرکه برای درمان پای ورزشکاران مفید باشد، با 
این وجود خیساندن پاها در سرکه ممکن است باعث تسکین و 
کاهش نشانه های این بیماری شود و بعید است باعث هیچ گونه 
آسیبی شود. اما استفاده از داروها هنوز  موثرترین روش درمانی 

برای بیماری پای ورزشکاران است.
- زگیل ها: زگیل ها زائده های پوستی ناشی از عفونت های 
ویروسی هستند. ویروسی که باعث زگیل می شود، ویروس 
پاپیلوم انسانی )HPV( است. انتقال زگیل ها از فردی به فرد 

دیگر از طریق تماس نزدیک با پوست ممکن است.
زگیل ها می توانند روی پاهای ایجاد شوند. آن ها معمولا 
دردناک نبوده و هیچ ارتباطی با سرطان ندارند اما ممکن است 
ناخوشایند باشند. از آن جایی که سرکه خواص ضد میکروبی 
دارد، می تواند در برابر ویروس ها محافظت کند. ممکن است 
خیساندن پاها در سرکه به درمان یا جلوگیری از رشد زگیل 
روی پاها کمک کند. در حال حاضر هیچ مدرکی وجود ندارد 
که نشان دهد سرکه بتواند با عفونت های ناشی از ویروس ها 
از جمله HPV مبارزه کند. با این حال تحقیقات نشان داده 
است که استیک اسید موجود در سرکه می تواند در پیشگیری 

از عفونت های پوستی در افراد مبتلا به سوختگی مفید باشد.
خطرات

سرکه هنگامی که در مقادیر متعادل استفاده شود، غالباً ایمن 
است. با این وجود افراد باید با احتیاط از سرکه استفاده کنند. 
ممکن است سرکه پوست متورم را تحریک کند. همچنین سرکه 

برای درمان زخم های روی پاها مناسب نیست.
افراد مبتلا به دیابت نیز باید از استفاده از سرکه برای مشکلات 
پاهای خود اجتناب کنند. اگر چه دیابت می تواند موجب ایجاد 
بیماری های مختلف از جمله زگیل ها و بیماری پای ورزشکاران 
شود اما این مشکلات در این بیماران اغلب به مراقبت های 
نیوز  مدیکال  تخصصی  سایت  گزارش  به  دارند.   نیاز  ویژه 
تودی، در حال حاضر شواهد اساسی کمی وجود دارد که این 
نوع استفاده درمانی از سرکه را حمایت کند، اما بعید است 
خیساندن پاها در سرکه باعث ایجاد آسیب در اغلب موارد شود 
و می تواند برخی مزایا را برای مشکلات مربوط به پا به همراه 

داشته باشد.

به گلوکوم دزد بی صدای بینایی نیز می گویند زیرا به تدریج و بدون هیچ گونه نشانه ای 
می تواند بینایی را از بین ببرد.

علت ابتلا به بیماری آب سیاه چشم چیست؟
گلوکوم یا آب سیاه یک بیماری چشمی است که مشخصه آن آسیب بینایی است. علت 
این آسیب در اغلب موارد بالا رفتن فشار مایع داخل چشم است. گاهی به گلوکوم دزد 
بی صدای بینایی نیز می گویند زیرا به تدریج و بدون هیچ گونه نشانه ای می تواند بینایی را 

از بین ببرد.
دلایل ابتلا به گلوکوم

اگر چشم را به یک بادکنک تشبیه کنیم همان گونه که فشار هوای داخل بادکنک موجب 
حفظ شکل بادکنک می شود، فشار مایع داخل چشم که به آن فشار داخل چشمی 

می گویند نیز کمک می کند تا چشم شکل کروی خود را حفظ کند و درست عمل کند. 
مایع داخل چشم که به آن زلالیه می گویند به طور مداوم در داخل چشم ترشح می شود؛ 
اما مایع اضافی از طریق کانال هایی از چشم خارج می شود تا فشار داخل چشم همیشه 

ثابت بماند.
علل بسیار متنوعی ازجمله علل ژنتیک و ارثی می توانند موجب بسته شدن این کانال ها 
و افزایش فشار داخل چشمی شوند. افزایش فشار داخل چشم موجب آسیب به عصب 
بینایی می شود. عصب بینایی عصب اصلی انتقال دهنده پیام های بینایی یعنی آنچه ما 
می بینیم به مغز است و آسیب به آن موجب اختلال در میدان بینایی و درنهایت کوری 

می شود. 
انواع گلوکوم

گلوکوم انواع زیادی دارد اما به طور خلاصه می توان آن را به 3 گروه تقسیم کرد.
- کلوگوم زاویه باز 

- گلوکوم زاویه بسته 
- گلوکوم مادرزادی 

علائم و نشانه ها 
علائم و نشانه های گلوکوم برحسب نوع آن متفاوت است. 

- گلوکوم زاویه باز: گلوکوم زاویه باز شایع ترین نوع گلوکوم است. متأسفانه این بیماری تا به 
مراحل بسیار پیشرفته نرسد هیچ گونه نشانه ای ندارد و هر فرد به ظاهر سالمی ممکن است 
به آن مبتلا باشد. علت این موضوع این است که در گلوکوم ابتدا قسمت محیطی میدان 
بینایی آسیب می بیند و با توجه به اینکه قسمت مرکزی میدان بینایی آخرین محلی است 
که از بین می رود فرد تا انتهای سیر بیماری متوجه اختلال در بینایی خود نمی شود. در 

موارد بسیار پیشرفته دید مرکزی نیز از بین می رود و کوری ایجاد می گردد.
- گلوکوم زاویه بسته حاد: این نوع گلوکوم با درد چشم، قرمزی چشم، تاری دید، روئیت 
هاله در اطراف نورها، سردرد، تهوع نمایان می شود. این علائم در فردی که قبلًا هیچ گونه 

بیماری نداشته به طور ناگهانی ظاهر می شود.
- گلوکوم مادرزادی: گلوکوم مادرزادی در نوزادان و شیرخواران با علائم اشک ریزش، 
بستن چشم ها در تماس با نور یا ترس از نور و جمع کردن پلک ها مشخص می شود. گاهی 

قرنیه چشم بزرگ و کدر می شود. 
عوامل مستعد کننده برحسب نوع گلوکوم متفاوت است:

- زیادی فشار چشم، سن بالای 4۰ سال، سابقه فامیلی گلوکوم، نزدیک بینی، زیادی 
فشارخون، بیماری قلبی، دیابت و استفاده درازمدت از کورتون همگی می توانند فرد را 

مستعد به ابتلا به گلوکوم زاویه باز کنند.
- سن بالا، سابقه فامیلی گلوکوم حاد،  دوربینی و استفاده از قطره های گشادکننده 

مردمک در افراد مستعد می تواند فرد را مستعد گلوکوم زاویه بسته حاد کند. 
 با توجه به اینکه شایع ترین نوع گلوکوم یعنی گلوکوم زاویه باز تا مراحل پیشرفته بیماری 
نشانه ای ندارد، تنها راه اینکه بدانیم آیا مبتلابه گلوکوم هستیم یا نه این است که تحت 
معاینه کامل چشم پزشکی قرار می گیریم. به ویژه افراد بالای 4۰ سال بهتر است سالانه 
تحت معاینه چشم پزشکی قرار گیرند. همچنین افرادی که در فامیل خود یک فرد مبتلابه 

گلوکوم دارند حتماً لازم است تحت معاینه چشمی قرار گیرند.
نکته دیگر توجه داشتن به علائم گلوکوم حاد یعنی تاری دید همراه درد چشم، قرمزی 
به  به سرعت  بروز  صورت  در  تا  است  تهوع  سردرد،  نورها،  اطراف  هاله  دیدن  چشم، 

چشم پزشک مراجعه شود.
در مورد نوزادان باید معاینه چشم پزشکی در بدو تولد صورت گیرد و علاوه بر ویزیت منظم 
چشم پزشکی پدر و مادر توجه به شکل ظاهری چشم و علائم غیرطبیعی مثل اشک ریزش 

و ترس از نور در نوزاد یا شیرخوار خود داشته باشند. 
درمان گلوکوم را می توان به دو گروه بزرگ طبی و جراحی تقسیم کرد: درمان طبی 
شامل استفاده از داروها و قطره های چشمی متنوعی است که برحسب نوع بیماری تجویز 
می شود. نکته مهم در درمان طبی این است که داروها باید به طور بسیار منظم و مطابق 

دستور چشم پزشک استفاده شود تا از پیشرفت بیماری جلوگیری شود.
درمان های جراحی متنوعی نیز برای گلوکوم وجود دارد که برحسب نوع گلوکوم ممکن 
است توسط لیزر یا عمل جراحی صورت گیرد. پیش آگهی درصورتی که گلوکوم به موقع 
تشخیص داده نشود و درمان نگردد می تواند موجب از بین رفتن بینایی شود. با توجه به 
این که درمان های موجود تنها می تواند مانع از پیشرفت بیشتر بیماری شود، بنابراین هر 
چه بیماری در مرحله زودتری تشخیص داده شود می توان کمک بیشتری به حفظ بینایی 

فرد کرد.

علت به وجود آمدن آب سیاه چشم

آیا فشار چشم باعث به وجود آمدن آب سیاه می شود

آگهی مزایده اموال غیرمنقول )اسناد رهنی( 
آگهی مزایده پلاک ثبتی 8۰۰ فرعی از ۱94۱ اصلی مفروز و مجزی شده از 34۱ فرعی از اصلی مذکور واقع در بخش دو قم مربوط به ۱/ 

۱394۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰47۰
بموجب پرونده اجرایی کلاسه ۱/ ۱394۰4۰3۰۰۱۱۰۰۰47۰ )با شماره بایگانی 94۰۰۵۰6( ، له : بانک کشاورزی قم، علیه: ورثه مرحوم 
بیرامعلی ده نشین ، مستند سند رهنی شماره های 337۰ مورخ ۱39۰/۰6/۱9 دفترخانه شماره 7۲ قم ، ششدانگ عرصه و اعیان پلاک 
ثبتی شماره 8۰۰ فرعی از ۱94۱ اصلی مفروز و مجزی شده از 34۱ فرعی از اصلی مذکور ثبت شده در صفحه ۵66 دفتر متعلق به ورثه مرحوم 

بیرامعلی ده نشین از طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود اربعه ششدانگ ملک مورد مزایده : 

شمالا : پی مشترک بطول )3۵/6۵( سی و پنج و شصت و پنج سانتی متر به شماره 34۲ فرعی 
شرقا : پی است بطول )6/۰۰( شش متر به خیابان ۱۰/۵۰ به عرض ده و پنج دهم متر  

جنوبا : در سه قسمت، اول دیوار به دیوار بطول )۱7/38( هفده متر و سی و هشت سانتی متر به شماره باقیمانده سیصد و چهل و یک فرعی ، 
دوم دیوار به دیوار مشترک بطول )۱۱/37( یازده متر و سی و هفت سانتی متر به شماره باقیمانده سیصد و چهل و یک فرعی . سوم دیوار مشترک 

بطول )6/9۰( شش متر و 9۰ سانتی متر به شماره باقیمانده سیصد و چهل و یک فرعی.
غربا : پی مشترک به طول )6/۰۰( شش متر به شماره سیصد و پنجاه و نه فرعی.

بیمه : ندارد
حقوق ارتفاقی : ندارد

مشخصات ملک مورد مزایده به شرح ذیل می باشد:  
یک واحد ساختمانی است جنوبی ساز و قدیمی که سه بخش دارد: بخش اول سمت معبر و در دو طبقه مسکونی می باشد. بخش وسط 
حیاط غیر مسقف می باشد. بخش انتهایی ساختمان نیز بنایی قدیمی در دو طبقه می باشد. نمای خارجی سمت معبر در قسمت پایین دست 
سیمان سفید و در بالا دست فاقد نماسازی است. پنجره ها نک جداره و آلومینیومی هستند . و وفق برگه بازدید شماره ۲/۱۰/۱6۵۱7 مورخ 
۱396/۰9/۲8 کد نوسازی ملک ۲- 8- ۲۵- 97- ۱ قید شده است و دارای پایانکار به شماره 38۵3 مورخ ۱39۰/۰4/۱6 می باشد. لازم به 
ذکر است که متراژهای مندرج در این برگه کمتر از مقادیر مترکشی شده از روی کار است. بخش اول : این قسمت شامل یک واحد مسکونی در 
فوقانی )سوییت کامل و در حال سکونت و بهره برداری توسط یک خانوار( و دالان و یک واحد مسکونی )سوییت کامل و در حال سکونت و بهره 

برداری توسط یک خانوار( در همکف آن است. این قسمت بصورت دیوار باربر و طاق ضربی است. 
دالان در اختیار طبقه فوقانی بوده و مسیر دسترسی به طبقه فوقانی و نیز دسترسی به حیاط است. بدنه دالان گچی دارای نم زدگی و ریختگی 

و کف آن موزاییک است. نیمه دوم دالان در سمت حیاط در مرحله سفت کاری و فاقد نازک کاری سقف و بدنه است.

واحد فوقانی بدنه دارای اتاق، تراس، سالن و سرویسهاست.بدنه رنگ و دارای گچ بری در طاقچه و سقف است. درب ها چوبی قدیمی است. 
تراس با کف موزاییک و بدنه سیمانی است . سرویس ها و آشپزخانه در انتهای تراس و سمت حیاط هستند. بخش وسط : حیاط غیرمسقف است 

با بدنه آجری با ارتفاع کم و فاقد نماسازی و کف آجری قدیمی است.
بخش انتهایی: بنایی قدیمی ساز در دو طبقه که تقریبا متروکه و فاقد نازک کاری است.زیرزمین طاق قوسی و در بالا طاق ضربی است. به 

نظر می رسد حیاط و ساختمان انتهایی به عنوان محل نگهداری حیوانات استفاده می شده است  و در حال حاضر غیر قابل سکونت است. 
سرمایش واحدها کولر آبی و گرمایش بخاری گازی است. عرض معبر ده و نیم متر است. و همچنین یک کنتور گاز و یک کنتور برق تک فازی 

رویت شد. 
با عنایت به موارد رویت شده و بررسی و معاینه محل و کیفیت ساخت بدون در نظر گرفتن بدهیهای ملک به سایر نهادها و دستگاه ها موارد 

ذیل اعلام می گردد: 
۱. عرصه ۲۱3/8۵ مترمربع، ارزش هرمترمربع ۱6/۰۰۰/۰۰۰ ریال ..........................مجموعا 3/4۲۱/6۰۰/۰۰۰ ریال 

۲. اعیانی سمت معبر ۲۰8/۵6 مترمربع ، ارزش هر مترمربع 4/۰۰۰/۰۰۰ ریال .................. مجموعا 834/۲4۰/۰۰۰ ریال 
3. اعیانی قسمت انتهایی 8۵ مترمربع ، ارزش هر مترمربع  ۱/۵۰۰/۰۰۰ ریال .................... مجموعا ۱۲7/۵۰۰/۰۰۰ ریال 

4. حیات سازی 68/۲۲ مترمربع، ارزش هر مترمربع  7۰۰/۰۰۰ .................. مجموعا 47/7۵4/۰۰۰ ریال 
۵. انشعابات ................................................. مجموعا ۵۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

جمع کل ارزش ازریابی شده : 4/48۱/۰94/۰۰۰ ریال )چهار میلیارد و چهارصد و هشتاد و یک میلیون و نود و چهار هزار ریال( می باشد. 
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی ۱۲ روز سه شنبه مورخه ۱397/۱۰/۱8 در اداره اجرای اسناد رسمی قم واقع در خیابان ساحلی 
)لواسانی( نبش کوچه 7 – طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم – اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه 
چهار میلیارد و چهارصد و هشتاد و یک میلیون و نود و چهار هزار ریال )4/48۱/۰94/۰۰۰ ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد.
حق الحراج و نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک اعم از مالیات و عوارض 
شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود . خریداران 
می بایست مبلغ پایه را به عنوان سپرده شرکت در مزایده طی چک بین بانکی یا چک تضمین شده همراه خود به اداره اجرای اسناد رسمی 
قم ارائه نمایند و در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز 
مزایده مصادف با روز تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و 
حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. ضمنا تنظیم سند انتقال اجرائی منوط به مفاصا حساب دارائی و شهرداری می باشد و مورد مزایده 

فاقد بیمه می باشد. )م الف ۱7۰3۰(
اداره اجرای اسناد رسمی قم  

مزایای 
خیساندن 

پاها در 
سرکه

موز یکی از محبوب ترین میوه ها در سراسر جهان است. موز 
در ۱۰7 کشور جهان پرورش داده می شود و به عنوان چهارمین 

محصول کشاورزی ارزشمند جهان شناخته می شود.
گرچه موز سرشار از مواد مغذی مانند پتاسیم، فیبر، و ویتامین 
های B6 و C است، اما مصرف آن برای همه توصیه نمی شود. 
زیاده روی در مصرف یک محصول خوب نیز می تواند بیشتر از آن 

که مفید باشد، به ضرر شما تمام شود.
دریافت پتاسیم از مجموعه ای خوشمزه

پتاسیم یک ماده مغذی مهم برای حفظ سلامت بدن انسان 
است. این ماده معدنی در تمام سلول های بدن انسان یافت 
می شود و برای تولید بار الکتریکی که عملکرد درست سلول 
ها را تضمین می کند، استفاده می شود. همچنین، پتاسیم به 
حفظ ضربان منظم قلب، تحریک ترشح انسولین برای کنترل قند 

خون، و پشتیبانی از فشار خون مطلوب کمک می کند.
افراد بزرگسال سالم با توجه به سبک زندگی و عوامل دیگر می 
توانند روزانه بین 3,۵۰۰ تا 4,7۰۰ میلی گرم پتاسیم مصرف 
کنند. یک موز اندازه متوسط حاوی تقریبا 4۵۰ میلی گرم از این 

ماده مغذی ضروری است.
پشتیبانی از فشار خون سالم

زمانی که کاهش فشار خون را مد نظر قرار می دهیم، بیشتر 
به ماده معدنی سدیم فکر می کنیم. اما در واقعیت، تعادل بین 

سطوح سدیم و پتاسیم است که از فشار خون سالم پشتیبانی 
می کند.

برآوردها نشان می دهند که افراد بسیاری مقدار مصرف توصیه 
شده روزانه برای پتاسیم را دریافت نمی کنند که می تواند به 
معنای عدم تعادل بین سطوح سدیم و پتاسیم و در نتیجه، نوسان 

در فشار خون باشد.
کاهش خطر سرطان

مصرف میوه ها و سبزی های به طور کلی خطر ابتلا به سرطان 
را کاهش می دهد زیرا آنها سرشار از مواد مغذی هستند، بدون 
این که با نمک، شکر پالایش شده، مواد نگهدارنده و رنگ های 

غذایی همراه باشند.
به طور خاص، موز منبع خوبی برای ویتامین C است که یک 
آنتی اکسیدان محسوب شده و با رادیکال های آزاد سرطان زا 
مقابله می کند. محتوای فیبر موز نیز می تواند به کاهش خطر 

ابتلا به سرطان کلورکتال کمک کند.
تقویت سلامت قلب

سدیم بیش از حد می تواند اثر منفی بر سلامت قلب شما داشته 
باشد. افزایش مصرف پتاسیم در شرایطی که میزان مصرف سدیم 
را کاهش می دهید، احتمالا مهم ترین تغییری است که می توانید 

برای کاهش خطر بیماری قلبی عروقی مد نظر قرار دهید.
طی یک مطالعه مشخص شد گروهی از شرکت کنندگان که 

روزانه حداقل 4,۰69 میلی گرم پتاسیم مصرف کرده بودند، در 
مقایسه با آنهایی که ۱,۰۰۰ میلی گرم دریافت کرده بودند، با 
کاهش 49 درصدی خطر مرگ ناشی از بیماری ایسکمیک قلب 
مواجه بوده اند. فیبر، و ویتامین های B6 و C موجود در موز نیز از 

دیگر مواد مغذی ضروری برای تقویت قلب هستند.
تسکین مشکلات معده

پزشکان همچنان رژیم غذایی برات )BRAT( که شامل موز، 
برنج، سس سیب، و نان تست می شود را برای افرادی که ناراحتی 

گوارشی دارند، تجویز می کنند.
نه تنها موز به خوبی گوارش می شود، بلکه حاوی الکترولیت 
های ضروری، مانند پتاسیم است که افراد مبتلا به اسهال با از 
دست دادن چشمگیر آن مواجه هستند. فیبر موجود در موز نیز 

به تنظیم اجابت مزاج کمک می کند.
چه کسانی نباید روزانه موز مصرف کنند؟

افرادی که داروهای مسدودکننده بتا برای بیماری قلبی مصرف 
می کنند باید حد اعتدال را در مصرف موز رعایت کنند زیرا این 
داروها موجب افزایش سطوح پتاسیم می شوند. پتاسیم بیش از 
حد نیز می تواند برای افرادی که کلیه های آنها عملکرد مطلوب را 

ندارد، خطرناک باشد.
همچنین، ممکن است موز محرکی برای مگیرن در افرادی 
باشد که مستعد این شرایط هستند، از این رو، بهتر است به 

مصرف نیمی از یک موز در روز اکتفا کنند.
در نهایت، افرادی که به موز آلرژی دارند اگر با علائمی مانند 
خارش، تورم، کهیر یا خس خس سینه مواجه می شوند باید به 

طور کامل از این میوه پرهیز کنند.
سطوح اُوِر دوز موز

دیگر  فردی  به  فردی  از  پتاسیم  شده  توصیه  مصرف  مقدار 
متفاوت است، اما به طور کلی اگر تنها به موز برای تامین پتاسیم 

متکی باشید باید روزانه حدود 7 یا 8 عدد از آن مصرف کنید.
در شرایطی که پتاسیم بیش از حد می تواند اثر فاجعه باری روی 
قلب انسان داشته باشد، اما یک فرد سالم باید حدود 4۰۰ موز در 

روز مصرف کند تا به منطقه خطر وارد شود!
پتاسیم یکی از اجزا هر رژیم غذایی سالم محسوب می شود 
و موز منبعی عالی برای آن است. مطالعات نشان داده اند که 
مصرف پتاسیم کافی می تواند خطر مرگ ناشی از هر دلیلی را 

۲۰ درصد کاهش دهد.
زمانی که میزان مصرف روزانه پتاسیم را مد نظر قرار می دهید، 
این  برای  دیگری  خوب  غذایی  منابع  که  باشید  داشته  توجه 
ماده مغذی وجود دارند که از آن جمله می توان به سیب زمینی 
شیرین، گوجه فرنگی، هندوانه، اسفناج، چغندر، لوبیاهای سیاه 
و سفید، ماهی سالمون، برگ چغندر سوئیسی، و ماست ساده 

اشاره کرد.

فواید مصرف یک موز در روز 

چه کسانی نباید موز بخورند؟
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حضرت معصومه)س( بزرگ بانوی معرفت و کرامت 
است. وجود بارگاه معنوی و ملکوتی کریمه اهل بیت 
سبب شد تا بزرگ ترین حوزه شیعی بر مدار معارف 
ولایی در قم شکل بگیرد و این شهر به کانونی برای 

ترویج و گسترش آموزه های دینی بدل شود.
امام  بزرگوار  خواهر  معصومه)س(  فاطمه  حضرت 
رضا)ع(، بانویی وارسته و باتقوا بود که در دوران کوتاه 
عمر خویش با تکیه بر ولایت پذیری و دانش، سرآمد 
زنان عالم شد. او با وجود تمام فراز و نشیب های زندگی 
و سختی هایی که دستگاه خلافت عباسی برای او 
باز  روشنگری  مسیر  از  ای  لحظه  اما  کرد  می  ایجاد 

نایستاد و برگ زرینی را در تاریخ شیعه به ثبت رساند. 
راه و روشی که بانوی آب و آینه در پیش داشت، روشن 
این بزرگوار بود. حضرت معصومه)س(  کننده سیره 
سرانجام در 10 ربیع الثانی ٢٠١ هجری دیده از جهان 
فروبست و بارگاه پاک و مطهر ایشان در قم، پذیرای 

مشتاقان اهل بیت)ع( شد. 
هیات  عضو  بهمنی«  »سعید  الاسلام  حجت  نظر 
علمی پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلامی دفتر تبلیغات 
اسلامی حوزه علمیه قم را در سالروز ارتحال کریمه اهل 
بیت)س( در ارتباط با سیره و شخصیت ایشان جویا 

شدیم. 
*شخصیت علمی حضرت فاطمه معصومه )س( 

حضرت فاطمه معصومه)س( فرزند هفتمین پیشوای 
شیعیان)ع( و بانویی فرهیخته به شمار می رفت که 
وجود مبارکش سرشار از دانش بود به گونه ای که گاهی 
امام موسی کاظم)ع( پدر گرانقدر آن بانوی فاضل پاسخ 
از منطقه های  که  را  دینی اصحاب  پرسش های  به 
مختلف سرزمین های اسلامی از جمله خراسان به 
حضورش می آمدند به کریمه اهل بیت واگذار می کرد. 
برجستگی های فردی وی در میان بانوان آن زمان 
به عنوان ویژگی منحصر به فردی به شمار می رفت و 
و  دانش  این سطح  از  که  بانویی وجود داشت  کمتر 

فرهیختگی برخوردار باشد. 
وجود  این  درخشان  های  جنبه  از  یکی  بنابراین 
مبارک، فضل و دانش ایشان محسوب می شد که کمتر 
به این وجه از زندگی حضرت معصومه)س( پرداخته 
شده است. با وجود آن ایشان در جوانی به دیدار حق 
شتافت اما در قله علوم دینی و دانایی قرار داشت و به 

عنوان دانشمند بزرگ دینی به شمار می رفت.
کریمه اهل بیت علم خویش را به شکل چهره به چهره 
از پدر و برادرش امام رضا)ع( فرا گرفته بود. از آنجا که 
رسمی  های  دریافت  به  مربوط  لدنی)فطری(  علم 
نیست و بیشتر به سلوک فردی و مدارج رشد ملکوتی 
فرد بستگی دارد پس می توان گفت ایشان از درک 
لدنی هم بهره مند بود و برخی روایت ها نیز این مساله 

را تایید می کنند. 
*ولایت پذیری کریمه اهل بیت، مقدم بر روابط 

خانوادگی 
یکی دیگر از ابعاد شخصیت این بانوی فرهیخته که 
مهم تر از ویژگی علمی ایشان به شمار می رود، پیوندش 
با ولایت است. انس و الفت وی با امام رضا)ع( به عنوان 
خواهر در مقایسه با ولایت پذیری او، آن چنان جلوه 
ندارد؛ گویی هشتمین پیشوای شیعیان)ع( در مساله 
امامت، یک مبدا مغناطیسی محسوب می شود که آن 

حضرت را به سمت خود جذب می کرد. 
ولایت پذیری و ارادت حضرت معصومه)س( در برابر 
امام رضا)ع( به گونه ای بود که از دیار خود به طرف 
مشهد حرکت کرد و این به عنوان حرکتی بسیار معنادار 
و قابل تامل بر جنبه های متعالی پیوند بی بدیل ایشان 

با ولایت تاکید می کند. 
و  شیدایی  با  همراه  وی  پذیری  ولایت  جنبه  این 
عاطفه سرشارش نسبت به برادر از جهتی شورانگیز و 
از منظری ممتاز است. جاذبه ولایت آن چنان در روحیه 
این بانوی شریف تاثیر داشت که ایشان را از دیار خود 
به سمت ایران کشاند. بنابراین شکل گیری بزرگ ترین 
حوزه شیعی برمدار معارف ولایی، حول مرقد شریف 
ایشان در شهر قم به هیچ عنوان تصادفی نیست بلکه 
بر همین وجوه گفته شده استوار است. توجه به این 
2 جنبه برجسته از ابعاد شخصیتی کریمه اهل بیت و 

تمرکز بر آن، دیگر ابعاد را تحت پوشش قرار می دهد. 
*قم، کانون محبت مردم به اهل بیت)ع( 

اهل  به  نسبت  شیعیان  محبت  کانون  همواره  قم 
چراغ  این  که  مساله  این  رود.  می  شمار  به  بیت)ع( 
فروزان معنویت چگونه در قم روشن شده که در طول 
تاریخ همواره پر فروغ مانده است، نیاز به مطالعه در 
عمق تاریخ دارد. چرا که این علاقه تاریخی از زمانی 
که تنها چند خانواده در قم زندگی می کردند و قریه 
ای کوچک به حساب می آمد شروع و تا کنون نیز ادامه 

یافته است. 
مردم در مدت زمان کوتاه عمر آن حضرت اعتماد، 
حضرت  داشتند.  وی  به  بسیاری  محبت  و  علاقه 
معصومه)س( علاوه بر ویژگی علمی، نورانیتی را با خود 
به همراه داشت که به غیر از مردم عادی، برای بزرگان و 

دانشمندان نیز جالب و جذاب بود. 
لذا حضور این بانوی گرامی در میان مردم خرسندی 
آنها را به همراه داشت و مردم نیز ایشان را چون نگینی 
در بر گرفتند و گرامی داشتند. امروزه میدان »میر« در 
قم که محل اسکان و محراب کریمه اهل بیت)س( بوده 
است، مکانی مورد احترام در نزد مردم محسوب می 
شود و به آن عشق می ورزند. این مساله، عاطفه اهالی 
شیعه به امامان معصوم و اهل بیت )ع( را نشان می 
دهد که جلوه های متعدد آن را می توان در رفتارهای 
به وضوح  نماد ها  به  و گرایش  عاطفی، معماری ها 

مشاهده کرد. 
*مصایب حضرت معصومه)س( در راه رسیدن به 

قم تا رحلت 
ایشان به قصد ملحق شدن به برادر گرامی خود با 
شمار قابل توجهی از خاندان اهل بیت )ع( به سمت 
امام رضا)ع( حرکت می کند و در طول مسیر مشکلات 

و دشواری های فراوانی را متحمل می شود. 
دستگاه خلافت عباسی با اعمال محدودیت های 
بسیار، وی و همراهانش را در فشارهای بسیاری قرار 
دادند و افراد اجیر شده از جانب حکومت در چندین 
که  ای  گونه  به  کردند  حمله  ایشان  کاروان  به  نوبت 
تنها در اطراف فراهان اراک حدود 40 تن از بانوان که 
همراه آن حضرت بودند، کشتند. به این ترتیب رنج 
های فراوانی به آن حضرت تحمیل شد و مجموعه این 
حوادث تلخ، اندوهبار و به شدت دردناک در مدت زمان 

کوتاهی منتهی به رحلت ایشان اتفاق افتاد. 
* حضرت معصومه)س( از عالمان ارزشمند تاریخ 

اسلام است
عضو مجلس خبرگان رهبری با بیان این که حضرت 
معصومه)س( از عالمان ارزشمند تاریخ اسلام است 
گفت: کریمه اهل بیت)ع( با صفت عالمه و محدثه 

بودن از شخصیت های گرانقدر علمی هستند.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری افزود: این 
برکت های  و  منشا خیر  قم  استان  در  مکرمه  بانوی 
بسیاری شده است به گونه ای که در کنار حرم مطهر 
ایشان، حوزه علمیه شکل گرفت و عالمان بسیاری 

تعلیم و تربیت یافتند.
امام جمعه موقت قم با اشاره به این که طلبه های 
حوزه های علمیه مبلغان دین اسلام در سراسر جهان 
هستند گفت: بسیاری از فضلا با درس گرفتن از بعد 
علمی، فرهنگی و اجتماعی حضرت معصومه)س( نه 
تنها در شهرهای مختلف کشورمان بلکه به تبلیغ آموزه 

های دینی اسلام در سراسر کشور می پردازند.
حسینی بوشهری بیان داشت: بسیاری از عالمان با 
توسل به این بانوی آب و آیینه به درس و بحث و تحصیل 
علوم اسلامی و انسانی پرداخته اند ضمن این که مزار 
بسیاری از علمای دین در حرم حضرت معصومه)س( 

قرار دارد.
نظر  از  معصومه)س(  حضرت  که  این  بیان  با  وی 
شخصیتی در جایگاه والایی قرار دارد گفت: هر یک 
از صفت و لقب های این بانو، چراغ روشنی برای همه 
مردم جامعه است تا با مقام های عالی و درجه ممتاز 

معنوی او آشنا شوند.
حسینی بوشهری تاکید کرد: شخصیت این بانوی 
مکرمه که همه ابعاد، روش، منش، فکر و عمل او بر 
اساس پاکی، صداقت، شایستگی، تفکر و رشد دینی 
و عرفانی و مورد پسند خدا و رسول و امامان پی ریزی 

شده بود برای همه الگویی جامع است.
وی ابراز داشت: ایشان پیام آور مقام عصمت و طهارت 
است و هر یک چون آیینه نشان دهنده جمال و کمال 

وی است. 
گوهری  معصومه)س(  حضرت  شخصیت   *

گرانبها در الگوگیری دختران است
عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در گفت 
حضرت  شخصیت  که  این  به  اشاره  با  ایرنا  با  گو  و 
معصومه)س( گوهری گرانبها در الگوگیری دختران 
در عفاف و حجاب است گفت: نسل جوان و به ویژه 
دختران و بانوان باید با ابعاد شخصیتی این بانوی گرامی 
آشنا شوند و از طریق منابع مختلف نسبت به ایشان و 
ویژگی های اخلاقی کریمه اهل بیت)ع( شناخت پیدا 
کنند. آیت الله حسن ممدوحی تصریح کرد: دختران 
الگوی  بتوانند  اگر  و  فردا هستند  مادران  ما،  جامعه 
مناسبی را در زندگی خود پیدا کنند نسل فردای جامعه 
از تربیتی مبتنی بر ارزش ها برخوردار می شوند. وی 
اظهار کرد: حضرت معصومه)س( از شخصیتی با ابعاد 
مختلف برخوردار بودند که بعد اخلاقی، تربیتی، تزکیه 
نفس، عبودیت، بندگی، دینی و علمی و سایر موارد از 

آن جمله می باشد.
وی خاطرنشان کرد: وجود ایشان به شهر قم اعتبار 
بخشید و قم را به لحاظ فرهنگی و دینی و مذهبی غنی 
ساخت و به عنوان پایگاه فرهنگی به جهان معرفی کرد.

عنوان  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 
کرد:حضرت معصومه)س( از جایگاهی برخوردار است 
که پاداش زیارت ایشان را بهشت می دانند البته زیارتی 
بتواند  و  باشد  با معرفت و شناخت واقعی همراه  که 

انسان را به تحول و دوری از گناه رهنمون سازد.
وی بیان کرد:حضرت معصومه)س( همچون برادر 
خود دریایی از کرامت می باشد و حیف است که واقعا 
آن  کرامات  قدردان  و  باشیم  دریایی  چنین  کنار  در 
نباشیم در حالی که عطش زیارت و درخواست حاجت 

را می توان در بسیاری از زائران دید.
الله ممدوحی عنوان کرد: وجود ایشان قم را  آیت 
نورانی کرد اما بیماری فرصتی را برای دیدار با برادر به 
حضرت معصومه)س( نداد و در نهایت غربت رحلت 
کردند و بارگاه ایشان قرن هاست که پناهگاه مومنان و 

شیفتگان آل الله می باشد.

معاون خدمات مشترکین آبفای استان اصفهان خبر داد

کاهش 20 درصدی مصرف آب با استفاده 
ازتجهیزات کاهنده

معاون درآمد و خدمات مشترکین آبفای استان اصفهان می گوید: میزان مصرف آب 
مشترکانی که از لوازم کاهنده مصرف استفاده می کنند به طور میانگین 20 درصد کاهش 

نشان می دهد.
رضا رضایی با اعلام این خبر گفت: از ابتدای اجرای طرح ثبت نام و توزیع لوازم کاهنده 
مصرف آب در اردیبهشت امسال تاکنون تعداد 2833 درخواست ثبت شده است که لوازم 

مورد نیاز آن ها بر اساس برنامه زمان بندی در حال تحویل است.
وی با بیان این که لوازم کاهنده مصرفی که بین شهروندان توزیع می شود شامل سردوش 
ثابت، سردوش متحرک، پرلاتور یا درافشان روپیچ و پرلاتور توپیچ است گفت: بررسی 
مصرف آب مشترکانی که این لوازم را دریافت و نصب کرده اند نشان می دهد میزان مصرف 

آب آن ها نسبت به دوره مشابه سال قبل به طور میانگین 20 درصد کاهش داشته است.
در  گفت:  اصفهان  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مشترکین  خدمات  و  درآمد  معاون 
این بررسی مصرف آب 70 مشترک با کاربری های مختلف مسکونی، تجاری، اداری، 
بیمارستانی و فرهنگی به طور تصادفی مورد انتخاب و بررسی قرار گرفت که بر اساس آن 
میزان مصرف این کاربری ها از 5 تا 54 درصد کاهش نشان می دهد. رضایی از ادامه 
اجرای طرح ثبت نام و توزیع لوازم کاهنده مصرف آب خبر داد و گفت: مشترکین آبفای 
www. استان اصفهان در 92 شهر تحت پوشش می توانند از طریق پرتال شرکت به نشانی
abfaesfahan.ir و یا تماس با سامانه خدمات غیر حضوری 1522 و انتخاب کلید شماره 
8 درخواست خود را ثبت کرده تا لوازم کاهنده مورد نیاز برای آن ها ارسال شود.وی گفت: 

هزینه این لوازم هم به صورت نقدی و هم به صورت اقساط 12 ماهه قابل پرداخت است.

در تامین قطعات مورد نیاز محقق می شود

صرفه جويي بیش از 127 میلیارد ريالي 
پالايشگاه اصفهان 

 رئیس پشتیباني ساخت داخل پالایشگاه اصفهان گفت :تا پایان 8 ماه سال جاري و با 
همکاري متخصصان داخلي، در شرکت پالایش نفت اصفهان تعداد 248 قطعه با تیراژ 

007ر88 عدد و با صرفه جویي حدود 127 میلیارد ریال تولید شد.
سعید احترامیان با بیان اینکه تیراژ اقلام ساخته شده نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشته بیش از 40درصد رشد داشته است، اظهار داشت: در این مدت موفق به ساخت 
تعداد زیادي از انواع قطعات یدکي دستگاههاي پالایشي شده ایم که این نشان از تخصصِ 

و همت صنعتگران ایراني توانمند و پر تلاش دارد.
احترامیان تصریح کرد: در این 8 ماهه ساخت قطعات یدکي با استفاده از توانمندیهاي 
سازندگان داخل کشور بالغ بر 18 میلیارد ریال، هزینه داشته و این در حالي است که اگر 
مي خواستیم نیاز خود را از خارج کشور تامین نمائیم مي بایست بیش از 145 میلیارد ریال 
در نظر مي گرفتیم. وي افزود: این واحد از سال 1380 شروع به کار نموده که در زمینه 
تامین قطعات دستگاههاي پالایشي و به ویژه ماشین آلات دوّ ار از قبیل توربین، پمپ، 
کمپرسور، چرخ دنده و...... تا کنون فعالیت نموده است.  احترامیان همچنین اعلام 
نمود: تمرکز و اولویت واحد پشتیباني ساخت داخل شرکت، با تکیه برتوانمندي صنعتگران 
و متخصصان اصفهان بوده و حدود 70% قطعات از این طریق تولید و درفرآیند عملیاتي 
قرار گرفته است.  رئیس پشتیباني ساخت داخل با بیان اینکه در حال حاضر با بیش از 
450 شرکت سازنده داخلي ارتباط داریم، گفت : تا کنون با این روش ساخت قطعات بسیار 
مهم و ارزشمندي انجام گرفته به طوري که با نمونه هاي خارجي قابل رقابت است. به بیاني 
دیگر با وجود تحریم هاي ظالمانه و جهت دارصورت گرفته علیه کشور عزیزمان ایران، 
شرایط مطلوبي فراهم آمده تا ما بیش از گذشته بر توانمندیهاي متخصصان و سازندگان 
داخلي تکیه کنیم و بسیج تمامي امکانات و تخصص و تجارب در کیفیت و ارتقا فعالیت ها 
سبب گردید تا ساخت قطعات خاص مذکور براي اولین بار براي پالایشگاه اصفهان انجام 
گرددو اکنون با قاطعیت مي توان گفت تحریم دشمن تبدیل به فرصت در جهت خودکفائي 

و قطع وابستگي در کلیه امور و پیشرفت شده است.
  

مدیر کل بهزیستی استان قم خبرداد

 آغازکمپین تأمین لباس گرم برای 
دانش آموزان کم برخوردار 

مدیر کل بهزیستی استان قم از آغاز کمپین یا پویش تامین لباس گرم برای دانش آموزان 
کم برخوردار موسوم به کمپین »زمستانه« همزمان با سراسر کشور در قم خبر داد و گفت: 
مردم نوع دوست و سخاوتمند استان می توانند کمک های نقدی و غیرنقدی خود را از روش 
های گوناگون در اختیار بهزیستی قرار دهند.  دکتر رضا سلیقه با بیان این مطلب افزود: با 
عنایت به شروع فصل سرما و افزایش چشمگیر قیمت پوشاک و کاهش قدرت خرید خانواده 
های تحت پوشش و مستمند در آستانه شب یلدا سازمان بهزیستی اقدام به راه اندازی 
کمپین تامین لباس گرم برای کودکان و دانش آموزان مناطق کم برخوردار نموده است که 
بهزیستی استان قم نیز در این راستا آماده دریافت کمکهای نقدی و غیرنقدی همشهریان 
نوع دوست و سخاوتمند می باشد .  مدیر کل بهزیستی استان قم ضمن تقدیر از مساعدت 
ارزشمند مردم استان در تامین نیازهای اعلام شده مناطق زلزله زده غرب کشور در سال 96 
و سایر فراخوانهای بهزیستی افزود : اولویت بهزیستی در این کمپین حفظ کرامت خانواده 
های تحت پوشش است لذا از مردم شریف استدعا داریم در گام اول با ارائه کمکهای نقدی 
ما را در تامین لباس گرم یاری نمایند و درصورت ارائه کمک به صورت غیرنقدی الزاما با ارائه 
پوشاک و لباس نو به یاری نیازمندان بشتابند . دکتر سلیقه خاطرنشان کرد : همشهریان 
محترم می توانند از طریق نرم افزار »آپ« یا نرم افزار سکه )سامانه کیف همراه( یا از طریق 
موبایل پیمنت #9090*741* و یا شماره کارت6104337894899390 مشارکتهای 
مردمی بهزیستی کمکهای نقدی خود را جهت این امر پرداخت نمایند و کمکهای غیرنقدی 
خود را هم به تمام مراکز بهزیستی در سطح استان ارائه کنند. لازم به ذکر است این پویش 
جهت تهیه لباسهای زمستانی به ویژه برای دانش آموزان مناطق کم برخوردار است تا برای 
دانش آموزان در مناطق سرد، کمک هایی جمع آوری شود و در مرحله اول 10 هزار دانش 

آموز توسط بهزیستی کشور هدف گذاری شده اند.
 

کارشناس اداره قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش قم:

17 هزار دانش آموز قمی سن تکلیف خود را 
جشن می گیرند 

کارشناس اداره قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش قم گفت: در سال تحصیلی جاری، 
17 هزار دانش آموز دختر و پسر این استان رسیدن به سن تکلیف را جشن می گیرند. 

محسن محمدی مزرعه شاهی رافزود: امسال جشن تکلیف برای هشت هزار و 500 تن 
از دختران پایه سوم ابتدایی و هشت هزار و 500 تن از پسران پایه های هشتم و نهم در سه 

ماه ربیع الاول، ربیع الثانی و جمادی الاولی برگزار می شود.
وی با بیان این که امسال تعداد دانش آموزانی که به سن تکلیف می رسند نسبت به سال 
گذشته 700 تَن افزایش یافته است، اضافه کرد: این جشن برای تعدادی از دانش آموزان 
برگزار شده و برای تعدادی دیگر نیز به زودی برگزار خواهد شد. وی ادامه داد: آموزش و 
پرورش قم جشن های تکلیف دانش آموزی را به صورت متمرکز و با حضور بیش از یک هزار 
دانش آموز در صحن نجمه خاتون حرم حضرت معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران 
برگزار می کند و همچنین برخی جشن ها نیز در مدارس استان ترتیب می یابد. محمدی 
بیان کرد: علاوه بر برگزاری جشن به صورت متمرکز، از خانواده ها نیز درخواست می کنیم 
با برپایی جشن کوچکی در خانه با حضور دوستان و اقوام، این روز را برای فرزند خود به 
خاطره ای به یادماندنی تبدیل نمایند. وی اضافه کرد: آموزش و پرورش فقط به برپایی 
جشن تکلیف اکتفا نمی کند، بلکه با کمک کارشناسان مرکز تخصصی نماز اقدام به 
برگزاری جلسه های آموزشی برای معلمان و والدین می نماید و به آن ها آموزش می دهد که 
وظایف فرد مکلف را به دانش آموزان آموزش دهند. وی خاطرنشان کرد: همچنین کتابچه 
معارف در اختیار این دانش آموزان قرار می گیرد تا با آداب و احکام نماز و وظایف دینی خود 
آشنا شوند. کارشناس اداره قرآن، عترت و نماز آموزش و پرورش قم گفت: برخی دستگاه 
ها همچون اداره کل تبلیغات اسلامی با توزیع هدایایی مثل کتاب و جزوه که حاوی تکالیف 
دینی دانش آموزان است، به برپایی این جشن ها کمک می کنند. محمدی افزود: امسال 
به دلیل شرایط اقتصادی موجود، سعی نموده ایم هزینه خرید ملزومات جشن تکلیف به 
ویژه برای دختران که احتیاج به چادر، کیف و سجاده دارند، بیشتر از 800 هزار ریال نباشد 

تا بار سنگین بر دوش خانواده ها گذاشته نشود.

نمايشگاه دستاوردهای پژوهشی و فن بازار قم 
گشايش يافت 

نمایشگاه دستاوردهای پژوهشی، فن آوری و فن بازار استان قم، روز دوشنبه با حضور 
معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری در کتابخانه دانشگاه قم گشایش یافت. 

معاون امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری قم، ضمن افتتاح این نمایشگاه و بازدید از 
غرفه های آن در سخنانی با بیان اینکه در زمینه پژوهش دچار بعضی مشکلات ساختاری 
هستیم اظهار داشت: ساختار دانشگاه ها باید طوری باشد که نیروهای نقاد و پژوهشگر 
را تربیت کند. مهرداد غضنفری با اشاره به اینکه به دنبال تدوین سند آمایش علمی و 
مشخص نمودن نیازهای پژوهشی هستیم گفت: باید از ظرفیت دانشجویان و پایان نامه 
های دانشجویی در راستای بهبود وضعیت اداره ها و اقتصاد استان استفاده شود. وی 
همچنین با بیان اینکه ارتباط دانشگاه و صنعت آن چنان که باید برقرار نشده و نیازهای 
کاربردی مراکز صنعتی را برآورده نمی کند بیان داشت: منابعی که برای پژوهش اختصاص 
یافته باید در راستای اولویت های توسعه ای باشد.این نمایشگاه از 26 الی 28 آذر از ساعت 

9 تا 17 پذیرای بازدیدکنندگان و علاقه مندان خواهد بود. 

مدیرکل هواشناسی استان قم :

راه اندازی مرکز تحقیقات هواشناسی قم 
نیازمند 90 میلیارد ريال اعتبار است

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: تکمیل ساختمان مرکز تحقیقات هواشناسی این 
استان که حدود چهار سال پیش آغاز شده است، نیازمند 90 میلیارد ریال اعتبار می باشد.
مهران حیدری بنی افزود: ساخت این مرکز در حال حاضر بیش از 90 درصد پیشرفت 

فیزیکی دارد و انتظار می رفت امسال به بهره برداری برسد.
وی اضافه کرد: در حال پیگیری هستیم تا با همت و کمک مسئولان استان و سازمان 
هواشناسی کشور اعتبار مورد نیاز جذب شود و مرکز تحقیقات هواشناسی قم به بهره 

برداری برسد.
وی ادامه داد: دراین مرکز ، داده های هواشناسی جمع آوری و کارهای تحقیقاتی انجام 

می شود و پیش بینی هایی مورد نیاز درحوزه هواشناسی صورت می گیرد.
هواشناسی  توسعه  گفت:  و  کرد  اشاره  تهک  سامانه  به  ادامه  در  بنی  حیدری 
کاربردی)تهک( در شاخه های مختلف از جمله کشاورزی، اقلیم، معماری، شهرسازی و 
بهداشت کارایی دارد و بر اساس نیازسنجی که توسط این سامانه از مخاطبان انجام می 

شود، نیازهای کاربران را برآورده می کند.
وی افزود: به طور مثال این سامانه با استفاده از داده های هواشناسی و بررسی تغییرات 
جوی، هشدارها و توصیه های لازم را به کشاورزان ارائه می دهد و آنها را نسبت به زمان 
پاشی  سم  و  برداشت  داشت،  کاشت،  جمله  از  کشاورزی  های  فعالیت  برای  مناسب 

محصولات مختلف باغی و زراعی مطلع می نماید.
وی افزود: بیش از نیمی از کشاورزان استان با این سامانه در ارتباط هستند و همین مساله 
باعث شده سال گذشته ارزش افزوده محصول پسته حدود 15 میلیارد ریال و امسال نیز 

ارزش افزوده محصولات کشاورزی پنج درصد افزایش یابد.
حیدری بنی خاطرنشان کرد: امروز هواشناسی صرفا آخرین وضعیت جوی را اعلام نمی 
کند، بلکه با این علم می توان در مورد مدل های پیشرفته جوی بررسی و تحقیق و تحلیل 

از شرایط جوی آینده ارائه نمود.
به گفته وی، در استان قم 13 ایستگاه هواشناسی شامل 11 ایستگاه سینوپتیک خودکار 
و 2 ایستگاه جاده ای، 52 ایستگاه باران سنج خودکار، 35 ایستگاه باران سنج سنتی و 
هشت ایستگاه سطح سنج که وضعیت سطح و دبی رودخانه ها را اندازه می گیرد، فعال 

است.
 

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خبر داد

تصويب اجرای پروژه بوستان 1000 هکتاری 
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم گفت: شهرداری بوستان هزار 

هکتاری بین پارک کوهستان و اراضی پردیسان را در شهر قم اجرا خواهد کرد.
سید امیر سامع پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی شهر قم در  سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری با اشاره به پروژه بوستان هزار هکتاری در شهر قم اظهار کرد: این 
بوستان به عنوان یک پروژه مهم شهری دیده شده و بخش های فضای سبز، فرهنگی و 
تفریحی در آن پیش بینی شده است و بوستان زائر بین پارک کوهستانی و اراضی پردیسان 

است.
وی ادامه داد: طراحی باغ گیاه شناسی در شهر قم به پایان رسیده است و به دنبال آغاز 
اجرای این پروژه هستیم، طرح های فضای سبز و تفریحی در مناطق بین میدان مفید تا 
منطقه پردیسان در حال اجرا است تا فضای سبز و فضای تفریح برای مردم شهر قم افزایش 

پیدا کند.
معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم افزود: تابلوهایی که مشمول دریافت 
عوارض می شوند، تابلوهای تبلیغاتی هستند و شهرداری از تابلوهای راهنمایی و معرفی 
صنوف عوارضی اخذ نمی کند، البته تابلوهایی که طول و عرض آن ها به میزان مشخصی 

باشد.
سامع با اشاره به اجرای مانورهای مدیریت بحران در شهر قم خاطرنشان کرد: امروز 
مانوری برای آمادگی در بحران ها با حضور دستگاه های مختلف به مناسبت روز حمل و 

نقل در قم برگزار می شود.

 به مدت ۳ روز؛

جشنواره سفره ايرانی در قم برگزار می شود
مدیرعامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم از برگزاری جشنواره سفر ایرانی از روز 

چهارشنبه 28 آذرماه لغایت جمعه 30 آذرماه در بوستان نرگس قم خبر داد.
ابوالقاسم مقیمی گفت: مسابقه آشپزی در دو حوزه آش و آبگوشت قمی، نان و شیرینی، 
صنایع دستی، سفره شب یلدا و نمایشگاه غذا، صنایع دستی و توانمندی های بانوان 

مسجدی و نیز مددجویان بهزیستی و دانشجویان در قم برگزار می شود.
وی افزود: این جشنواره با همکاری اداره کل میراث فرهنگی، اداره کل ورزش و جوانان، 
امور زنان استانداری، کانون مساجد و بهزیستی و با هدف معرفی توانمندی های بانوان در 
حوزه غذا و صنایع دستی بومی و محلی قم، آئین شب یلدا و ایجاد محیطی مفرح و شاد 

برای شهروندان اجرا می شود.
مدیرعامل سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم در تشریح برنامه این جشنواره، به 
برگزاری مسابقه آشپزی در 2 حوزه آش و آبگوشت قمی، نان و شیرینی، صنایع دستی، 
سفره شب یلدا و نمایشگاه غذا، صنایع دستی و توانمندی های بانوان مسجدی و نیز 

مددجویان بهزیستی و دانشجویان اشاره کرد.
وی با بیان اینکه زمان ثبت نام از اول لغایت 20 آذرماه بوده است، گفت: زمان برگزاری 
جشنواره از روز چهارشنبه 28 آذرماه لغایت جمعه 30 آذر در بوستان نرگس با حضور 

خانواده ها و شهروندان خواهد بود.
مقیمی در پایان مهمترین امتیاز شرکت کنندگان در جشنواره را اعطاء تقدیرنامه، اهداء 
جوایز به برگزیدگان، معرفی آنان به مراکز عرضه غذا و نمایشگاه های استانی و کشوری و نیز 

اماکن فروش اینترنتی عنوان کرد.
 

سخنگوی شورای اسلامی قم مطرح کرد

عوارض 6 برابری برای تابلوهای تبلیغات 
کالاهای خارجی در قم

سخنگوی شورای اسلامی قم گفت: برای تابلوهایی که کالای خارجی تبلیغ می کنند، 6 
برابر تابلوهای تبلیغات کالاهای داخلی در شهر قم عوارض در نظر گرفته می شود.

حسین اسلامی پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی شهر قم در  سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری با اشاره به پروژه احداث بوستان هزار هکتاری در شهر قم اظهار 
کرد: این بوستان از اراضی منطقه جمکران تا اراضی منطقه پردیسان است و دولت برای 
واگذاری اراضی این بوستان، شرط تصویب پروژه بوستان را در جلسه شورای اسلامی شهر 

قم گذاشت که این شرط محقق شد.
وی ادامه داد: ایجاد بوستان هزار هکتاری در شهر قم یک خدمات بزرگ به بخش فضای 
سبز شهر است. سخنگوی شورای اسلامی شهر قم افزود: سه نمونه تابلو در شهر داریم، 
یک گونه تابلوها معرف یک شغل هستند که برای این تابلوها عوارضی اخذ نمی شود، به 
شرط این که اندازه آن بیش از 6 متر مربع نباشد، تابلوهای راهنمای صنوف هم مشمول 

عوارض نمی شوند.
اسلامی تابلوهای تبلیغاتی صنوف را مشمول عوارض دانست و تصریح کرد: از تابلوهایی 
که تبلیغ کالای خارجی می کنند، 6 برابر تابلوهای تبلیغات کالاهای داخلی در شهر قم 

عوارض می گیریم تا از کالای ایرانی حمایت کنیم.
وی ادامه داد: بودجه پیش بینی شده برای شهرداری قم در سال گذشته دو هزار و 200 
میلیارد تومان بود و هزار و 803 میلیارد تومان از این بودجه معادل 83 درصد محقق شد. 
هزار و 308 میلیارد تومان هزینه کرد شهرداری قم در سال 96 بود که 981 میلیارد تومان در 

بحث پروژه های عمرانی شهر هزینه شد و مابقی سهم هزینه های جاری بود.
سخنگوی شورای اسلامی قم خاطرنشان کرد: کمک های دولت به شهرداری ها به 
حداقل رسیده و حتی در بخش هایی به صفر رسیده است و مشکلات اقتصادی کشور 

موجب شد که بودجه سال گذشته شهرداری قم به صورت کامل محقق نشود.
 

رئیس شورای اسلامی شهر قم مطرح کرد

هزينه کرد 800 میلیون تومانی در پروژه 
فاضلاب پرديسان

رئیس شورای اسلامی شهر قم گفت: امسال تاکنون 800 میلیون تومان از محل درآمد از 
تبصره 3 به دست آمده که این درآمد در پروژه فاضلاب پردیسان هزینه شده است.

عبدالله جلالی پیش از ظهر دیروز در جلسه شورای اسلامی شهر قم در  سالن جلسات 
ساختمان شهید باکری با اشاره به وضعیت پروژه فاضلاب پردیسان اظهار کرد: امسال 
تاکنون 800 میلیون تومان از محل درآمد از تبصره 3 در قبوض آب به دست آمده که این 
درآمد در پروژه فاضلاب پردیسان هزینه شده است و شرکت آب و فاضلاب استان قم به 
صورت مستمر به شورای اسلامی در خصوص این پروژه گزارش می دهد و شورا بر پروژه 

نظارت دارد.
وی ادامه داد: شهرداری قم محدوده هزار هکتار بین پارک کوهستانی و اراضی پردیسان 
را شناسایی کرده و به دنبال احداث فضای سبز در آن محدوده است، البته اداره کل راه و 

شهرسازی استان باید این محدوده را با حفظ مالکیت به شهرداری قم واگذار کند.
رئیس شورای اسلامی شهر قم خاطرنشان کرد: نصب تابلوهایی که به میزان 6 مترمربع 
معرف واحد صنفی است، عوارضی ندارد و صرفا تابلوهای تبلیغاتی کالاهای داخلی و 
خارجی مشمول عوارض می شوند، ضریب عوارض به گونه ای است که بیشترین عوارض 
برای کالاهای خارجی است و کمترین عوارض برای کالاهای تولید استان قم است تا مردم 

را به خرید کالاهای داخلی و نه کالاهای خارجی تشویق کنیم.

به مناسبت سالروز رحلت حضرت معصومه)س(:

فاطمه معصومه)س( ؛بزرگ بانوی معرفت و کرامت 

در نظر دارد، پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران واجد شرایط در رشته کشاورزی و 
منابع طبیعی پایه 5 و بالاتر و یا شرکت های خدمات فنی- مهندسی رتبه بندی شده توسط نظام مهندسی کشاورزی 
در رشته مذکور واگذار نماید. علاقه مندان می توانند از تاریخ درج آگهی نوبت اول )97/9/27( تا ساعت 19 مورخ 

)97/10/1( اسناد مربوطه را دریافت نمایند:
پروژه نگهداری از جنگل های سنواتی منطقه شلمزار شهرستان ساوجبلاغ به مساحت 16۳ هکتار به 
شماره مناقصه: 97/22 با برآورد اولیه 4/597/032/584 ریال )چهارمیلیارد و پانصد و  نود و هفت میلیون و سی و 
دو هزار و پانصد و هشتاد و چهار ریال( و تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار به مبلغ 230/000/000 ریال )دویست 
و سی میلیون ریال( زمان بازگشایی ساعت 9 صبح مورخ 97/10/12 می باشد. )بازدید ساعت 8:۳0 مورخ 

)97/10/۳
تضمین شرکت در مناقصه طبق آیین نامه تضمین برای معاملات دولتی تعیین گردیده است. 

آخرین مهلت تحویل پیشنهادها ساعت 19 مورخ 97/10/11 می باشد. 
مدت اعتبار پیشنهادها سه ماه از تاریخ آخرین مهلت تحویل پیشنهادها است ارائه اصل ضمانت شرکت در فرایند 

ارجاع کار در روز بازگشایی الزامیست. )در متن ضمانت نامه قید عنوان پروژه الزامیست.(
تنها پاکت پیشنهاد قیمت مناقصه گرانی گشوده خواهد شد که در بازدید شرکت نموده باشند.

 کلیه مراحل مناقصه از دریافت اسناد تا ارسال پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. لازم به ذکر است مناقصه گران می بایست 
در صورت عدم عضویت قبلی، از طریق نمایندگی های سامانه مذکور، ثبت نام و گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه دریافت نمایند. 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز، کرج، ضلع جنوبی میدان 

شهید فهمیده پلاک 248 کدپستی 53774-31359 تلفن 32607 داخلی 201 دورنگار 32756067

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز 

اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان البرز

فراخوان مناقصه ) نوبت اول ( 

۳1908۳
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ریاست  است که  از دو سال  بیش  اکبر هاشمی رفسنجانی  از درگذشت  پس 
از محمدعلی  به دست می شود.  جلسات مجمع تشخیص مصلحت نظام دست 
موحدی کرمانی گرفته تا هاشمی شاهرودی و حالا احمد جنتی در این دو سال بر 

کرسی ریاست مجمع نشسته اند.
را وداع گفت مجمع  فانی  دار  آیت الله هاشمی رفسنجانی  از ۱۹ دی ۹۵ که 
تشخیص مصلحت نظام نتوانست یک رئیس دائمی به خود ببیند. پس از درگذشت 
هاشمی رفسنجانی که ۲۷ سال ریاست این نهاد مهم نظام جمهوری اسلامی را به 
عهده داشت آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی از ۱۲ بهمن ۹۵ تا ۲۳ مرداد ۹۶ 
به صورت موقت ریاست جلسات مجمع را بر عهده گرفت. در ۲۳ مرداد ۹۶ اعضای 
دوره هفتم مجمع تشخیص مصلحت نظام از سوی رهبر انقلاب اسلامی منصوب 

شدند و ریاست مجمع به آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی رسید.
اما با شدت گرفتن بیماری آیت الله هاشمی شاهرودی و معالجات طولانی او 
باز هم جلسات مجمع در مواقعی به ریاست موحدی کرمانی برگزار شد. شاهرودی 
آخرین بار در ۱۶ تیر ۹۷ به عنوان رئیس پا به جلسات مجمع گذاشت و از آن روز 

به بعد دیگر در جلسات مجمع شرکت نکرده است.
در جلسه ۱۶ تیر به ریاست هاشمی شاهرودی، لایحه پیوستن دولت جمهوری 
اسلامی ایران به پیمان مودت و همکاری در جنوب شرقی آسیا موسوم به "آ. سِ. 
آن. "، مصوب مجلس شورای اسلامی که پس از ایراد شورای نگهبان و اصرار مجدد 
مجلس، به منظور تعیین تکلیف نهایی به مجمع ارجاع شده بود مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و در نهایت با رای اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام، مصوبه مجلس 
شورای اسلامی تایید شد. همچنین در این جلسه طرح تمدید مهلت جذب اعتبارات 
تملک دارایی های سرمایه ای سال ۱۳۹۶، که از سوی شورای نگهبان مغایر اصل 
۵۲ قانون اساسی شناخته شده بود پس از طرح و ارائه پیشنهادهای اصلاحی، برای 

بررسی بیشتر به کمیسیون اقتصادی مجمع ارجاع شد.
پس از آن، جلسات ۳۰ تیر، ۱۳ مرداد، ۲۴ شهریور، ۷ مهر، ۳۱ مهر، ۵ آبان و 
۱۹ آبان به ریاست موحدی کرمانی برگزار شد و رئیس جلسه اخیر مجمع در ۲۴ 
آذر هم آیت الله احمد جنتی بود. جلسات مجمع معمولا هر دو هفته یک بار در 
روزهای شنبه تشکیل می شود اما فاصله ۲۵ روزه بین جلسه ۱۹ آبان تا جلسه اخیر 
در ۲۴ آذر باز هم شایعاتی را مبنی بر وخامت حال جسمی هاشمی شاهرودی به 
راه انداخت. آخرین اقدام رئیس غایب مجمع پیام تسلیتی بود که در ۲۵ آبان پس 
از درگذشت نوربخش مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی از سوی او صادر شد. پس 
از آن هاشمی شاهرودی در سکوت محض خبری بوده و در هیچ جلسه و نشست 

عمومی دیده نشده است.
همین موضوع و البته بررسی قانون مبارزه با پولشویی در مجمع باعث شد که 
محسن رضایی دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام شنبه ۲۴ آذر؛ در یک نشست 
خبری با تکذیب شایعات مربوط به سلامت  آیت الله هاشمی شاهرودی به توضیحاتی 

درباره علت غیبت رئیس مجمع بپردازد.
برگزار  اخیر مجمع  از جلسه  بعد  این نشست خبری که  در  محسن رضایی 
شد درباره دلیل عدم حضور رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسات 
این مجمع اظهار کرد: حدود شش - هفت ماه است که شایعات زیادی در فضای 
مجازی در مورد سلامت آیت الله هاشمی شاهرودی مطرح است که ما همه شایعات 
را تکذیب می کنیم. با توصیه پزشک ایشان باید در صحبت کردن مراعات کنند و 
تا زمان بهبود و بازگشت ایشان، توصیه پزشکان را رعایت می کنیم. ایشان در حال 
مداوا و درمان هستند و در راس مجمع با حضور آیت الله موحدی کرمانی و آیت الله 

جنتی خلاء ایشان را پر می کنیم.
در جلسه اخیر مجمع به ریاست آیت الله جنتی لایحه اصلاح قانون پول شویی 
اختلافی بین مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان مورد بحث قرار گرفت که 
در این نشست ماده یک لایحه مذکور که مغایرت آن با سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومتی از سوی هیات عالی نظارت اعلام و توسط شورای نگهبان به مجلس ارجاع 
شده بود پس از اصرار مجلس به منظور تعیین مصلحت مطرح شد و پس از ارائه 
دیدگاه های مجلس شورای اسلامی، شورای نگهبان و وازرتخانه های اقتصاد، نفت و 
بهداشت، اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام نظرات مخالف و موافق خود را بیان 
کردند و در نهایت با رأی بیش از دوسوم اعضا نظر هیأت عالی نظارت تصویب شد و 
مقرر گردید مصوبه مجلس در خصوص این بند اصلاح شود. ادامه بررسی این لایحه 

به جلسات آتی مجمع موکول شد.
 به گزارش ایسنا، در همین زمینه دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام در نشست 
خبری خود با ارائه توضیحاتی درباره اختلاف مجلس شورای اسلامی و هیات عالی 
نظارت مجمع بر سر قانون مبارزه با پولشویی، گفت: بحث های روز مجمع مربوط به 
اصلاح قانون پولشویی کشور است که بررسی آن از امروز شروع شده و احتمالا یک 

یا دو جلسه دیگر مجمع را به خود اختصاص می دهد.
وی در توضیح چیستی قانون مبارزه با پولشویی تصریح کرد:  این قانون حدود ۱۰ 
سال است که تصویب و اجرایی شده است. تلاش خوبی هم از سوی دولت و مجلس 
در راستای اجرایی شدن این قانون صورت گرفته و تا امروز جمهوری اسلامی ایران 
از قانون مبارزه با پولشویی برخوردار بوده است. این که عده ای گفته اند در جمهوری 
اسلامی ایران قانون مبارزه با پولشویی وجود ندارد، خلاف است. جمهوری اسلامی 
این قانون را داشته و بر اساس آن هم دولت و هم قوه قضاییه این قانون را اجرایی 
می کردند. گزارش هایی در این رابطه به آنها می رسیده که جلوی برخی از آنها را 
گرفته اند، برخی ترغیب شدند و متوجه شدند که چیزی نبوده است. اما دولت و 
مجلس فهمیده اند ضعف هایی در این قانون وجود دارد، بنابراین با اصلاحاتی لایحه را 
به مجلس ارائه دادند. ما در هیات عالی نظارت مواردی را که مغایرت با سیاست های 
کلان کشور داشت را تشخیص دادیم و به شورای نگهبان ارسال کردیم. شورای 
نگهبان بر اساس وظایف قانونی خود که قوانین کشور را با قانون اساسی و شرع 

مقدس اسلام تطبیق می دهد نظر خود را اعلام کرده است.
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام  در ادامه خاطر نشان کرد:  از آنجایی که در 
بند دو اصل ۱۱۰ قانون اساسی نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی از وظایف و 
اختیارات رهبری است و ایشان هم این وظیفه را به مجمع تشخیص تنفیذ کردند و 
مجمع نیز این وظیفه را به عهده هیات عالی نظارت گذاشته است هیات عالی نظارت 
این موضوع را پیگیری می کند. بر اساس قانون شورای نگهبان در نامه ای مغایرت ها 
را با قانون اساسی اعلام می کند. تاکنون این طور بوده که مجلس با هیات عالی 
نظارت ارتباط می گرفته و موارد مغایر را اصلاح می کردند و ما هم به شورای نگهبان 
اعلام می کردیم که این موارد اصلاح شده است. اما این اولین بار بود که مجلس 
محترم بر نظرات خودش طبق نامه ای که رئیس محترم مجلس برای ما فرستادند، 
اصرار کردند. بنابراین وظیفه مان بود که به عنوان تشخیص مصلحت، بنشینیم و این 
ایراداتی که هیات عالی نظارت گرفته بود را این بار در صحن مجمع از بعد مصلحت 
ببینیم که آیا اصرار مجلس درست است یا ما باید بر اساس همان نظر هیات عالی 

نظارت عمل کنیم. این بحث را آغاز کردیم که ماده یک قانون پولشویی باید اصلاح 
شود. مجلس شورای اسلامی در ماده یک باید از نظر خود برگردد. ماده یک درباره 
منشاء جرم است که در لایحه دولت هم نبوده و مجلس بعدا آن را اضافه کرده بود.

وی تشریح کرد که عنوان مصوبه  بررسی شده در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
لایحه اصلاح  قانون پولشویی در کشور بوده و افزود: این قانون داخلی است و به 
قانون مبارزه با پولشویی که در خارج طرح شده ربطی ندارد و قانون مبارزه با 
پولشویی که در مجمع تشخیص مصلحت نظام  بررسی می شود نه به CFT و نه به 
پالرمو ربطی ندارد. در حال حاضر  نمی توانیم درباره ی CFT اظهار نظر کنیم. مصوبه 
مجلس در این زمینه به دست ما نرسیده است؛ اما مطمئن باشید مجمع تشخیص 

مصلحت نظام از منافع ملی نخواهد گذشت.
به گفته رضایی قانونی که در جلسه روز شنبه مجمع بررسی شده داخلی بوده 
و ربطی به FATF ، CFT  و پالرمو ندارد، اما به هر حال لوایح مبارزه با پولشویی از 
جمله قوانینی است که با تصویب آن در مجلس شورای اسلامی موحدی کرمانی و 
احمد جنتی که فعلا در غیاب هاشمی شاهرودی ریاست جلسات مجمع تشخیص را 
بر عهده دارند مواضعی را علیه آن اتخاذ کرده اند و با این مواضع روسای فعلی مجمع، 

مشخص نیست سرنوشت این لوایح در مجمع به کجا خواهد انجامید.
اما پس از درگذشت هاشمی رفسنجانی و با ورود مجمع تشخیص مصلحت به 
برخی مباحث، از سوی برخی منتقدین این سوال به وجود آمده که حدود اختیارات 
ایران وظایف مجمع  اساسی جمهوری اسلامی  قانون  تا کجاست؟ طبق  مجمع 
تشخیص مصلحت نظام به شرح زیر است: ۱-ارائه مشاوره به مقام معظم رهبری 
در تعیین سیاست های کلی نظام )به استناد بند ۱ اصل ۱۱۰ قانون اساسی(، ۲- 
پیشنهاد چگونگی حل معضلات نظام که از طریق عادی قابل حل نیست به مقام 
معظم رهبری )به استناد بند ۸ اصل ۱۱۰ قانون اساسی(، ۳- تشخیص مصلحت 
در مواردی که مصوبه مجلس شورای اسلامی را شورای نگهبان خلاف موازین شرع 
و یا قانون اساسی بداند )به استناد اصل ۱۱۲ قانون اساسی(، ۴- مشاوره در اموری 
که مقام رهبری به مجمع ارجاع می دهد )به استناد اصل ۱۱۲ قانون اساسی(، ۵- 
نظارت بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام )به استناد نامه مورخ ۱۷ فروردین 
۱۳۷۷ مقام معظم رهبری(، ۶- مشاور رهبری در موارد اصلاح یا تتمیم قانون 
اساسی )به استناد اصل ۱۷۷ قانون اساسی(، ۷- عضویت در شورای بازنگری قانون 
اساسی }اعضای ثابت مجمع{ )به استناد اصل ۱۷۷ قانون اساسی(، ۸- انتخاب یکی 
از فقهای شورای نگهبان برای عضویت در شورای موقت رهبری )به استناد اصل 
۱۱۱ قانون اساسی(، ۹- تصویب برخی از وظایف رهبری برای اجراء توسط شورای 
موقت رهبری )به استناد اصل ۱۱۱ قانون اساسی(، ۱۰-انتخاب جایگزین هر یک از 
اعضای شورای موقت رهبری در صورت عدم توانایی انجام وظایف )به استناد اصل 
۱۱۱ قانون اساسی(، ۱۱- پیشنهاد چگونگی اتخاذ تصمیم شورای موقت رهبری در 
مورد وظایف مصرح در بندهای اصل یکصدودهم که در اصل یکصدویازدهم تصریح 

گردیده است.
آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام اولین بار در چهارم اسفندماه 
سال ۱۳۶۶ در ۱۰ ماده تنظیم شده بود که با توجه به تغییراتی که در ماموریت و 
کارکردهای این نهاد مشورتی و تصمیم گیری ایجاد شده، دو بار تغییر کرد. مجمع، 
آیین نامه داخلی خود را در دوم آبان  ۱۳۶۸ مورد بررسی مجدد قرار داد و پس از 
تغییرات و اضافه  کردن موادی به آن، ویرایش جدید آیین نامه مجمع را به تصویب 
رساند که مقام معظم رهبری حضرت آیت الله  خامنه ای هم آن را تایید کردند. 
مجمع برای بار دوم در سوم آبان ماه ۱۳۷۶ آیین نامه را مورد بررسی مجدد قرار داد 

که با ۳۵ ماده تصویب شد و به تایید مقام معظم رهبری رسید.
متن کامل آیین نامه داخلی مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسات ۲۶مرداد، 
۳۰دی و ۱۴ بهمن ۱۳۹۲ مورد بازنگری و اصلاح قرار گرفت به تصویب رسید 
دارای چهار فصل کلیات )مواد ۱ تا ۳(، کمیسیون های دائمی، کمیسیون های خاص، 
چگونگی تشکیل و طرز کار )مواد ۴ تا ۱۸(، شورای مجمع، حد نصاب، چگونگی 
تشکیل جلسات و طرز کار )مواد ۱۹ تا ۳۰( و دبیرخانه مجمع )مواد ۳۱ تا ۳۵( 

است.
ارکان اصلی مجمع را این پنج بخش تشکیل می دهند: ۱- صحن، ۲- هیات عالی 
نظارت، ۳- دبیرخانه، ۴- مرکز تحقیقات استراتژیک، ۵- کمیسیون ها )طبق ماده ۴ 
آیین نامه داخلی مجمع، به منظور فراهم آوردن اطلاعات دقیق مربوط به مباحث 
و مسائلی که در مجمع مطرح می شوند و آماده سازی آنها برای تصمیم گیری و 
نیز بهره گیری کامل از آخرین فرآورده های کارشناسی دستگاه های مسئول دولتی 
و استفاده از تحقیقات کاربردی، توسعه ای و بنیادی موسسات پژوهشی کشور، 
کمیسیون های تخصصی دائمی و نیز کمیسیون های خاص مرکب از اعضاء تشکیل 

می شوند. تبصره- کمیسیون ها می توانند در صورت نیاز کمیسیون های فرعی مرکب 
از چند تن از اعضای خود، تشکیل دهند. طبق ماده ۵، کمیسیون های تخصصی 
اجتماعی، ۲-کمیسیون  و  فرهنگی  علمی،  از: ۱-کمیسیون های  عبارتند  دائمی 
سیاسی، دفاعی و امنیتی، ۳-کمیسیون زیربنایی و تولیدی، ۴-کمیسیون اقتصاد 

کلان، بازرگانی و اداری، ۵-کمیسیون حقوقی وقضائی(.
دوره نخست مجمع که سال ۱۳۶۶ شکل گرفت و تا ۱۳۶۸ ادامه داشت با 
فرمان امام خمینی )ره( آغاز شد. جنگ تحمیلی و وضعیت خاص سیاسی و اجرایی 
کشور از شرایطی بود که بر فعالیت های مجمع هم تاثیر داشت. اعضای مجمع 
که ریاست آن را آیت الله خامنه ای عهده دار بود در این دوره به شرح زیر بودند: 
آیت الله سید علی خامنه ای )رئیس جمهور(،  میرحسین موسوی )نخست وزیر(، اکبر 
هاشمی رفسنجانی )رئیس مجلس(، سید عبدالکریم موسوی اردبیلی )رئیس شورای 
عالی قضائی(، محمدرضا توسلی )رئیس دفتر امام( - سید محمد موسوی خوئینی ها 
)دادستان کل کشور(، سید احمد خمینی )برای ارائه گزارش جلسات به امام(، 

فقهای شورای نگهبان )شش نفر(.
بازنگری   از  پس  سال ۱۳۶۸  در  تحمیلی  جنگ  پایان  در  مجمع  دوم  دوره 
قانون اساسی در این قانون با وظایف احصاء شده در بندها و اصول ۱۱۰، ۱۱۱، 
۱۱۲ و ۱۷۷ شکل گرفت. ترکیب اعضای مجمع طی دوره دوم که ریاست آن را 
هاشمی رفسنجانی بر عهده داشت، بر اساس حکم مورخ ۱۲ مهر ۱۳۶۸ حضرت 
آیت الله خامنه ای به این شرح بود: روسای سه قوه مجریه )هاشمی رفسنجانی(، 
مقننه )مهدی کروبی و علی اکبر ناطق نوری( و قضائیه )محمد یزدی(،  فقهای شورای 
نگهبان )شش نفر(، وزیر مربوطه )وزیری که موضوع مورد بحث مجمع مربوط به 
وی می شود(، رئیس کمیسیون مربوطه در مجلس شورای اسلامی )در صورتی 
که موضوع بحث در مجمع مربوط به وی شود(، و اعضای حقیقی )سید احمد 
خمینی، محمدرضا مهدوی کنی، یوسف صانعی، سید محمد موسوی خوئینی ها، 
محمدعلی موحدی کرمانی، حسن صانعی، محمدرضا توسلی محلاتی، عبدالله نوری 

و میرحسین موسوی(.
دوره سوم مجمع که با افزایش اعضای حقیقی متشکل از شخصیت های عالی رتبه 
کشور در سال ۱۳۷۵ همراه بود، مجمع را وارد دوران جدیدی در جهت انجام 
باز هم  کامل وظایف قانونی خود کرد. ترکیب اعضای مجمع در دوره سوم که 
هاشمی رفسنجانی رئیس آن بود بر اساس حکم مورخ ۲۷ اسفند ۱۳۷۵ به این 
شرح بود: ۱- شخصیت های حقوقی شامل روسای سه قوه مجریه )سید محمد 
خاتمی(، مقننه )علی اکبر ناطق نوری و مهدی کروبی( و قضائیه)محمد یزدی و 
سید محمود هاشمی شاهرودی(، فقهای شورای نگهبان )شش نفر( و وزیر یا رئیس 
دستگاهی که موضوع مورد بحث در مجمع مربوط به آن می شد، ۲- شخصیت های 
حقیقی: اکبر هاشمی رفسنجانی، محمدرضا مهدوی کنی، امینی نجف آبادی، عباس 
واعظ طبسی، احمد جنتی، محمد امامی کاشانی، حسن حبیبی، میرحسین موسوی، 
علی اکبر ولایتی، محمد محمدی ری شهری، حسن صانعی، حسن روحانی، سید 
محمد موسوی خوئینی ها، حبیب الله عسگراولادی، قربانعلی دری نجف آبادی، علی 
لاریجانی، سید مصطفی میرسلیم، محمدرضا توسلی، عبدالله نوری، مرتضی نبوی، 
سید حسن فیروزآبادی، غلامرضا آقازاده، بیژن نامدارزنگنه، محمد هاشمی، محسن 

نوربخش، محسن رضائی )دبیر مجمع(.
دوره چهارم مجمع را می توان فعال ترین و سازمان یافته ترین دوران مجمع نام 
برد که در سال ۱۳۸۰ اعضای جدید آن طی حکم مقام معظم رهبری  برای مدت 
پنج سال انتخاب شدند و هاشمی رفسنجانی همچنان رئیس مجمع بود.  تنظیم 
و پیشنهاد سند چشم انداز ۲۰ ساله کشور و سیاست های کلی از جمله اقدامات 
مجمع در این دوره بود. ترکیب اعضای مجمع در دوره چهارم به این شرح بود: 
۱- شخصیت های حقوقی: رؤسای سه قوه مجریه )سید محمد خاتمی و محمود 
احمدی نژاد(، مقننه )مهدی کروبی و غلامعلی حدادعادل( و قضائیه )سید محمود 
هاشمی شاهرودی(، فقهای شورای نگهبان )شش نفر(، وزیر یا رئیس دستگاهی که 
موضوع مورد بحث به آن دستگاه مربوط است، رئیس کمیسیون متناسب با موضوع 
بحث از مجلس شورای اسلامی، ۲- شخصیت های حقیقی: اکبر هاشمی رفسنجانی، 
امامی کاشانی،  محمد  جنتی،  احمد  واعظ طبسی،  عباس  امینی نجف آبادی،  علی 
محمدعلی موحدی کرمانی،  محمدرضا توسلی محلاتی، حسن حبیبی،  حبیب الله 
عسگراولادی، میرحسین موسوی، علی اکبر ولایتی،   محمد محمدی ری شهری، 
سید  لاریجانی،  علی  دری نجف آبادی،  قربانعلی  روحانی،  حسن  صانعی،  حسن 
مصطفی میرسلیم، مرتضی نبوی، سید حسن فیروزآبادی، غلامرضا آقازاده، بیژن 
نامدارزنگنه، محمد هاشمی، علی اکبر ناطق نوری، محمدرضا عارف، غلامعلی حداد 
عادل، مجید انصاری، حسین مظفر، محمدرضا باهنر، محمدجواد ایروانی و محسن 

رضایی )دبیر مجمع(.
اسفند   ۸ تاریخ  در  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
دوره  در  را  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  جدید  ترکیب  حکمی  در   ۱۳۸۵
پنجم برای یک دوره پنج ساله دیگر معرفی کردند که هاشمی رفسنجانی باز هم 
ریاست مجمع را بر عهده داشت. اعضای دوره پنجم مجمع به شرح زیر بودند: 
۱- شخصیت های حقوقی: رؤسای سه قوه مجریه )محمود احمدی نژاد(، مقننه 
)غلامعلی حدادعادل و علی لاریجانی( و قضائیه)سید محمود هاشمی شاهرودی 
رئیس  یا  وزیر  نفر(،  )شش  نگهبان  شورای  فقهای  آملی لاریجانی(،  صادق  و 
دستگاهی که موضوع مورد بحث به آن دستگاه مربوط است، رئیس کمیسیون 
متناسب با موضوع بحث از مجلس شورای اسلامی، ۲- شخصیت های حقیقی: 
اکبر هاشمی رفسنجانی، احمد جنتی، عباس واعظ طبسی، علی امینی نجف آبادی، 
حسن  موحدی کرمانی،  محمدعلی  امامی کاشانی،  محمد  حدادعادل،  غلامعلی 
حبیبی، میرحسین موسوی، علی اکبر ولایتی، قربانعلی دری نجف آبادی، محمد 
محمدی ری شهری، حسن صانعی، حسن روحانی، حبیب الله عسگراولادی، علی 
لاریجانی،  محمدرضا باهنر، مجید انصاری، سید مصطفی میرسلیم،   محمدرضا 
توسلی محلاتی)در  ۲۷ بهمن ۱۳۸۶ درگذشت(،  سید مرتضی نبوی، علی اکبر 
ناطق نوری، سید حسن فیروزآبادی، غلامرضا آقازاده، بیژن نامدارزنگنه، محسن 
رضایی، حسین مظفر، محمد هاشمی، محمدرضا عارف، محمدجواد ایروانی، پرویز 
داودی،  غلامحسین محسنی اژه ای، علی آقامحمدی،  محمد فروزنده، داود دانش 

جعفری و محسن رضایی )دبیر مجمع(.
اسفند   ۲۴ در  انقلاب  رهبر  حکم  با  که  مجمع  ششم  دوره  اعضای  ترکیب 
۹۰ منصوب شدند و هاشمی رفسنجانی برای آخرین بار ریاست آن را بر عهده 
داشت به شرح زیر بودند )در این دوره دبیر شورایعالی امنیت ملی هم به اعضای 
قوه مجریه  رؤسای سه  : ۱- شخصیت های حقوقی:  اضافه شد(  حقوقی مجمع 
)محمود احمدی نژاد و حسن روحانی(، مقننه )علی لاریجانی( و قضائیه )صادق 
آملی لاریجانی(، فقهای شورای نگهبان )شش نفر(، دبیر شورایعالی امنیت ملی 
)سعید جلیلی و علی شمخانی(، وزیر یا رئیس دستگاهی که موضوع مورد بحث 
به آن دستگاه مربوط است، رئیس کمیسیون متناسب با موضوع بحث از مجلس 
شورای اسلامی، ۲- شخصیت های حقیقی: اکبر هاشمی رفسنجانی )در ۱۹ دی 
۹۵ درگذشت(، احمد جنتی، عباس واعظ طبسی، علی امینی نجف آبادی،   سید 
محمود هاشمی شاهرودی، محمدعلی موحدی کرمانی،   علی اکبر ناطق نوری، حسن 
صانعی، حسن روحانی، قربانعلی دری نجف آبادی، غلامحسین محسنی اژه ای، محمود 
علی  آقازاده،  غلامرضا  انصاری،  مجید  مصباحی مقدم،  غلامرضا  محمدی عراقی، 
آقامحمدی، محمدجواد ایروانی، محمدرضا باهنر، غلامعلی حدادعادل، حسن حبیبی 
)در ۱۲ بهمن ۱۳۹۱ درگذشت(، داود دانش جعفری، پرویز داودی، محمدحسین 
صفارهرندی، حبیب الله عسگراولادی )در ۱۴ آبان ۱۳۹۲ درگذشت(، محمدرضا 
عارف، محمد فروزنده، سید حسن فیروزآبادی، حسین مظفر، حسین محمدی، سید 
مصطفی میرسلیم، سید مرتضی نبوی، علی اکبر ولایتی، صادق واعظ زاده، احمد 

وحیدی و محسن رضایی )دبیر مجمع(.
رهبر معظم انقلاب اسلامی پس از درگذشت اکبر هاشمی رفسنجانی رئیسی 
که ۲۷ سال ریاست مجمع را بر عهده داشت در ۲۳ مرداد ۹۶ در حکمی رئیس، 
دبیر و اعضای دوره هفتم مجمع تشخیص مصلحت نظام را با ریاست سید محمود 
هاشمی شاهرودی برای یک دوره پنج ساله منصوب کردند. در بخشی از متن حکم 
حضرت آیت الله خامنه ای برای دوره هفتم مجمع آمده بود: خداوند علیم و قدیر را 
سپاس می گویم که با کمک و هدایت خود، مجمع تشخیص مصلحت را بر ادای 
وظائف خطیر آن موفق فرمود و این نهاد قانونی در بیش از ربع قرن توانست نقشی 
اثرگذار در اداره کشور داشته باشد. لازم می دانم از همه اعضای و کارگزاران این نهاد 
تشکر کنم و یاد درگذشتگان این مجموعه را گرامی بدارم، مخصوصاً جناب آقای 
هاشمی رفسنجانی که از استوانه های سیاسی کشور بودند و سال ها مسئولیت سنگین 
ریاست این مجمع را برعهده داشتند، و نیز جناب حجت الاسلام والمسلمین آقای 
طبسی و جناب آقای عسگراولادی و جناب دکتر حسن حبیبی رحمة الله علیهم. 
اکنون با آغاز دوره ی جدید این نهاد، به حکم تجربه های ارزنده ی موجود، تغییراتی 
در ساختار و محتوا ضروری می نماید که عمدتاً عبارت است از: - سامان بخشیدن به 
مجموعه ی سیاست های کلّی و بازنگری در عناوین و نیز در فرآیند تعیین و تنظیم 
آن، سامان بخشیدن به مسأله ی نظارت بر اجرای سیاست ها، سازوکار لازم برای 
ارزیابی کارآمدی و اثربخشی سیاست ها، ایجاد انسجام کامل در ساختار تشکیلاتی 
و مدیریتی و تمرکز برنامه ها بر اساس آئین نامه ی مصوّب، چابک سازی تشکیلات 
و حذف بخش های موازی و غیر ضرور. به جز اینها تغییرات اصلاحی دیگری نیز 
در خلال کار و در سایه دقّت نظر دست اندرکاران و انعطاف پذیری تشکیلات، لازم 

خواهد نمود و به کار گرفته خواهد شد ان شاءالله.
در این دوره رئیس ستاد کل نیروهای مسلح هم به اعضای حقوقی مجمع 
اشخاص   -۱ بود:  زیر  شرح  به  مجمع  هفتم  دوره  اعضای  ترکیب  شد.  اضافه 
حقوقی: رؤسای محترم سه قوه مجریه )حسن روحانی(، مقننه )علی لاریجانی( 
رئیس  نفر(،  )شش  نگهبان  شورای  فقهای  آملی لاریجانی(،  قضائیه)صادق  و 
ملی  امنیت  دبیر شورایعالی  باقری(،  نیروهای مسلّح )محمدحسین  ستاد کل 
)علی شمخانی(، وزیر یا رئیس دستگاهی که موضوع مورد بحث به آن دستگاه 
شورای  مجلس  از  بحث  موضوع  با  متناسب  کمیسیون  رئیس  است،  مربوط 
علی  جنتی،  احمد  هاشمی شاهرودی،  محمود  حقیقی:  اشخاص   -۲ اسلامی، 
حسن  نوری،  ناطق  علی اکبر  موحدی کرمانی،  محمدعلی  امینی نجف آبادی، 
ابراهیم  سید  مجتهدشبستری،  محسن  محسنی اژه ای،  غلامحسین  صانعی، 
انصاری،  مجید  محمدی عراقی،  محمود  نجف آبادی،  دری  قربانعلی  رئیسی، 
غلامرضا مصباحی مقدم، غلامرضا آقازاده، علی آقامحمدی، محمود احمدی نژاد، 
غلامعلی  جلیلی،  سعید  توکلی،  احمد  باهنر،  محمدرضا  ایروانی،  محمدجواد 
حدادعادل، داود دانش جعفری، پرویز داودی، سید محمد صدر، محمدحسین 
فیروزآبادی،  حسن  سید  فروزنده،  محمد  عارف،  محمدرضا  صفارهرندی، 
میرسلیم،  مصطفی  سید  مظفر،  حسین  محمدی،  حسین  قالیباف،  محمدباقر 
سید محمد میرمحمدی، سید مرتضی نبوی، علی اکبر ولایتی، صادق واعظ زاده، 

احمد وحیدی و محسن رضایی )دبیر مجمع(.
به نظر می رسد پس از درگذشت هاشمی رفسنجانی ریاست مجمع طلسم شده 
است. ریاستی که موحدی کرمانی موقتا بر عهده گرفت به هاشمی شاهرودی رسید، 
اما بیماری او باعث شد تا ریاست دوباره موقتا به موحدی کرمانی برسد و حالا هم 
طبق گفته محسن رضایی ریاست مجمع تا بازگشت هاشمی شاهرودی و با حضور 

موحدی کرمانی و احمد جنتی در مجمع میان این دو دست به دست خواهد شد.

گزارش ؛ آرین افخمی

ریاست جلسات مجمع بعداز از آیت الله هاشمی رفسنجانی همچنان دست به دست می شود

حکایت یک »صندلی طلسم شده«

رئیـس قـوه قضاییـه با تاکید بـر اینکه حل مشـکلات اقتصادی بـا برخورد های صرفا قضایی ممکن نیسـت و به 
تدبیر هر چه بیشـتر دولت نیاز دارد، به دادسـتان های سراسـر کشـور دسـتور داد که در چارچوب قانون به موضوع 

گرانی هـا ورود کنند. 
آیت الله آملی لاریجانی روز دوشـنبه در جلسـه مسـئولان عالی قضایی اظهار داشـت: تلاش های بسـیار خوبی 
شـده و مسـاله ارز به تدریج در یک مسـیر تعادلی قرار گرفته، اما همچنان مشـکل گرانی ارزاق و وسـایل مورد نیاز 

مردم پابرجاسـت و این جای تأسـف دارد.
رئیـس قـوه قضاییـه با تاکیـد بر اینکه »مـا در چارچوب وظایـف خود به رسـیدگی ها ادامه خواهیم داد و دسـت 
کسـانی را کـه در امـور اقتصادی کشـور اخـلال ایجاد کنند، قطع خواهیـم کرد«، یادآور شـد: ماهیت اداره کشـور و 
رفـع مشـکلات معیشـتی مـردم، یک ماهیت کاملا اجرایی اسـت کـه دولت با همـکاری و حمایت قـوای دیگر باید 

ایـن امر را به پیـش ببرد.
آیت الله آملی لاریجانی با تاکید بر ضرورت توجه هر چه بیشـتر دسـتگاه های نظارتی و اتخاذ تدابیر مناسـب از 
سـوی دولـت بـرای کنترل قیمت ها اظهار داشـت: زمانی برخی بی تدبیری ها موجـب افزایش بی رویه نرخ ارز شـد. 
در حـال حاضـر نیـز نباید اجـازه داد که پـاره ای بی تدبیری ها موجب وارد آمدن فشـار بر مردم شـود. برخی به بهانه 
اینکـه قیمـت ارز بـالا رفت، قیمـت کالا های خود را افزایـش دادند و امروز هم که نرخ ارز سـیر نزولـی دارد باز هم به 

بهانـه آنکـه اجنـاس را به قیمت بالا خریداری کرده اند، همچنان گرانفروشـی می کنند.

* برای کنترل قیمت ها باید فکر عاجل کرد
رئیـس قـوه قضاییـه چنین رفتـاری را »غیر قابل قبول« دانسـت و با ذکـر برخی افزایش قیمت های خودسـرانه 
ماننـد گرانی هـا در صنعـت لبنیات و نظایر آن خاطرنشـان کرد: قدرت خرید قشـر کارمنـد و کارگر که حقوق ثابتی 
دارد، محـدود اسـت و بـر این اسـاس بـرای کنترل قیمت ها باید فکر عاجلی کرد. البته در جلسـه هماهنگی سـران 
قـوا مطالبـی طرح می شـود و دولت نیـز تلاش های خوبی برای حل این مشـکلات داشـته، اما دسـتگاه های اجرایی 
و دولـت موظفنـد طـرح بیاورنـد و تلاش کنند تا هر چه سـریع تر وضعیت معیشـت مردم سـامان معقول و منطقی 

کند. پیدا 
آیت الله آملی لاریجانی با اشـاره به وظیفه سـازمان تعزیرات حکومتی برای نظارت بر قیمت ها، به دادسـتان ها 

نیـز دسـتور داد کـه در چارچوب قانون و با همکاری مراجع ذی صلاح بـه موضوع گرانی ها ورود کنند.
رئیـس قـوه قضاییه در بخش دیگری از سـخنان خود با اشـاره به مقوله کاهش جمعیت کیفـری و حبس زدایی، 
ایـن امـر را مـورد تاکیـد و توجـه مجموعه دسـتگاه قضایی عنوان کـرد و گفت: در خصـوص دیه و مهریـه و به طور 

کلـی محکومیـت هـای مالـی، قبل از اینکه قانون خاص داشـته باشـیم، از آنجا کـه ابهامات و اجمال هایـی در قانون 
سـابق وجـود داشـت بـا بحـث فقهی کـه در محضـر مقام معظـم رهبری انجـام گرفـت و مباحثی که در جلسـات 
مسـئولان عالی قضایی انجام پذیرفت به نتایجی رسـیدیم که آن را تبدیل به بخشـنامه کردیم و بعد ها هم تبدیل 

به قانون شـد. 
وی افـزود: مهمتریـن موضـوع ایـن بـود که ما گفتیم صـرف ادعای عـدم اعسـار از ناحیه خواهـان نباید موجب 
زندانـی شـدن مدعـی علیـه یا خوانده شـود و تنهـا در موردی که تمکن فـرد بدهکار ثابت و احراز شـد که ممتنع از 

پرداخـت اسـت، تـا زمـان تادیه بدهی خـود اعم از مهریـه، دیه و نظایـر آن باید به زنـدان برود.

* گاهی زندان به جای تأدیب و اصلاح، اثر عکس دارد
آیـت اللـه آملـی لاریجانی ادامـه داد: جمعیت کیفری و تعداد زندانیان در کشـور، منحصر به این موارد نیسـت و 
مـا در دسـتورالعملی هـم کـه در زمینه کاهش جمعیت کیفری صـادر کردیم، مـوارد متعدد دیگـری را مورد پیش 
بینـی قـرار دادیـم. مقـام معظم رهبری نیز در موارد متعدد این امر را متذکر شـدند که باید مسـئله حبـس زدایی را 
جـدی گرفـت، چـون آسـیب های زندان واقعـاً زیاد اسـت و گاهی زندان به جـای آنکه موجب تأدیب و اصلاح شـود، 

برعکس عمـل می کند.
رئیـس قـوه قضاییه در عین حال خاطرنشـان کرد: در این میان، از یک مسـئله بسـیار ظریـف نباید غفلت کرد و 
آن اینکـه بایـد مراقـب باشـیم حبس زدایی توأم با دقت نظر کافی باشـد تـا خدای ناکرده امنیت مـردم از این ناحیه 
بـه خطـر نیفتـد. نمی توانیم بگوییـم در زندان ها را بـاز کنیم تا همه خارج شـوند. در ایـن صورت بـا افزایش جرایم، 

امنیت مردم سـلب می شـود که این مسـأله به هیچ عنوان از سـوی مردم پذیرفته نیسـت.
آیـت اللـه آملـی لاریجانی با تاکید مجدد بر توجه مسـئولان قضایی و قضات به مقوله حبـس زدایی در چارچوب 
تأسیسـات قانونـی، تصریـح کـرد: گاه مطالبـی در این زمینه بیان می شـود که به نظر می رسـد ناشـی از عدم توجه 
بـه آمار هـا و تلاش هایـی اسـت کـه در این عرصه صورت گرفته اسـت منتها رویکرد ما این اسـت که مسـئله حبس 
زدایـی بایـد بـه طور قطع توأم با رعایت حال مردم و امنیت کشـور باشـد. ما نمی توانیم مـدام دم از رأفت و ملاطفت 
و توجـه بـه خانـواده زندانیـان بزنیم و امنیـت مردم را فراموش کنیـم؛ از این رو معتقدیـم در زمینه کاهش جمعیت 

کیفـری بایـد همه جوانب را در نظر گرفت تا جامعه دچار مشـکل نشـود. 
لاریجانی همچنین با تبریک و تهنیت میلاد مسـعود امام یازدهم شـیعیان حضرت امام حسـن عسـکری )ع( 
و گرامیداشـت ۲۷ آذر روز »وحدت حوزه و دانشـگاه« و بزرگداشـت یاد و خاطره دانشـمند گرانقدر، شـهید آیت 
اللـه دکتـر مفتـح، اظهـار داشـت: شـهدا هم در زمـان حیات خود منشـأ آثار و بـرکات فراوانـی بوده انـد و هم نور 

شهادتشـان در زمان ممات همواره دسـتگیر جامعه بوده اسـت. بزرگانی همچون شـهید مطهری، شـهید بهشتی 
و شـهید مفتـح، عـلاوه بـر آنکه سـند افتخـار ملت بصیـر و بیدار ایران اسـلامی هسـتند و مجاهدت هایشـان در 
حافظه تاریخی جامعه ماندگار اسـت، شهادتشـان نیز سـند جنایت و رسـوایی غرب فریبکار اسـت که مدام داعیه 
دار مقابلـه بـا تروریسـم بـوده، اما در طول دهه های گذشـته اثبات کرده که از حامیان اصلی تروریسـم و خشـونت 

در جهـان به شـمار می رود.

* ملت ایران 40 سال است زیر تیغ تروریسم مورد حمایت غرب قرار دارد
رئیـس دسـتگاه قضـا بـا بیان اینکـه »ملت ما امروز در حالی تروریسـت خوانده می شـود که ۴۰ سـال اسـت زیر 
تیغ تروریسـم مورد حمایت غرب قرار دارد«، خطاب به حامیان تروریسـت ها خاطرنشـان کرد: امروز اذناب همان ها 
کـه بـزرگان انقـلاب مـا را درسـت در زمانـی کـه جامعه ما به آنان نیاز داشـت به شـهادت رسـاندند، در دامان شـما 
آرمیـده انـد و امثـال منافقیـن که صراحتـا این قبیل جنایـات را برعهده گرفته انـد، امروز مورد حمایـت برخی افراد 

در هیات حاکمه کشـور های شـما هستند.
آیـت اللـه آملـی لاریجانـی بـا بیـان اینکه شـهید مطهـری، شـهید مفتـح و شـهید بهشـتی در دوران طاغوت، 
مجاهدت هـای فراوانـی بـرای تبییـن معرفـت دینی در مقابـل تفکر غربی داشـته اند، تصریـح کرد: تروریسـت ها با 
حمایـت کشـور های غربـی، جامعـه ما را که تشـنه معارف نـاب دینی بـود از گنجینه هایی مانند این شـهدا محروم 
کردنـد و امـروز هـم در ایـن پارادوکـس حل ناشـدنی دسـت و پـا می زنند کـه از طرفی داد مقابله با تروریسـم سـر 

می دهنـد و از سـوی دیگـر، تروریسـت ها را در دامـن خـود جـای می دهند.
رئیـس قـوه قضاییـه با اشـاره به پـرورش و تجهیـز گروه های تروریسـتی نظیر داعش از سـوی آمریکا، تشـکیل 
ائتـلاف بـرای مقابلـه بـا آن هـا را »مضحکـه« خوانـد و در پایـان این بخش از سـخنان خود ابـراز امیـدواری کرد که 
خداونـد، انـوار وجود شـهدای گرانقدر را بر نسـل جوان امرز بتاباند و مسـیر نورانی آن بزرگـواران را موجب توفیق هر 

چـه بیشـتر جامعه ما قـرار دهد.
آیـت اللـه آملـی لاریجانـی در ادامـه با اشـاره بـه برخورد دسـتگاه قضایی بـا اخلالگـران اقتصادی تصریـح کرد: 
بحمداللـه برخورد هـا و رسـیدگی های قضایـی بـا قاطعیـت ادامـه دارد. خوشـبختانه همه شـاهد هسـتند کـه قوه 
قضاییـه در ایـن مسـیر، هیچ توجهی به فضاسـازی ها نـدارد و کار خـود را در چارچوب قانون و شـرع دنبال می کند. 
اسـتجازه ای هم که از محضر مقام معظم رهبری برای تسـریع در رسـیدگی ها انجام شـد، بسـیار موثر بوده، اما آنچه 
نبایـد فرامـوش کنیـم ایـن اسـت که مشـکلات اقتصادی کشـور بـا برخورد های صرفـا قضایی حل نمی شـود بلکه 

نیازمند تدبیر دولتمردان هسـتیم.

آیت الله آملی لاریجانی در جلسه مسئولان عالی قضایی :

دادستان ها به موضوع گرانی ها ورود کنند 
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كسى كه حضرت
 فاطمه معصومه)س( را زيارت كند 

پاداش او بهشت است 

سه شنبه - 27 آذر 1397- سال بیست و یکم - شماره  4710

مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: در هشت ماهه نخست سال جاری سه هزار و 
899 مورد وفات در استان ثبت شد که نسبت به سال گذشته یک درصد افزایش را در 

ثبت آمار وفات در قم شاهد بودیم.
خلیل مرادی با اشاره به پاسخ الکترونیکی اداره کل ثبت احوال استان قم به استعلامات 
اظهار کرد: این اداره کل پاسخ استعلامات را به صورت الکترونیکی می دهد که از سفرهای 
غیرضروری شهری کاسته است.وی ادامه داد: تمام اسناد سازمان ثبت احوال اسکن شده 
است و با این کار دیگر خدمات ثبت احوال به افراد در محل سکونت صورت می گیرد، 
برون سپاری بخشی از خدمات سازمان ثبت احوال را در کشور و استان قم شاهد هستیم.

مدیرکل ثبت احوال استان قم افزود: برای ثبت به موقع وقایع در بیمارستان های بالای 

15 ولادت، نیروهای این سازمان مستقر هستند و اکنون در سه بیمارستان استان قم نیرو 
داریم، در آرامستان مرکزی شهر قم هم نیروی ثبت احوال مستقر است.

مرادی با اشاره به ثبت نام کارت هوشمند ملی در استان قم اظهار کرد: این کارت یک 
کارت با چندین خدمت است، 890 هزار نفر در استان قم واجد شرایط دریافت کارت 
هوشمند ملی هستند و تاکنون 682 هزار نفر در استان برای دریافت این کارت ثبت نام و 

73 درصد از افراد واجد شرایط در قم کارت هوشمند ملی را دریافت کردند.
وی ادامه داد: ایستگاه های سیار سازمان ثبت احوال برای ثبت نام کارت هوشمند 
ملی در دبیرستان های استان قم مستقر شدند و این کار با همکاری اداره کل آموزش و 

پرورش استان صورت گرفت.

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبر داد

افزایش یک درصدی آمار ثبت وفات در قم 

نیم نگاه

نامحـرمانه

خبــر

سید احمد خاتمی :سفارشی برای دامادهایم نکرده ام 
سخنگوی هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری در بیانیه ای در واکنش به برخی انتقادها از 
انتصاب »سیدحسین میرخلیلی« )داماد وی( به عنوان رییس حوزه ریاست سازمان برنامه و بودجه 
تأکید کرد: هیچ گاه برای هیچ یک از دامادهایم سفارشی برای کاری نداشته و ندارم، چون رانت خواری 
را منکر می دانم. ر بیانیه آیت الله »سید احمد خاتمی« که امروز -دوشنبه- منتشر شد، آمده است: 
چند روزی است در فضای مجازی مسئولیت دامادم سید حسین میرخلیلی در دفتر دکتر نوبخت 
منتشر شده است که در این رابطه چند نکته گفتنی است.آیت الله خاتمی در این بیانیه تصریح کرد: 
در آغاز زندگی مشترک دخترانم با دامادها، گفته ام همه مسئولیت کارهایتان با خودتان است، این 
انتساب را دخالت ندهید.سخنگوی هیات رییسه مجلس خبرگان رهبری در این بیانیه یادآور شد: 
هیچ گاه برای هیچ یک از دامادهایم سفارشی برای کاری نداشته و ندارم چون رانت خواری را منکر 
می دانم.امام جمعه موقت تهران در این بیانیه خاطرنشان کرد: در رابطه با مسئولیت آقای میرخلیلی 
نه در این مسئولیت و نه در مسئولیت قبلی هم بنده نه تلفنی، نه پیامکی، نه کتبی هیچ سفارشی 
نداشته ام می توانید از آقای محمدی )رییس سابق سازمان اوقاف و امور خیریه( و دکتر نوبخت 

بپرسید.

غرویان: برخی از ائمه جمعه باید بازنشسته شوند
مدرس حوزه علمیه قم گفت: برخی علمای ما عالم به زمان نیستند، اطلاعات به روز ندارند و 
سوالات را جواب نمی دهند، خب در این شرایط نمی توانند نقش ایده آل را به عنوان امام جمعه ایفا 
کنند که ضرورت دارند درباره بکارگیری آن ها تجدید نظر شود. محسن غرویان درباره شمول قانون 
منع بکارگیری بازنشستگان درباره ائمه جمعه گفت: درخصوص قانون منع بکارگیری بازنشستگان 
باید به این موضوع توجه کنیم که روح قانون چیست و اینکه آیا درباره ائمه جمعه صدق می کند یا 
خیر؟ وی ادامه داد: منظور از این قانون افرادی هستند که توانایی علمی، فکری و جسمی لازم برای 
انجام مسئولیت ندارند بنابراین نباید به کار گرفته شوند، همه عقلا بر این موضوع تاکید دارند. غرویان 
با بیان اینکه از نظر ظاهری قانون منع بکارگیری بازنشستگان ائمه جمعه را شامل نمی شود، تصریح 
کرد:، اما با در نظر گرفتن روح قانون می توان گفت: ضرورت دارد که ائمه جمعه هم مشمول قانون 

منع بکارگیری بازنشستگان شوند. 

پاسخ آیت الله فاضل لنکرانی به اظهارات رحیم پور ازغدی
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان اینکه آیا تخریب و تضعیف حوزه ها در تریبون های 
عمومی، آن هم به ادعاهای دروغ تقویت نظام است، گفت: تخریب حوزه ها تخریب این انقلاب و 
نظام است. آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی یکشنبه شب در مراسم رونمایی 75 عنوان کتاب 
جدید مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( اظهار داشت: امروز ما اگر بخواهیم با نگاه منصفانه در حوزه های 
علمیه صحبت کنیم، حوزه بسیار خدمات فراوانی را در مسائل علمی و پژوهشی به بشریت ارائه کرده 
است.رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار با بیان اینکه حوزه میراث ائمه معصومین است و نباید حوزه ها 
را تضعیف کرد گفت: تخریب حوزه ها تخریب این انقلاب و نظام است، آیا تخریب و تضعیف حوزه 
ها در تریبون های عمومی، آن هم به ادعاهای دروغ تقویت نظام است؟ این حرف ها ضربه به شیعه 

و اسلام است.

ناطق نوری: به من آیت الله نگویید، به هم میریزم! 
 حجت الاسلام و المسلمین علی اکبر ناطق نوری عصردیروز طی سخنانی در پنجمین کنگره ملی 
سربازان صلح که از سوی خانه سرباز صلح ایران برگزار شد، با بیان اینکه عنوانی که برای من در 
دعوتنامه این برنامه اعلام شده و در آن ما را »آیت الله« خوانده اید، نمی پسندم، گفت: این کار مثل 
این می ماند که به یک سرباز بگویند ژنرال، من یک طلبه هستم. این گونه القاب ما را مقداری بهم 
می ریزد؛ وقتی کسی به من بگوید »آیت الله«، کم کم بادی به غبغب من می افتد و حال اگر کسی 
بعد از این به من بگوید »حجت الاسلام« فکر می کنم که او با من چه مشکلی داشته که چنین گفته 

است. پس از آنجا که این القاب ما را بهم می ریزد از شما خواهش می کنیم که ما را بهم نریزید! 

احداث فرودگاه جدید ممنوع شد
 مدیرعامل شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران گفت: براساس قانون برنامه ششم توسعه، 
احداث فرودگاه های جدید در کشور ممنوع اعلام شده است.رحمت الله مهابادی در نشست خبری 
سومین نمایشگاه صنعت حمل و نقل و صنایع وابسته با بیان اینکه در بهترین شرایط ناوبری هوایی و 
صنعت فرودگاهی کشور در طول چهار دهه اخیر قرار داریم، گفت: از جنبه های بهسازی و نوسازی 
سامانه های فرودگاهی و همچنین زیرساخت های این صنعت در بهترین شرایط هستیم.وی افزود: 
امروز از اولین سامانه بومی SSR بهره برداری آزمایشی خواهد شد. این سامانه راداری در فرودگاه 
مهرآباد نصب می شود همچنین به زودی بهره برداری از اولین سامانه سیمیلیتور )شبیه سازی( سه 

بعدی برج مراقبت پرواز که توسط کارشناسان داخلی ساخته شده است، آغاز خواهد شد.

 ازدواج دختر رئیس جمهور در بی خبری
محمد مهاجری، روزنامه نگار، در یادداشتی تلگرامی از مراسم ازدواج دختر حسن روحانی خبر داد. 
وی نوشت: چندماه قبل مراسم ازدواج دختر آقای روحانی برگزار شد. مراسم آنقدر بی سروصدا بود 
که بسیاری از مسئولین و حتی دولتی ها تا مدتی از آن بی خبر بودند. مراسم در نهایت سادگی، یک 
روز عصر و به صرف میوه و شیرینی و با حضور عده کم شماری از بستگان برگزارشد. برخی بزرگان 
به آقای روحانی پیشنهاد کردند خبر این ازدواج ساده را منتشر کند، چون باعث امیدواری مردم 
می شود، اما رئیس جمهور ترجیح داد موضوع در بی خبری تمام شود. خبر را مخالفان رئیس جمهور 

هم داشتند، اما دم برنیاوردند. موافقان او هم سکوت پیشه کردند. 

در مذاکره با تلگرام تخلفی نشد
یک عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: بر اساس گزارشی که در 
کمیسیون مطرح شد هیچ تخلفی در مذاکره با تلگرام برای مان حاصل نشد.حجت الاسلام و 
المسلمین سید جواد حسینی کیا گفت: در جلسه عصر دیروز کمیسیون موضوع شکایت برخی افراد 
از مذاکرات انجام شده با شرکت تلگرام در دستور کار بود که پس از ارائه گزارش ها و مباحث مطرح 
شده هیچ تخلفی در انجام مذاکرات برای کمیسیون محرز نشد.نماینده مردم سنقر در مجلس با تاکید 
بر اینکه مذاکره با تلگرام کاری بود که نظام انجام داد، گفت: برخی شکایت کرده بودند که در مذاکرات 

انجام شده تخلفاتی اتفاق افتاد که این مسئله پس از بررسی کمیسیون رد شد.

حمله دوباره جلیلی به روحانی و ظریف
سعید جلیلی در مراسم افتتاحیه کنگره ملی »مصطفای شهید با گفتمان جوان مومن انقلابی« 
و هفتمین سالگرد شهید مصطفی احمدی روشن در دانشگاه صنعتی شریف گفت: الان می گویند 
غرب همه عالم نیست! اگر نیست چرا خود را معطل چند کشور اروپایی نگه داشته اید؟ اگر نیست 
پس چرا می گویید به دلیل بهانه گیری چند کشور اروپایی باید فلان کنوانسیون را بپذیریم. اگر نیست 
پس مترسک هایی که از غرب بلند کردید را زمین بگذارید. وی گفت: اگر برجام یک سود داشت آن 

همان تجربه برجام بود، ولی یک عده می خواهند نعل وارونه بزنند!

دانشگاه علمی کاربردی تعطیل می شود؟
منصور غلامی، وزیر علوم در خصوص آخرین تصمیم وزارت علوم برای تجمیع واحدهای 
دانشگاه علمی کاربردی به دنبال اجرای برنامه ساماندهی و تجمیع مراکز آموزش عالی کشور 
گفت: در حال حاضر تمامی واحدهای علمی کاربردی وابسته به دستگاه های دولتی تجمیع 
شده اند. در نتیجه محوریت فعالیت های علمی کاربردی با واحدهای وابسته به بخش خصوصی 
است. واحدهای علمی کاربردی وابسته به بخش خصوصی از سوی وزارت علوم حمایت می شوند 
و کسی قصد تعطیلی این واحدها را ندارد، اما اگر این واحدها نتوانند شرایط استاندارد لازم را 

فراهم کنند، تعطیل خواهند شد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

رفع مشکل معارضین احداث فرودگاه قم 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از برطرف شدن مشکل 19 معارض احداث فرودگاه 

قم خبر داد. 
محمدرضا طلایی ، با اشاره به مسئله معارضین احداث فرودگاه قم اظهار داشت: ایجاد معارض 
در هر واگذاری و اجرای طرح های عمرانی امری طبیعی است چراکه هر زمینی به نوبه خود دارای 

حریمی خاص بوده که باید به نحو شایسته ای مدیریت و برطرف شود.
وی با اشاره به معارضین ایجاد فرودگاه در قم افزود: زمین در نظر گرفته شده برای احداث فرودگاه 
قم به دلیل وسعت قابل توجه دارای برخی معارض مانند واحدهای مرغداری، دامداری و کارگاه های 

شن و ماسه بوده که در محدوده و حریم فرودگاه مشغول فعالیت هستند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به مشکل معارضین احداث و راه اندازی فرودگاه 
قم عنوان کرد: یکی از مهم ترین مشکلات و موانع احداث و ادامه عملیات عمرانی فرودگاه قم وجود 
معارضین و گرفتن رضایت صاحبان صنایع و تولیدکنندگان حریم این پروژه بوده که به یکی از 

مشکلات جهاد کشاورزی قم نیز تبدیل شده است.
طلایی ابراز کرد: از آنجایی احداث فرودگاه قم از مطالبه های استانی بوده و روح جمعی برای 
راه اندازی آن در بین مسئولان و مردم قم ایجادشده بود جهاد کشاورزی استان از تمام ظرفیت های 
خود برای رفع مشکل معارضین فرودگاه قم استفاده کرده و بخش مهمی از مشکلات موجود را 

برطرف کرده است.
وی با اشاره به فراهم شدن زیرساخت های لازم برای انتقال واحدهای معارض در حریم فرودگاه 
قم به منطقه طغرود بیان کرد: جهاد کشاورزی قم برای کسب رضایت معارضین فرودگاه قم و انتقال 
آن ها به مکانی دیگر زمین و زیرساخت های لازم را به وجود آورده و تسهیلات لازم را نیز به صاحبان 

صنایع و تولیدکنندگان حریم فرودگاه قم ارائه داده است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم ادامه داد: برای انتقال واحدهای معارض در حریم 
فرودگاه قم به منطقه طغرود تمام مسائل زیربنایی و زیرساختی برای انتقال واحدهای فعال حریم 
فرودگاه قم انجام گرفته است، زمین، امکانات زیربنایی و تسهیلات بانکی برای انتقال واحدهای 

معارض در نظر گرفته شده است.
طلایی عنوان کرد: حقیقت این بوده که احداث فرودگاه نباید به بهای تضعیف حق وحقوق 
مرغداران و دامداران حریم این پروژه مهم استانی تمام شود، از همین رونیز جهاد کشاورزی قم برای 
احقاق حقوق و انتقال آن ها به منطقه طغرود و ارائه تسهیلات و زیرساخت های لازم اقدامات نهایی 

را در دستور کار قرار داده است.
وی ابراز کرد: در حال حاضر تمام بسترهای لازم برای انتقال 19 معارض حریم فرودگاه به 
مجتمع های منطقه طغرود فراهم شده و این واحدها می توانند برای منتقل شده به این منطقه اقدام 

کنند.

از فرار مغزها تا فرار کله ها!!! کاریکاتور

محمدعلى رجبى

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم :

شهرداری پیمانکاران را به پرداخت
 به موقع حقوق کارگران موظف کند 

عضو هیئت رئیسه شورای اسلامی شهر قم گفت: کارگران شهرداری 
ازنظر اقتصادی با مشکلات جدی روبه رو بوده و در این شرایط تأخیر 2- 3 
ماهه در پرداخت حقوق ماهانه زندگی این افراد را عملًا با چالش همراه 

می کند. 
حسن طلایی در هفتاد و چهارمین جلسه رسمی و علنی شورای شهر که 
در سالن جلسات ساختمان شهید باکری برگزار شد، اظهار داشت: متأسفانه 
در مسئله کارگران خدمات شهری شهرداری قم نگرانی های جدی وجود 
دارد.وی با اشاره به مشکلات معیشتی حاکم بر کارگران شهرداری افزود: 
مدیران شهرداری برای اینکه به عمق مشکل کارگران شهرداری پی ببرند دو 
ماه از دریافت حقوق صرف نظر کنند تا بفهمند این قشر تا چه اندازه با مشکل 
روبه رو هستند.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با اشاره به اصل مشکل 
دریافت حقوق و بیمه کارگران شهرداری قم عنوان کرد: مشکلات سه جانبه 
بین شهرداری، شورا و پیمانکار سبب شده تا کارگران به عنوان ضعیف ترین 
قشر جانبه در دریافت حقوق به موقع به عنوان ابتدایی ترین حقوق شهروندی 
محروم شوند.عضو شورای شهر قم ادامه داد: کارگران شهرداری در وضعیت 
اقتصادی حاکم در شهر بیشترین فعالیت رادارند اما متأسفانه امروزه به علت 
برون سپاری خدمات شهری از دریافت کمترین حقوق و مزایا در ابتدا هرماه 
محروم شده اند.طلایی تأکید کرد: باید بیمه کارگران سر ماه پرداخت شود 
در غیر این صورت دیرکرد می خورد، امروز متأسفانه حق مدیریت و بیمه 
کارگران به درستی موردحمایت قرار نمی گیرد، در شرایط فعلی و نحوه 
مدیریت شهرداری و پیمانکاران حقوق کارگران به صورت مستمر تضعیف 
می شود.عضو هیئت رئیسه شورای شهر قم با انتقاد از کوتاهی شهرداری 
در تحت فشار قرار دادن پیمانکاران در پرداخت به موقع حقوق کارگران 
شهرداری بیان کرد: متأسفانه پرداخت حقوق کارگران خدمات شهری 
شهرداری قم با دو ماه پرداخت می شود که به هیچ وجه نمی توان از  کنار 

آن به سادگی عبور کرد.

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم:

عدم پرداخت عوارض خودرو
 2 درصد جریمه ماهیانه دارد

مدیرکل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: عوارض خودرو 
هرسال تا پایان همان سال قابل پرداخت است و چنانچه عوارض پرداخت 
نشود هر ماه مشمول 2 درصد جریمه می شود که طبق قانون غیرقابل 
بخشودگی است.علی اصغر رنگرز جدی با اشاره به وضعیت دریافت عوارض 
خودرو در شهر قم اظهار کرد: شهرداری در حوزه عوارض خودرو به صورت 
برون سپاری کار می کند و این امکان ایجاد شده که دفاتر پیشخوان هم 
می توانند عوارض را دریافت کنند و تعدادی از دفاتر رسمی منتخب هم 
برای دریافت عوارض مشخص شده اند.وی با اشاره به دیگر راه های پرداخت 
عوارض خودرو تصریح کرد: در مراکز ترخیص خودرو نیز باجه ای راه اندازی 
شده تا عوارض خودرو دریافت شود تا مردم دچار مشکل نشوند و به آسانی 
پرداخت عوارض خودرو داشته باشند.وی با تاکید بر جرائمی که بابت عدم 
پرداخت عوارض خودرو به مالکان اختصاص می گیرد، افزود: عوارض هرسال 
تا پایان همان سال قابل پرداخت است و چنانچه عوارض خودرو پرداخت 
نشود هر ماه مشمول 2 درصد جریمه می شود که طبق قانون غیرقابل 
بخشودگی است.وی با بیان اینکه کلیه صاحبان خودرو که در شهر قم 
فعالیت می کنند باید در همان شهر پرداخت عوارض داشته باشند، گفت: 
در غیر اینصورت در زمان واگذاری خودرو مابه التفاوت و جرائمی به عوارض 

اختصاص می گیرد که باید پرداخت شود.

فرماندارقم: 

از ظرفیت علمی قم 
به صورت کاربردی استفاده شود 

فرماندار قم گفت: افسوس می  خورم چرا ازظرفیت های علمی شهر قم به 
صورت کاربردی برای حل مسائل جامعه استفاده نمی شود. 

رضا سیار روز دوشنبه با حضور در آیین افتتاحیه و بازدید از غرفه  های 
نمایشگاه علمی دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم، با بیان اینکه 
توسعه علمی رمز بقای کشور و نظام جمهوری اسلامی است، افزود: قم 
در زمینه بهره  مندی از حوزه علوم و فناوری های نوین، نیازمند انجام اقدام 
های مهم و اساسی است.وی همچنین از مدیریت دانشگاه و اعضای هیات 
علمی، اساتید و دانشجویان در خواست کرد برای پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی به یاری دولت و دستگاه های اجرایی بیایند.سیار پیشنهاد کرد: 
دانشگاه آزاد با این ظرفیت علمی کلینیک های مشاوره ای با مدیریت 
جهادی برای غلبه بر آسیب های اجتماعی دایر کند و در این مساله نقشی 
بی بدیل ایفا نماید.همچنین مقرر شد نشست های مشترک دستگاه های 
اجرایی در زمینه های مختلف توانمندی دانشگاه با محوریت فرمانداری 

تشکیل گردد تا از این توانایی به نحو مطلوب استفاده شود.

مدیر منطقه دو قم مطرح کرد

تسهیل دسترسی به بلوار امام رضا )ع( 
بااحداث بلوار شهدای روحانیت 

بهره برداری از بلوار شهدای روحانیت مسیر دسترسی بلوار امین به بلوار 
امام رضا)ع( را تسهیل کرد.مدیر منطقه دو  قم با اعلام خبر بهره برداری از  

احداث بلوار شهدای روحانیت در سه روز آینده خبر داد.
رحیمی گفت بلوار  شهدای روحانیت با  55 متر عرض و طول 400 متر، 
رینگ بلوار فردوسی را در منطقه 2 کامل نمود.وی هدف از اجرای این طرح 
را تسهیل در آمد و شد از میدان ارتش و دسترسی آسان به بلوار امام رضا 
)ع( و کاهش بار ترافیکی بلوار دانش عنوان کرد و افزود: در این بلوار حدود 
20 هزار متر مربع اراضی با مالکیت شخصی قرار دارد که تاکنون 12 هزار 
متر مربع با اعتباری بالغ بر 120 میلیارد ریال تملک شده و مابقی املاک به 
جهت تعیین محدوده حدود ثبتی از طریق کارشناسان رسمی دادگستری 
در دستور کار منطقه قرار دارد.مدیر منطقه دو بیان داشت : فاز بعدی این 
بلوار از طریق زیرگذر به بلوار یادگار امام )ره( متصل خواهد شد که فاز 1 و 2 
زیرگذر، نهایی و در دستور کار شهرداری قم قرار دارد.اجرای بیش از 2400 
متر جدولگذاری ، 13 هزار متر مربع آسفالت و 6000 متر مربع عملیات 
خاکی با اعتبار 26 میلیارد ریال از اهم اقدامات عمرانی است که دراین طرح 
اجرا شده و با تکمیل تاسیسات ، علائم ترافیکی و روشنایی تا پایان هفته 
جاری این معبر بطور کامل مورد بهره برداری شهروندان قرار خواهد گرفت.

در مجاورت غرفه های بازیافت شهرداری قم صورت می گیرد

اجرای برنامه های آموزشی شاد 
ویژه کودکان 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از اجرای برنامه های 
آموزشی شاد ویژه کودکان در مجاورت غرفه های بازیافت خبر داد.

میر ابراهیمی با اعلام این خبر اظهار کرد: غرفه های بازیافت، محلی برای 
تبادل پسماند خشک و ارائه آگاهی در زمینه اهمیت تفکیک پسماند است 
و رویکرد سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تقویت و اجرای برنامه های 
مناسب شهروندی در مجاورت آنها است.وی با اشاره به اجرای طرح های 
مختلف در غرفه ها، گفت: اجرای طرح های تبادل پسماند خشک با کتاب، 
گل و گیاه و ... با استقبال مناسبی از سوی شهروندان همراه بوده است.به 
گفته میرابراهیمی، مخاطبان غرفه های بازیافت و موضوع تفکیک پسماند 
تنها بزرگسالان نیستند و کودکان و دانش آموزان نیز از برنامه های آموزشی 
فرهنگی سازمان بهره مند می شوند. وی با اشاره به حضور آموزشگران 
در مدارس مناطق مختلف گفت: آموزشگران با حضور در مناطق و ارائه 
آموزش، آگاهی های لازم و مورد نیاز را در اختیار قشر دانش آموزی قرار می 
دهند.وی به اجرای برنامه های آموزشی شاد در مجاورت غرفه های بازیافت 
اشاره کرد و یادآور شد: ارائه آموزش همراه با بازی و به روش های کاربردی 
از نوع برنامه هایی است که سازمان در نظر دارد در مجاورت غرفه ها و ویژه 

دانش آموزان به مرحله ظهور برساند. 

اخبــار

امور  هماهنگی  و  نظارت  مدیرکل 
آغاز  از  قم  شهرداری  شهری  خدمات 
طرح عملیات زمستانی شهرداری برای 
خدمت رسانی مطلوب به شهروندان خبر 

داد.
حاشیه  در  میرهادی  محسن  سید 
بازدید از طرح عملیات زمستانی، با اشاره 
شده  انجام  اقدامات  و  برنامه ریزی ها  به 
در  خدمات رسانی  آمادگی  راستای  در 
بارش های احتمالی برف و باران با رویکرد 
راستا  همین  در  کرد:  اظهار  پیشگیرانه 
اجرای مانور عملیاتی ماشین آلات مکانیزه 
سبک و سنگین موتوری خدمات شهری 
با همکاری مناطق هشتگانه شهرداری و 

سازمان های تابعه با محوریت حوزه معاونت 
خدمات شهری و امور اجتماعی صورت 
قالب  در  ادواری  بازدیدهای  گرفت.وی 
اکیپ های کارشناسی در سطح مناطق از 
نحوه آماده سازی ماشین آلات و تجهیزات 
زمستانی مناطق، آسیب شناسی نواقص 
سنوات گذشته جهت رفع مشکلات و 
ایرادات قبلی را مورد توجه قرار داد و افزود: 
لایروبی  4 هزار و 500 مترمکعب کانال و 
انهار و بازدید فنی از 26 سپتیک در سطح 
مناطق هشتگانه از دیگر اقدامات انجام شده 

در این راستا بوده است.
امور  هماهنگی  و  نظارت  مدیرکل 
خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به 

آماده سازی 250 دستگاه ماشین آلات 
سنگین و سبک مکانیزه خدمات شهری 
پاشی  نمک  آلات  ماشین  و 4 دستگاه 
آتی سرخود  الکتروپمپ  دستگاه  و 10 
مکش، 9 دستگاه تانکر مکنده، یک دستگاه 
جنیتکس مکانیزه برای خدمت رسانی در 
مواقع لزوم بیان کرد: تهیه و دپوی 2000 
تن نمک خیابانی و 3000 تن شن در 
سایت زمستانی مناطق و سایت مرکزی، 
استقرار 340 عدد مخازن شن و نمک 
در محوطه پیرامون سطوح شیب دار، زیر 
گذرها و روگذرها، حفر 175 حلقه چاه  
کانیوها،  احداث  جاری،  سال  در  جذبی 
همچنین آماده باش بیش از 2500 نفر 

از پرسنل ستادی، خدمات شهری، فضای 
سبز و همچنین تهیه دست افزارهای مورد 
نیاز پرسنل به عنوان بخشی از اهم اقدامات 
زمستانی  عملیات  طرح  در  شده  انجام 

شهرداری قم است. 
وی تصریح کرد: با توجه به فرا رسیدن 
فصل زمستان، پیش بینی تمهیدات لازم 
و پیشگیرانه در راستای مقابله با بارش های 
برف و یخبندان های احتمالی در راستای 
ایجاد شهری ایمن و مطلوب با مشارکت 
شهروندان و همکاری سایر دستگاه های 
ذیربط به منظور ارائه خدمات مطلوب به 
زائرین و مجاورین شهر کریمه اهل بیت 

)س( ضروری است.

مدیرکل نظارت و هماهنگی امور خدمات شهری شهرداری قم خبرداد

آغاز طرح عملیات زمستانی شهرداری قم 

حسن رنجبر در خصوص پروژه های عمرانی در سطح شهر گفت:از ابتدای سال 97 با 
برنامه ریزی های انجام شده توانستیم تا حد امکان فعالیتهای قابل توجهی انجام دهیم و 
هدف اصلی آسایش شهروندان- کاهش بار ترافیک - پیشرفت و آبادانی و داشتن شهری 
با امکانات لازمه است که در واقع این حق تک تک مردم صبور و فهیم باغستان می باشد. 

وی در ادامه به 16 پروژه عمرانی انجام شده اشاره کرد که به شرح زیر می باشد:
1-  جدولگذاری ضلع جنوبی محور اصلی از ساختمان شورا تا پمپ بنزین

مدت قرار داد 3 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 1/700/000/000
2 - زیرسازی و آسفالت محور اصلی حدفاصل پل بادامک تا سعیدآباد

مدت قرار داد 3 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 2/000/000/000
3 - زیرسازی و آسفالت ضلع جنوبی محور اصلی از ساختمان شورا تا پمپ بنزین

مدت قرار داد 4 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 4/000/000/000
4 - پل عابر مکانیزه مهدیه 

5 - آسفالت و تعریض خیابان اصلی از سعید آباد تا سه راه شهریار
6 - خرید و نصب سنگ مالون ورقه ای جهت دیوارهای پارک خطی حاشیه محور 

اصلی جنب شهرک دادگستری
مدت قرار داد 6 ماه    -   مبلغ کل قرار داد 889/980/000 

7 - عملیات جدولگذاری در سطح شهر
مدت قرار داد 5 ماه   -    مبلغ کل قرار داد 1/770/008/865 

8 - جدولگذاری در سطح شهر فاز یک
مدت قرار داد 5 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 1/760/000/000 

9 - روکش آسفالت خیابان چمران سعید آباد
مدت قرار داد 2 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 320/000/000 

10 - زیرسازی و پخش آسفالت معابر خادم آباد
مدت قرار داد 4 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 5/000/000/000 

11 - احداث فاز 2 ساختمان عالم شهر باغستان
مدت قرار داد 6 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 1/500/000/000 

12 - پیاده رو سازی محله نصیر آباد خیابان 16 متری اکبرآباد )رمضان پور(
مدت قرار داد 2 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 500/000/000 

13 - زیرسازی و پخش دستی آسفالت به صورت لکه گیری معابر و کوچه های سطح 
شهر از اعتبارات شهرداری

مدت قرار داد 5 ماه   -   مبلغ کل قرار داد 2/000/000/000 
14 - عملیات جدولگذاری در معابر خادم آباد به صورت لکه گیری )شهرک صا ایران 

- لاله 5 و 6 شرقی- لاله 7 اصلی و غربی -لاله 12 اصلی و بلوار هدایت(
مدت قرار داد 5 ماه  -   مبلغ کل قرار داد 1/760/000/000 

15 - اجرای بتن و روکش آسفالت خیابان آزادگان نصیرآباد از اعتبارات شهرداری
مدت قرار داد 4 ماه   -  مبلغ کل قرار داد 6/000/000/000 

16 - جدولگذاری گلگون
وی در پایان افزود: ابتدا از شهروندان وسپس از مسئولین استان و شهرستان واعضای 
محترم شورای اسلامی و تمامی پرسنل شهرداری و دست اندر کاران که ما را در جهت 
تسریع انجام امورات و پیشرفت شهر یارری نمودند تشکر کرده و امید است به همت این 

عزیزان هر چه سریعتر به اهداف و برنامه ها دست پیدا کنیم.

شهردار باغستان تشریح کرد

اهم پروژه های عمرانی در سطح شهرباغستان


